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UVODNIK, 

Življenje gre 
naprej - tudi po 
referendumu 

Ko smo v torek dopoldne zbirali rezultate nedeljske
ga referenduma, ti še niso bili dokončni in uradni, pa 
vendar so dajali več kot jasno podobo o tem, kako so se 
odločali občani na Celjskem. Rezultati so predvsem po 
zaslugi Kozjancev nekoliko boljši od slovenskih, kjer 
so potrdili le tretjino novih občin, medtem ko so se na 
Celjskem od skupno 48 referendumskih območij na 20 
odločili za oblikovanje novih občin. Referendum je bil 
le poizvedovalne narave, kar pomeni, da ima državni 
zbor pravico določiti meje novih občin. Vprašanje pa 
je, kako bo ravnal v razmerah, ko so ljudje s svojim 
nedeljskim glasovanjem v bistvu zavrnili predlagani 
koncept preobrazbe občin. 

Da ljudem ni čisto vseeno, kaj se bo zgodilo z obči
nami, v katerih živijo, kažejo rezultati o udeležbi. 
V večjih krajih so bili sicer nekoliko slabši kot na 
podeželju, v celoti pa skromnejši od napovedi v jav-
nomnenjskih anketah. Kljub temu se na srečo niso 
uresničile najbolj pesimistične napovedi, da bo na 
voliščih zaradi načina ugotavljanja izidov peščica 
odločila v imenu večine. To se je namreč dogajalo na 
predhodnih zborih občanov, kjer je bilo treba določiti 
referendumsko območje. Politični interesi posamezni
kov in strank so takrat očitno prevladali in šele pred
log o 340 novih občinah je marsikomu dal misliti. Ko 
so k temu dodali še pomanjkanje informacij o financi
ranju novih občin, o razmejitvi lokalne samouprave in 
državne uprave, pa zapleteno vprašanje na samem 
referendumu, potem so ljudje lahko glasovali na edini 
možni način. Pri tem se niso izrekali le proti predlaga
nim majhnim občinam, pač pa so zavrnili tudi ustano
vitev občin na območju večjih mest (Celje, Velenje, 
Žalec). 

Vse to kaže, cfa bo treba koncept preobrazbe lokalne 
samouprave, ki so ga menda pripravljali že vrsto let, še 
enkrat prevetriti. Predvsem pa ljudem povedati, kaj 
jim bodo nove občine prinesle, kako bodo delovale in 
v čem se bodo razlikovale od sedanjih, saj povsod 
z njimi niso nezadovoljni. Da bo treba tokrat strankar
ske interese potisniti v ozadje, pa marsikomu še vedno 
ni jasno. Obtoževanja med strankami, katera je kriva 
za neuspeh, so se namreč začela že takoj po prvih 
znanih rezultatih. Zato je povsem upravičena bojazen 
tistih, ki od državnega zbora tudi v prihodnje ne priča
kujejo enotnega stališča. Na srečo življenje teče dalje, 
z novimi občinami ali brez njih, pa čeprav je marsika
teremu pohtiku to težko doumeti. 

TATJANA CVIRN 

Plačati vsaj za hrano 
Zakon o ištužlnsklh prelemkih na škodo vrtcev 

z zakonom o družinskih 
prejemkih so se vrtci znašli < 
v finančnih težavah, ki jih bo
do v Celju v naslednjih dveh 
mesecih reševali starši s svoji
mi prispevki in občinski pro
račun, v tem času pa naj bi od 
pristojnih ministrstev v repu
bliki zahtevali rešitev nastalih 
problemov. Tako je sklenil 
celjski izvršni svet na zadnji 
seji. 

Zakon o družinskih prejem
kih, ki je začel veljati 1. maja, 
bi po zagotovilih njegovih av
torjev ne smel imeti finančnih 
posledic, vendar se je izkazalo, 
da to ne drži. Po zakonu se 
namreč v dohodek družine ne 
štejejo več socialni prejemki, 
kar pomeni, da je vse več dru
žin, ki so glede na izkazani do
hodek upravičene do subven
cionirane oskrbe za otroke 
v vrtcu. Hkrati pa po novem 
zakonu vrtci za družine, kate
rih dohodki ne dosegajo 70 od
stotkov ravni dogovorjene so
cialne varnosti, ne dobijo več 
denarne pomoči, pač pa jo 

prejmejo direktno starši. To pa 
pomeni precejšen primanjkljaj 
v vrtcih, saj je po zadnjih po
datkih kar 319 otrok, ki živijo 
v družinah z dohodki, ki so 
pod 70-odstotno ravnijo dogo
vorjene socialne varnosti in 
jim po zakonodaji o predšolski 
vzgoji vrtca ni potrebno plača
ti. Izračun je pokazal, da bi 
zato občinski proračun moral 
mesečno pokriti več kot 3 mili
jone tolarjev, ki pa jih ni na 
razpolago, saj ima letos otro
ško varstvo v občini na voljo 
toliko sredstev kot lani. 

Občinski sekretariat za 
družbene dejavnosti je zato iz
vršnemu svetu predlagal reši
tev, ki sicer ni v skladu s spo
razumom o socialno varstve
nih pomočeh v predšolski 
vzgoji, vendar drugačne reši
tve zaenkrat ni našel. Tako še 
vedno velja, da je najvišji pri
spevek staršev 35 odstotkov 
dohodka na družinskega člana 
in ne sme presegati 60 odstot
kov ekonomske cene za otroka 
v vrtcu, kar znaša 10.700 to

larjev. Hkrati pa ne more biti 
manjši od 4.700 tolarjev, kar 
predstavlja mesečno ceno živil 
za otroka. Samo izjemoma bo
do starši v celoti oproščeni 
prispevka, če bo šlo za otroke, 
ki živijo v slabih gmotnih in 
socialnih razmerah na osnovi 
predloga socialne službe. Pro
račun pa bo moral začasno po
kriti delež, ki bo kljub omenje
nemu prispevku staršev še 
vedno manjkal, dokler ne bo 
z republiko urejena finančna 
izravnava. Vsi ukrepi bodo ve
ljali dva meseca, nato pa bo 
izvršni svet o tem ponovno 
razpravljal. 

Ob tem so govorili tudi o ne
urejenem vprašanju zbiranja 
podatkov o dohodku družine, 
saj bo potrebno od junija dalje 
prispevke staršev na novo 
obračimati. Problematični so 
zlasti podatki o dohodkih po
djetnikov, ki jih sami vpisuje
jo. V vrtcih bodo zato podatke 
preverjali na Upravi za javne 
prihodke. 

T. CVIRN 

Šter za notranjega 
ministra 

LJUBLJANA, 31. maja 
(Delo) - Slovenski krščan
ski demokrati so kot edine
ga kandidata za novega no
tranjega ministra predla
gali Andreja Štera, držav
nega sekretarja v ministr
stvu za notranje zadeve. To 
ministrsko mesto namreč 
po koalicijski pogodbi pri
pada SKD. 

Dan brez cigarete 
LJUBLJANA, 31. maja 

(Delo) - Ob 31. maju, sve
tovnem dnevu nekajenja, je 
predsednik državnega zbo
ra Herman Rigelnik sklical 
novinarsko konferenco, na 
kateri sta poslanca dr. Vida 
Čadonič-Spelič in dr. Leo 
Šešerko predstavila pogle
de strankarskih kolegov na 
kajenje pri nas. 

Varovanje 
čioveicoviii pravic 

LJUBLJANA, 31. maja 
(Delo) - Parlament je spre
jel zakon o ratifikaciji kon
vencije o varstvu človeko
vih pravic. S tem so zago
tovljena tudi mednarodno
pravna jamstva za spošto
vanje teh pravic. 

Sporazum vojslca-
policija 

LJUBLJANA, 31. maja 
(Delo) - Obrambno mini-
sterstvo je na novinarski 
konferenci predstavilo de
lovna potovanja ministra 
Jelka Kacina in svetovalca 
Mirana Bogataja v tujino. 
Poleg tega so govorili 
o predvidenem podpisu 
sporazvuna o sodelovanju 
med vojsko in policijo. 

Preložiti lokalne 
volitve? 

LJUBLJANA, 25. maja 
(Delo) - Državni zbor tudi 
drugi dan razprave ni spre
jel nove odločitve o razve
ljavljenem referendum
skem območju za ustanovi
tev občine Koper. Zaradi 
ponovitve zborov občanov 
bi morali po predlogu ko
misije za lokalno samou
pravo lokalne volitve pre
ložiti z novembra na de
cember. 

Malsica inflricija 
LJUBLJANA, 27. maja 

(Delo) - Cene na drobno so 
se maja dvignile le za od
stotek, kar je po lanskem 
juliju najmanjši mesečni 
prirastek. 

-NOVI TEDNIK— 
Glavni in odgovorni urednik 
Branko Stamejčič. 
Pomočnica odgovornega ured
nika: Milena Brečko-Poklič. 
Uredništvo: Marjela Agrež, 
Irena Baša, Tatjana Cvim, Ja
nja Intihar, Brane Jeranko, 
Edo Einspieler, Edi Masnec, 
Urška Selišnik, Ivana Stamej
čič, Željko Zule. Tehnično ure
janje: Franjo Bogadi, Robert 
Kojterer. Oblikovanje: Minja 
Bajagič. Tajnica uredništva: 
Mojca Marot. 

Naslov uredništva: Prešernova 
19, Celje. Telefon: (063) 29-431. 
fax 441-032. 

Lotevajo se plazov 
Odločitev o prednostnem redu 

Obilne jesenske padavine so 
na območju šentjurske občine 
povzročile veliko škodo. Stro
kovnjaki menijo, da znaša 
škoda zaradi številnih zemelj
skih plazov kar okrog 188 mi
lijonov tolarjev. Podpisniki 
družbenega dogovora o porabi 
solidarnostnih sredstev so se 
pred nedavTiim odločili, da ob
čini priznajo znesek v višini 15 
odstotkov skupne škode. 

I*retekli teden je šentjurska 
vlada obravnavala predlog 
prednostnega reda za odprav
ljanja nastale škode. Po podat
kih, ki so jih posredovali na 
seji, v K S Planina ter K S Po
nikva že iščejo najboljšega po
nudnika za sanacijo najbolj 
kritičnih plazov, to je pri 
Bombaču ter pri Boznah. Tret
ji naj bi bil na vrsti plaz pri 
Zamerku v K S Loka, nato pri 
Mančku v K S Planina ter pri 
Repušu v KS Etobje. Takoj za 
njim je na vrsti saniranje sta
novanjskih hiš v Šibeniku pri 
Šentjurju, za kar pričakujejo 
dokončno geološko poročilo. 

nato pa se vrstijo še plazovi 
v Dolgi gori v K S Ponikva, 
v Bovšah v K S Dramlje, 
v šentjurski ulici I. celjske če
te, v Hrastju v K S Loka, pri 
Jazbecu v K S Dobje, pri Urle-
bu v K S Slivnica ter na Straži 
v K S Dramlje. 

Člani občinske vlade so se 
z naštetim prednostnim redom 
povsem strinjali. Za vsakega 
od naštetih plazov je navedena 

tudi predračunska vrednost 
sanacije, znaša pa od 900 tisoč 
do več kot 14 inilijonov tolar
jev. Poleg 28 milijonov tolar
jev republiškega solidarnost
nega denarja naj bi znotraj ob
čine prispevali še precejšnje 
zneske iz denarja K S ter ob
činskega proračuna, pomagati 
pa si nameravajo tudi s pro
stovoljnim delom občanov. 

BRANE JERANKO 

Vodarji v Celju 
Ob 40-letnici katastrofalne vodne ujme na Celjskem se bodo 

v Narodnem domu jutri (petek) srečali slovenski vodarji. 
Najprej bo predsednik slovenskega društva vodarjev Mitja 

Starec govoril o pomenu I. dneva vodarjev, nato pa bo udele
žence pozdravil minister za okolje in prostor dr. Pavel Gantar. 
O celjski pKJvodnji in razreševanju celjskega vodnega vozlišča 
bosta govorila Stane Petrič in Rado Planteu, Stane Pavlin pa 
o poplavi leta 1954 v Posavju. O varnosti Celja pred visokimi 
vodami bo razpravljal mag. Matija Marinček. Dr. Mitja Rismal 
bo spregovoril o kakovosti Savinje, Bela Bukvič pa o Celju in 
njegovi povezavi z reko. Udeleženci si bodo nato ogledali Savi
njo s sprehajalne ploščadi, nato pa pripravili družabno srečanje 
ob Slivniškem jezeru. 

TC 

Piltošeic v poicoj 
Celjski izvršni svet bo zborom občinske skupščine predlagal, 

da razrešijo občinskega sekretarja za notranje zadeve Nika 
Pirtoška. Ta se bo namreč konec junija redno upokojil. Za 
novega sekretarja pa izvršni svet predlaga Zvoneta Utrošo, 
diplomiranega novinarja, sicer pa profesorja na Gimnaziji Celje 
- Center. TC 

V Hruševcu so 
začeli 

v Šentjurju začenjajo 
z gradnjo trenutno največje 
šolske investicije v Slove
niji, na območju Hruševca. 
Zemljišče že ograjujejo, šo
lo pa bo zgradil celjski 
Gradiš. 

Sedanja mestna osnovna 
šola je v državi med najbolj 
prezasedenimi, zato so se 
Sentjurčani dolgo trudili 
za izgradnjo dodatne, 
v predelu Hruševca. Sent
jurčani so 1. 1991 pridobili 
projekt, lani je gradnja od
padla, z letošnjim držav
nim proračunom pa so ime
li več sreče. V šentjurski 
vladi ocenjujejo vrednost 
nove šolske zgradbe na 300 
milijonov tolarjev, skupaj 
z opremo pa nad 360 mili
jonov. V novi šolski stavbi 
naj bi začeli s poukom že 
prihodnje leto, z novim šol
skim letom. V šoli bo pro
stora za 450 učencev iz juž
nega dela Šentjurja, onkraj 
železniške proge. Šentjur
sko občinsko vodstvo na
merava obeležiti slovesni 
začetek gradnje 13. julija, 
ko pričakujejo tudi šolske
ga ministra Gabra. 

BJ 

Oiimpijsici teic: Icljub dežju množično 
Slabo vreme sicer ni ogrozilo izvedbe 

olimpijskega teka, ki pa je zaradi razmo
čenih travnatih in gozdnih poti potekal 
po enotni, slabe štiri kilometre dolgi as
faltirani cesti v okolici Nove vasi, a je 
gotovo marsikoga odvrnil od teka v na
ravi. 

Ce bi sodili po reakciji Olimpijskega 
komiteja Slovenije, ki je organizatorjem 
prvega izmed štiiih olimpijskih tekov pri 

nas namenil le 400 spominskih majic, je 
udeležba krepko presegla pričakovanja. 
V dežju je bilo namreč več kot 1100 ude
ležencev, med katerimi sta bili najbolj 
številni zastopstvi s IV. osnovne šole in 
Hudinje, razen atletov Kladivarja Cetisa 
pa so povsem zatajili klubi, njihovi naj
boljši športniki in drugi znani Celjani. 
Vsi nastopajoči so brez težav pretekli 
progo, prvi Stane Rozman v času 12:08, 

med tekači pa je bil nemara tudi bodoči 
olimpijec Miro Kocuvan. Štarter je bil 
njegov oče Miro, v vlogi vsestranskega 
organizatorja se je vešče znašel Roman 
Lešek, OKS pa je zastopal Ivo Daneu (vsi 
trije so seveda bivši olimpijci) in izrazil 
prepričanje, da bo olimpijski tek v mestu 
ob Savinji že prihodnje leto dočakal prvo 
ponovitev. 

Foto: EDO EINSPIELER 



3 
Slatinčani za 
samoprispevek 

Volilci v KS Rogaška Slati-
'pa so se na nedeljskem glaso
vanju odločili za uvedbo sa
moprispevka. 
: Po podatkih, ki so nam jih 
posredovali v Krajevni skup
nosti, se je glasovanja o samo
prispevku udeležilo 64 odstot
kov volilnih upravičencev, pri 
tem pa jih je 62 odstotkov gla
sovalo za. Proti se je izreklo 35 
odstotkov upravičencev. 
V programu samoprispevka so 
naložbe v plinifikacijo, grad
njo Športnega parka, nakup 
aparata za zgodnje odkrivanje 
raka na dojkah ter gradnjo ka
belske televizije. Za udejanje-
nje naložb potrebujejo 640 mi
lijonov tolarjev, s samopri
spevkom bi od tega zbrali 432 
niilijonov, ostalo pa iz drugih 
virov. BJ. 

Pomoč na domu je zaživela 
Javno delo ¥ dobro nemočnih, brezposelnih ter družbe 

v šmarski občini že dve le
ti v okviru javnih del in v or
ganizaciji Centra za socialno 
delo poteka tudi pomoč na 
domu. Lani so skrbeli za 53 
občanov, starih od 5 do 97 
let, delo pa je opravljalo 
okrog 13 brezposelnih udele
ženk. 

Za pomoč na domu se od
ločajo predvsem brezposelne 
ženske, ker pa imajo večino
ma le osnovnošolsko izo 
brazbo, so zanje organizirali 
posebna posvetovanja o skr
bi za starejše občane. Oprav
ljale so najrazličnejša gospo
dinjska dela, občanom so 
prinašale kosila, nekaterim 

so tudi kuhale, po navodilih 
pristojnega zdravnika ali 
patronažne službe pa so svo
jim oskrbovancem tudi pre
vijale rane, pripravljale in
sulin in menjavale kateter. 
Skrbele so za pet nepokret-
nih občanov ter 19 težko po-
kretnih. V okviru javnih del 
so pomagali tudi trem otro
kom. Predstavniki Centra so 
izračunali, da so vsak dan 
obiskale povprečno 22 obča
nov in se pri njih zadržale od 
ene do osem ur. 

Izvajalke javnih del preje
majo mesečno nagrado v v i 
šini 70 odstotkov neto plače 
za podobna dela, pa tudi re

gres za prehrano ter povrači
lo potnih stroškov. Denar za 
njihove nagrade zagotavlja
ta Zavod za zaposlovanje ter 
občinska vlada. 

Pomoč na domu torej po
staja vse bolj nepogrešljiva, 
zaenkrat pa je še ni mogoče 
organizirati prav v vseh kra
jih. Izvajalke večinoma ni
majo lastnega prevoznega 
sredstva, zato ne morejo po
magati občanom v bolj od
daljenih krajih, predvsem 
v južnem delu občine. 

Pri občanih, ki so pomoči 
na domu deležni, socialne 
delavke Centra za socialno 
delo redno nadzorujejo 

opravljeno delo. 
In koliko morajo za pomoč 

na domu pdšteti uporabniki? 
V šmarski občini so ta g r i -
spevek uvedli šele pred do
brim letom. Plačati ga je mo
ral vsak tretji uporabnik, 
znašal pa je od 500 do 4000 
SIT. Na ta način mesečno 
zberejo približno 35 tisoč to
larjev, občinski vladi pa so 
predlagali, da bi približno 
petina tega zneska vsak me
sec ostala Centru. Šmarska 
vlada, ki je pomoč na domu 
obravnavala na zadnji seji, 
se je s predlogom strinjala. 

B R A N E J E R A N K O 

S kreditom 
do plina 
y Celju tUdI letos ugodnejša poselila za 
prIkUučItev na plin 

Plinifikacija Celja je že 
nekaj časa ena prednostnih 
nalog v občini, za pospeševa
nje priključevanja na plin 
vsako leto ponudijo obča
nom ugodne kredite. Tudi le
tos bodo zagotovili 100 mili
jonov tolarjev za subvenci
oniranje obrestne mere pri 
najemu kredita, ki ga bodo 
občani, društva in dobrodel
ne organizacije lahko najeli 
za dve leti po fiksni, 13-od-
stotni obrestni meri. 

Po načrtih komunalno-
cestnega gospodarstva obči
ne Celje naj bi letos nadalje
vali izgradnjo plinovodnega 
omrežja na Zgornji Hudinji, 
Lavi , Ostrožnem, v N o v i va
si, Ipavčevi ulici, na Dolgem 
polju in v Šmarjeti. N o v o 
plinovodno omrežje pa bi za
čeli graditi na Špici v K S 
Medlog, na Ljubečni in v T r 
novi j ah. Letos naj bi tako 
uredili 500 novih priključ
kov. V programu pa je tudi 
subvencioniranje obrestne 
mere pri najemanju posojil 
občanov za plinifikacijo. 
Vrednost celotnega progra
ma znaša 355,5 milijona to
larjev. 

Po predvidevanjih naj bi 
ureditev plinskega priključ
ka letos stala od 240 do 350 
tisoč tolarjev, povprečen pri
spevek za priključitev pa 
znaša 60 tisoč tolarjev. Ob

čanom bodo preko banke, ki 
bo ponudila najboljše pogo
je, omogočili najem kredita 
v višini dveh tretjin od po
godbene vrednosti izvajalca 
in za celoten prispevek za 
priključitev. Ker vsi ne naja
mejo posojila za vse elemen
te v predračunu, predvide
vajo, da bi povprečna višina 
posojila znašala okrog 200 
tisoč tolarjev. Občan bi za ta 
znesek plačal 13-odstotne 
letne obresti, razliko do pol
ne obrestne mere pa bo ban
ka zaračunavala občini. L e 
tošnji pogoji so torej ugod
nejši od lanskih, ko so obča
nom ponujali blagovni kre
dit in kredit Ljubljanske 
banke. Roka za prijavo na 
letošnji razpis, ki bo objav
ljen v teh dneh, niso določili, 
pač pa bo kredit na voljo, 
dokler ne bodo porabljena 
predvidena sredstva. 

T. C V I R N 

Nov šentjurski inšpektor 
v šentjurski občini so imeli z iskanjem novega inšpektorja za 

varstvo pri delu precej težav. Pretekli teden so se odločili za 
Silva Škornika iz Celja, diplomiranega inženirja elektroteh
nike, ki je ncizadnje predaval na Srednji tehniški šoli. Z imeno
vanjem so se strinjali tudi v Republiškem inšpektoratu za delo. 

O gradbeni ceni 
Po novem znaša uradna povprečna gradbena cena kvadrat

nega metra stanovanja na območju šentjurske občine 81.860 
tolarjev. Sklep o tem je pred dnevi sprejela občinska vlada, 
v ceno pa niso vključeni stroški komunalne ureditve ter vredno
sti zemljišča. Tako izračunano ceno potrebujejo predvsem za 
odmero davka pri prometu z nepremičninami. 

BJ 

Šentiurčani za skupno odiagaiišče 
šentjurska in celjska občina imata skupno odlagališče 

odpadkov na Teharju. Nameravata ga sanirati ter rekultivirati, 
zato pa so potrebna dodatna sredstva.p Potem ko so v celjski 
občinski skupščini pred tedni že sprejeli odločitev o posebnem 
prispevku k ceni za odvoz odpadkov, so se pred dnevi podobno 
odločili še na seji šentjurske vlade. Tako bodo tudi gospodinj
stva v šentjurski občini plačevala po 3 SIT dodatnega prispevka 
na kvadratni meter površine, v industriji pa 600 SIT za kubični 
meter odpeljanih odpadkov. Poslanci pa zahtevajo redna poro
čila o tem, kako bo denar porabljen. 

BJ 

PO SVETU 
Kune namesto 
ilinarjev 

ZAGREB, 30. maja (De
lo) - Kljub nekaterim ugo
vorom je Hrvaška ob četrti 
obletnici Tudmanovega in 
hadezejevskega prihoda na 
oblast dobila novo valuto 
- kuno. Vredna je približno 
toliko kot francoski frank, 
za eno kuno je možno dobi
ti 22 tolarjev ali ena marka 
je 3 kune in 70 lip. Kima 
naj bi bila notranje kon
vertibilna, vlada pa napo
veduje največ 12-odstotno 
inflacijo. »Naš denar je 
eden najlepših na svetu,« je 
kuno komentiral predsed
nik Tudman. Hrvaška je 
namreč praznovala osred
nji državni praznik, ki so 
ga počastili tudi z odprtjem 
osrednjega spomenika svo
bodi, oltarja domovine na 
Medvedgradu na strmem 
griču pod Zagrebško goro. 

Polemična 
zunanja politika 

RIM, 30. maja (Delo) 
- Italijanski časopisi s pre
cejšnjo pozornostjo sprem
ljajo vroče in hladne točke 
v odnosih med Italijo ter 
Slovenijo in Hrvaško. Gre 
predvsem za stališča zima-
nje politike, ki so doma in 
na tujem sprožila precej 
polemik. Zahtevo po črta
nju Slovenije s seznama dr
žav, ki naj bi se pridružile 
Evropski uniji, so tako 
v večini časopisov razglasi
li za napako nove zunanje 
politike. 

Sprava na nebu? 
KAIRO, 30. maja (Delo) 

- Arabski in izraelski letal
ski prevozniki so se prvič 
po ustanovitvi izraelske 
države začeli resneje pogo
varjati o skupnem sodelo
vanju na bližnjevzhodnem 
nebu. Na konkretne dogo
vore bo sicer verjetno treba 
počakati še kakšno leto, to
da stvari se premikajo in to 
je trenutno najbolj po
membno. Še zlasti za Izra
el, ki s svojimi potniškimi 
letali že skoraj pol stoletja 
ne sme leteti nad arabskim 
zračnim prostorom, zato so 
potovanja na nekaterih 
progah daljša tudi po nekaj 
ur. 

Srbi v slovenskih 
rokah 

BEOGRAD, 30. maja 
(Delo) - »Slovenija si skuša 
tehnološko podrediti Srbi
jo. Predstavniki slovenske 
vlade sicer pravijo, da Slo
venije dosledno spoštuje 
embargo zoper ZRJ, dej
stvo pa je, da so se po Srbi
ji, Črni gori in >drugih srb
skih državah< pojavili šte
vilni slovenski gospodarski 
odposlanci, ki ponujajo 
v prodajo blago z oznako 
Made in Slovenia,« je 
v članku pod naslovom 
Mar Slovenci kupujejo-Sr-
be? objavila beograjska Po
litika Ekspres. 

Na Mailžarskem 
socialisti 

BUDIMPEŠTA, 30. maja 
(Delo) — V prihodnjem mad
žarskem parlamentu bodo 
imeli socialisti (MSzP) ab
solutno večino. Socialisti 
so po neuradnih podatkih 
v dveh volilnih krogih 
osvojili 54 odstotkov oziro
ma 209 od skupno 386 po
slanskih sedežev. 



S t r o k o v n j a k o d g o v a r j a 
i n f o r m a c i j e n a t e l . : 0 6 3 4 4 1 - 3 2 1 , 

0 6 2 2 2 2 - 4 3 8 , 0 6 0 2 4 1 - 8 4 2 

Pred kratkim je v naši družini preminil najstarejši dru
žinski član. Kdo in na kakšen način sedaj lahko razpolaga 
z njegovim certifikatom? 

Po smrti zapustnika s certifikatom razpolagajo njegovi 
dediči. Več dedičev se lahko sporazume, komu bo pripadal 
certifikat, v nasprotnem primeru pa se njegova vrednost 
med dediče razdeU glede na način dedovanja, lahko pa 
pripade tudi oporočnemu dediču. Vrednost certifikata 
morajo dediči priglasiti v zapustnikovo premoženje. 
O dedovanju odloči sodišče s sklepom o dedovanju. Dediči 
lahko zahtevajo dopolnitev sklepa, če je med tem sklep 
o dedovanju že izdan, v njem pa ni hkrati odločeno tudi 
o certifikatu. Po pravnomočnosti sklepa o dedovanju 
lahko dedič na tej podlagi zahteva od SDK pripis vredno
sti na svoj certifikatni račun ali pa pravico uveljavlja 
neposredno s sklepom o dedovanju ob vnovčitvi certifi
kata. 

Vse investicijske družbe obljubljajo, da bodo certifikate 
vložile v najuspešnejša podjetja. Preden bom kateri od 
njih zaupal svoj certifikat, bi rad vedel, v katero podjetje 
bo vložen. Je to mogoče? 

Vsaka večja investicijska družba bo s pridobljenimi 
certifikati lahko kupila delnice okoli petdesetih, lahko pa 
tudi do sto podjetij. Svojo naložbeno politiko bo objavila 
v prospektu, ki bo zainteresiranim na voljo na vsakem 
vpisnem mestu. Iz prospekta bo razvidno, kakšna bo 

Vprašanja, ki zadevajo vaše certifikate, lahko zastavite po 
telefonu (pokličite eno od objavljenih telefonskih številk) 
ali pa pisno na naslov našega uredništva. 

naložbena politika družbe; bolj agresivna (tvegana), bolj 
usmerjena v posamezne gospodarske panoge ali v posa
mezne regije, ali bo družba v podjetjih, katerih delnice bo 
kupila, vodila aktivno ali pasivno v l o g o . . . 

Ne glede na naložbeno politiko pa bodo investicijske 
družbe hotele pridobiti delnice najboljših podjetij, t.j. 
takih, ki že danes poslujejo z dobičkom, ali pa takih, za 
katere pričakujejo, da imajo možnost za nadaljnjo rast 
obsega poslovanja in dobička. Ker takih podjetij v Slove
niji ni ravno na pretek, se bo cena njihovih delnic obliko
vala tudi odvisno od povpraševanja s strani investicijskih 
družb. 

Najboljše družbe za upravljanje oz. investicijske družbe 
bodo podrobno preučile preteklo poslovanje in perspek
tive vsakega izmed podjetij, katerega delnice nameravajo 
kupiti. Pri tem bodo določile tudi najvišjo ceno, za katero 
bodo posamezno delnico še pripravljene kupiti. 

P O ČEM s o DEVIZE? 

Tečaji deviznih valut na dan 1. 6. 1994 

Mati izgubila 
še eno liči 
LB Splošna banka Celle od včeraj Banka Celle — »Brez 
pretresov za komitente,obilublla vodstvo 

L B Splošna banka Celje je 
že doslej poslovala kot sa
mostojna pravna oseba 
z lastnim računom in lastni
mi bančnimi pogoji, z vče
rajšnjim dnem pa se dokonč
no ločuje od sistema Ljub
ljanske banke. Takoj ko bo
do izpeljali še registracijo na 
sodišču, v prihodnjih tednih 
torej, bodo svoje poslovne 
prostore opremili z novim 
imenom Banka Celje d.d. 

Na lastno pot in samostoj
no nadaljevanje 130-letne 
bančne tradicije v Celju so se 
v dosedanji Splošni banki 
Celje pripravljali zadnji dve 
leti, krepili so svoj jamstveni 
kapital, pridobili polna poo
blastila za poslovanje s tuji
no, odločitev pa so dokončno 
podprli na zboru delničarjev 
minuli četrtek. Na novinar
ski konferenci, ki jo je vod
stvo banke sklicalo po zboru 
delničarjev, so zagotovili , da 
statusne spremembe ne bodo 
povzročile nobenih zapletov 
ali težav komitentom, na
sprotno, v banki se bodo po
trudili, da bodo svoje poslo
vanje še bolj približali potre
bam strank. Banka Celje bo 
namreč podobno kot druge 
banke vključena v posebno 
računalniško podjetje, ki bo 
prevzelo računalniško obde
lavo podatkov, z vsemi slo
venskimi bankami se podpi
sujejo pogodbe o upošteva
nju novih čekov, ki jih bodo 
v banki zaradi bližajočih se 
dopustov predvidoma izda-

Banka Celje, Celjska banka, 
C K B banka, Celeia banka, 
SBC banka, Keleia banka 
- vsa ta imena so bila v igri, 
ko so v Splošni banki Celje 
izbirali ime nove banke. An
ketiranci so največ glasov 
prisodili Banki Celje ter 
Celjski banki. Banka Celje je 
po oceni vodstva najbolj pri
merno ime, saj je lahko izgo-
vorljivo, primemo tudi za 
poslovanje s tujino, obenem 
pa kaže na cilj bančne hiše, 
ki ima svoj sedež v Celju, de
lovati pa namerava izven 
celjskih in slovenskih meja. 

jali jeseni, še leto dni pa bo
do veljali čeki, ki so jih že 
doslej izdajali v Splošni ban
ki Celje. Prav tako ne bo no
benih zapletov pri uporabi 
kartice Act iva, na bankoma-
tih, pri hranilnih knjižicah 
in vseh drugih bančnih do
kumentih. 

nov tolarjev je znašal, po 
sklepu zbora delničarjev 
ostaja nerazporejen. Delni
čarji so tudi sklenili, da se 
del rezerv banke v višini 
skoraj tri milijarde tolarjev 
preoblikuje v ustanovitveni 
kapital, s čimer se je poveča
la nominalna vrednost del
nic s tisoč na osem tisoč to
larjev. 

Letos namerava banka po
večati bilančno vsoto na 535 
milijonov mark, dokončno 
razrešiti organizacijske in 
kapitalske povezave z ma
terjo, oblikovati novo celost
no podobo banke, dokončno 
razrešiti problem neizplača
nih deviznih vlog ter znižati 
obrestne mere v povprečju 
najmanj za dva poena. Do 
leta 1998 naj bi se tržni delež 
banke s 3,8 povečal na 5,7 
odstotkov, uveljavila naj bi 
se kot samostojna banka 
univerzalnega tipa, nadalje 
načrtujejo realno rast poslo
vanja za več kot polovico, 
naložbe bodo usmerjali 
v mala in srednja podjetja 
ter izdajali lastne vrednost
ne papirje. Letos namerava 

banka izdati za 16 milijonov 
mark vrednostnih papirjev, 
prihodnje leto za 28 mili jo
nov mark, leta 1998 pa že za 
45,5 milijonov mark. 

Razčistiti odnose 
z materlo 

Vodstvo Banke Celje zatr
juje, da so odnosi z banko 
materjo razčiščeni tako da
leč, da komitenti ne bodo 
imeli nobenih težav, ostaja 
pa nekaj odprtih vprašanj 
v zvezi s kapitalskimi pove
zavami z L B d.d., ki je v lasti 
Agencije za sanacijo bank. 
L B d.d. je namreč lastnica 50 
odstotkov preferenčnih in 
0,8 odstotkov oziroma 2230 
upravljalskih delnic. Pred
kupno pravico imajo delni
čarji dosedanje Splošne ban
ke Celje oziroma sedanje 
Banke Celje, vendar je cena 
delnic previsoka. Nakup teh 
delnic, ki jih Agencija name
rava prodati, pa po oceni 
vodstva Banke Celje ne bo 
vplival na poslovanje banke, 
temveč gre le za menjavo 
lastnika. I R E N A B A Š A 

Lastni vrednostni 
papirji 

Na novinarski konferenci 
je vodstvo banke podrobneje 
predstavilo tudi poslovne re
zultate. Bilančna vsota je la
ni realno porasla za 23 od
stotkov in znaša dobrih 492 
milijonov mark, jamstveni 
kapital je višji za 41 odstot
kov, konec lanskega leta je 
znašal 90 milijonov mark. 
Opazen je porast sredstev 
prebivalstva, kar za 33 od
stotkov je višji, plačilni pro
met s tujino se je povečal na 
919 milijonov mark oziroma 
za 41 odstotkov. Njihov de
lež v državi znaša 7,5 odstot
kov finančnih poslov s tuji
no. Banka že vse od leta 91 
povečuje rezerve, lansko po
slovno leto so zaključili z do
bičkom, dobrih 574 mili jo-

NOVO NA BORZI 

Nepotrebna panilia 
v pretekli številki smo vam 

pisali o mirnih dogajanjih na 
borznih trgih, na kar je vplival 
borzni seminar. Pozorni bralci 
se boste spomnili, da smo pisa
li tudi o temah seminarja za 
borzne posrednike. Omenili 
smo predavanja na temo: 
borzna psihologija v kritičnih 
trenutkih. Brez skrbi ne bom 
vas utrujal z vsebino predava
nja. Rad bi vam le sporočil, da 
je trgovanje pretekli četrtek 
potekalo tako, da bi lahko vse
bino predavanja uporabili vsi 
prisotni. Borzni posredniki so 
kot za stavo prodajali vred
nostne papirje, predvsem del
nice po minimalni ceni, to po
meni 10% ceneje kot pretekli 
dan. Večina investitorjev je 
verjetno dala tržna naročila, 
vendar so le redki pričakovali 
takšen padec cen. Po obrazih 
na galeriji, kjer se zadržujejo 
obiskovalci je bilo videti veli
ko obupanih obrazov. 

Tisti, ki so poslušali nas, so 
dvigovali denarna sredstva in 
kupovali tako v četrtek kot pe
tek. Rezultat, primeren dobi
ček primerjalno na včerajšnje 
tečaje in trende tega tedna. 

Prave vzroke za takšno pa
danje cen je težko ugotoviti, še 
posebej, ker je bilo to skoraj 
enkratno dejanje. Ves mesec 
maj smo bili priča padanju te
čajev obveznic. Padec cen ni 
zaobšel niti državnih obvez
nic. Vzrokov je verjetno več od 
zmanjšane likvidnosti, še po
sebej konec meseca, ko ima ve
čina podjetij obveznosti za 
plačilo prispevkov. Nezane-
marljiv vzrok je gotovo soraz
merno visok » R « , saj smo ne
kako že bili navajeni na nižje
ga. Povečan zaostanek tečaja 
DEM za rastjo drobno prodaj
nih cen je bil v maju dobrih 
l,57o, od začetka leta 1994 te
čaj DEM zaostaja kar 3,6%. 
Torej skoraj polovico zaostan
ka tečaja DEM za inflacijo je 
nastalo v mesecu mladosti. 
Med možnimi in normalnimi 
vzroki padanja tečajev so tudi 
vse pogostejša izplačila divi-

dend delniških družb. Kar ima 
na tečaj delnic podoben vpliv, 
kot izplačilo kuponov pri ob
veznicah. Z ozirom na objav
ljen » R « , ki velja za j vrni j v vi
šini 1,0% in mnogo kuponov, 
ki zapadejo v izplačilo v juniju 
lahko pričakujemo precej 
ugodnejše trende kot v maju. 
Torej trende rasti. 

Celjska borzna hiša sporoča, 
da je \Tednost enote vzajem
nega sklada Herman Celjski 
na dan 31. maj 1994 1.108,95 
SIT. 

Vsa ta dogajanja so vplivala 
tudi na vrednost enote vza
jemnega sklada HERMAN 
CELJSKI. Vpliv padca tečajev 
državnih vrednostnih papirjev 
se je v maju močno pokazal. Že 
zadnje dni maja se je krivulja 
obrnila navzgor, tako se je 
vrednost enote od 1. 2. 94 do 
danes povečala za 10,8%. Kot 
dokaz dobrih investitorjev 
v našem skladu lahko navede
mo, da sta le dva vnovčila oz. 
prodala enote vzajemnega 
sklada. Uresničitev predvide
vanj iz prejšnjega odstavka 
bodo ugodno vplivala tudi na 
rast enote sklada HERMAN 
CELJSKI. 

OOSPO DARSKI 
m 

m 
T E R 

Podpisana 
pogodba 

Predstavniki Ingrada, 
celjske občine ter Celjske
ga sejma so pred dnevi 
podpisali pogodbo o iz
gradnji nove vhodne stavbe 
na celjsko sejmišče. 

Dosedanji glavni vhod 
bodo do jeseni nadomestili 
z novo zgradbo, za katero 
je projekt izdelala Ingrado-
va projektantska služba 
v sodelovanju z Arhitek
turno delavnico Celja. 
V enonadstropni stavbi bo
do prostor dobile servisne, 
organizacijske in nekatere 
tehnične službe, kar bo 
razstavljavcem na sejmih 
omogočilo boljše pogoje za 
delo. Zgradba bo povezana 
z lani dograjeno halo E, na
ložba je vredna dobrih 154 
milijonov tolarjev. Denar 
bo zagotovila družba Celj
ski sejem, deloma iz lastnih 
sredstev, deloma s posojili, 

Linde piin 
vendarie 
v Šempetru? 

v žalski občini bodo 
predvidoma še ta mesec 
ponovno obravnavali do
kumente v zvezi z zazidal
nim načrtom za industrij
sko območje Sip Šempeter. 
Gre za območje, kjer je po
djetje Linde plin namera
valo postaviti polnilnico 
plinov. V občini menijo, da 
gre kljub nasprotovanju 
krajanov na ekološko čisto 
tehnologijo in ni nobenih 
strokovnih argumentov, 
zaradi katerih bi ustavili 
postopek sprejemanja do
kumentacije. 

Nova sel(Gija 
obrtnii(ov in 
podjetnilcov 

Na Trojanah so se pred 
dnevi sestali člani uprav
nega odbora Gospodarske 
zveze pri Slovenski ljudski 
stranki. Med drugim so 
zahtevali, da vlada zmanj
ša stroške države, prepreči 
sivo ekonomijo in s tem ne
lojalno konkurenco obrtni
kom in podjetnikom ter 
uveljavi konkurenčno 
klavzulo, ki bo onemogoči
la zlorabe vršilcem javnih 
funkcij. Člani upravnega 
odbora so predlagali še od
pis oderuških obresti za 
neplačane terjatve iz prete
klosti, zakonsko ureditev 
finančne discipline ter 
ustanovitev posebne sekci
je obrtnikov in podjet
nikov. 

Dogovor 
o promociji 
Pohorja? 

Na mednarodni razstavi 
domače in umetne obrti 
v Slovenj Gradcu se bodo 
jutri, v petek, sestali pred
stavniki devetnajstih ob
čin, gospodarskih zbornic 
in turističnih zvez iz celj
ske, velenjske, koroške ter 
mariborske regije. Podpi
sali naj bi dogovor o pospe
ševanju razvoja turizma na 
širšem območju Pohorja, ki 
je namenjen skupnemu 
promocijskemu projektu 
Pohorje - zeleni svet radosti 
ter drugačnemu pospeše
vanju turizma. Dogovor 
predvideva izboljšanje tu
ristične ponudbe, komu
nalne in turistične infra
strukture, spodbujanje tu
rističnega podjetništva ter 
sodelovanje v programu 
Revit. IB 
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SiP dve leti kasneje 
*Če država dvigne roke, nas bodo kupili tuicl," opozarlaio v šempetrskem podietiu 

Pred dvema letoma v šempetrskem 
Sipu zaradi nakopičenih težav in 
predvsem velike izgube tržišč niso vi
deli druge rešitve, kot da stopijo pod 
državno streho. V primerjavi z drugi
mi Koržetovimi podjetji se šempetrski 
|(olektiv danes kar uspešno pobira. 
Sipovi stroji si utirajo pot na svetovna 
tržišča, na delovna mesta se vračajo 
nekdanji delavci, usoda podjetja, ki 
letos stopa v peto desetletje, pa bo 
v marsičem odvisna od lastninskega 
razpleta. 

O Sipu danes in jutri smo se pogo
varjali z direktorjem Bojanom Vo
hom, direktorsko mesto je prevzel 
v začetku leta, pred tem je bil v Sipu 
tehnični vodja. 

Razvoj in Icomerciala 
Kaj se je pravzaprav v zadnjih dveh 

letih dogajalo v podjetju? 
V Sipu smo v tem času gradili pred

vsem na dveh področjih: močni raz
vojni službi in močni komerciali. Po
skušali smo obdržati kvalitetne kadre, 
ker samo na ta način lahko prodajamo 
izdelke na svetovna tržišča. V Sipu je 
danes zaposlenih 613 delavcev, večino 
oziroma 511 delavcev zaposluje mati, 
v podjetju Sip Mobil je zaposlenih 72 
ljudi, v invalidskem podjetju Sip Sico 
pa dela 30 delavcev. Izdelke izvažamo 
v 32 držav, na ta tržišča smo v začetku 
prišli nepripravljeni, danes so razme
re že bistveno drugačne. Na tujih tr
žiščih, med drugim v Avstriji, Južni 
Koreji, Švici, Španiji, Italiji, ZDA, na 
Hrvaškem in Švedskem, se pojavlja
mo z lastnimi izdelki in s Sipovo bla
govno znamko. Obseg prodaje v tujino 
nam je uspelo povečati za 72 odstot
kov, obseg proizvodnje povečujemo za 
30 do 36 odstotkov. Nadalje smo v po
djetju namenili veliko pozornosti zni
ževanju stroškov, lani pa smo dosegli 
22,3 milijona mark bruto realizacije. 
Lansko poslovno leto smo zaključili 
s pozitivno ničlo, letos pa namerava
no ustvariti 2 do 4 odstotke bruto 
dobička. Za naše podjetje je to veliko, 
ker moramo poleg tekočih obveznosti 
poravnavati tudi stare dolgove. Raz
mere se torej izboljšujejo, še vediio pa 
primanjkuje obratnih sredstev. 

Ste dobili kakšno konkretno fi
nančno pomoč Sklada? 

Koržetov sklad nam je na začetku 
dal približno milijon mark kredita, 
obrestna mera je bila lani 14-odstot-
na, letos se je znižala na 11 oziroma 12 
odstotkov. Kredit je torej ugodnejši, 
če ga primerjamo z bančnimi krediti, 
če pa gledamo naše konkurente v sve
tu, ki imajo 7-odstotno obrestno mero 

Letos načrtujejo v Sipu 25 milijonov 
mark bruto realizacije, v podjetju Si
co in Mobil naj bi dodatno ustvarili še 
približno 4 milijone mark. Skoraj dve 
tretjini izdelkov je namenjenih tujim 
kupcem, v podjetju pa med drugim 
načrtujejo še 20-odstotno znižanje 
vhodnih materialov, za podoben od
stotek naj bi se povečala produktiv
nost in znižali stroški, prodajne cene 
bodo glede na tečaj marke višje za 
5 odstotkov, za 25 odstotkov pa naj bi 
znižali tudi stroške financiranja. 

za obratna sredstva, pa je to še vedno 
precejšnja obremenitev. 

Trn v peti iconkurence 
Kakšni so načrti za letos? 
Predvsem se ukvarjamo z lastninje

njem. Na upravnem odboru sklada je 
lastninjenje že bilo odobreno, razpis 
o prodaji podjetja bo objavljen konec 
junija. Naš cilj je, da Sip tudi v pri
hodnje kvalitetno deluje, najbolj ide
alna rešitev bi bila vsaj delna dokapi-
talizacija, ki pa pri Skladovih podjet
jih v prvi fazi ni mogoča, vsa sredstva 
je namreč treba prenesti na državo. 
Motivacija ljudi je zaradi tega seveda 
vprašljiva. V Sipu smo kljub temu an
ketirali menedžment in delavce, ljudje 
so pripravljeni vlagati v svoje podjet
je. Zaradi nizkih osebnih dohodkov 
delež zaposlenih ne bo ravno velik. 
Z delavci smo se pogovarjali, da bi 
poleg certifikatov prispevali 5 do 10 
odstotkov plače, medtem ko naj bi ; 
menedžerska skupina prispevala višji > 
delež, denar bi zagotovili z bančnimi \ 
krediti oziroma krediti, ki bodo zava- i 
rovani z lastno, ne tovarniško hipote
ko. Želimo si, da Sip postane mešano j 
podjetje z manjšinskim tujim kapi- | 
talom. 

V Sipu delavci že od začetka leta dela- ; 
jo vsako soboto. Za njihove izdelke je 
namreč značilna ciklična prodaja, 
v pol leta prodajo 60 do 70 odstotkov 
celotne proizvodnje. Poleti in jeseni 
naj bi Sipovi delavci imeli samo štiri 
delovne dni v tednu. Povprečna plača 
zaposlenih je 47 tisoč tolarjev, 40 od
stotkov plače predstavlja gibljivi del, 
konec lanskega leta pa so začasno za
poslili 70 delavcev. Predvidoma jeseni 
bodo zaradi povečanega obsega proiz
vodnje redno zaposlili dobro polovico 
teh delavcev. 

Ob nedavnem obisku predsednika 
slovenske vlade v Sipu ste opozorili 
na bojazen, da bi podjetje kupili tujci 
in ga kasneje zaprli, s čimer bi po 
najlažji poti spravili s poti lastno kon
kurenco. 

Če bo država pustila proste roke 
tujcem, nam je jasno, da bo Sip kupil 
eden izmed osmih evropskih proizva
jalcev kmetijske mehanizacije. Sip je 
pač trn v peti evropski konkurenci. Mi 
se z večjimi kupci že dogovarjamo, j 

predvsem s Švicarji in Južno Korejo, 
ti partnerji so J)ripravljeni sprejeti 
manjšinski delež, njihov cilj pa je 
ustvarjanje čim večjega dobička. 

Za to pa bodo verjetno potrebne 
tudi nove naložbe? 

V Sipu bi v naslednjih letih za od
pravo ozkih grl potrebovali približno 
2 milijona mark. Načrtujemo pred
vsem posodobitev obstoječe opreme in 
vlaganja v ekologijo. 

Nič več na Cres 
V Sipu ste se v zadnjih letih na 

tržišču kljub vsemu pojavljali z novi
mi izdelki, kaj načrtujete v prihodnje? 

Sistem dela nas je prisil, da letno 
naredimo dva do pet povsem novih 
strojev, partnerji, s katerimi sodeluje
mo, želijo imeti vsaj deset novih izdel
kov. To ne pomeni, da spremenimo 
samo nalepko, v resnic* je treba doda
ti nekaj novega in to je potem argu
ment za prodajo. Z lastnim močnim 
razvojem to uresničujemo, brez novih 
strojev bi nas že marsikdo odpisal. 

Sip je imel vrsto let izredno lepe 
počitniške objekte na Cresu, slišati je, 
da iščete kupce oziroma da vas Sklad 
sili v prodajo? 

O prodaji počitniških objektov smo 
razmišljali že v preteklosti. Ne gre to
liko za prisilo Sklada, temveč bolj za 
potrebo po obratnih sredstvih. Počit
niške zmogljivosti so bile delno zgra
jene s plačami delavcev, zato ljudje 
niso najbolj navdušeni nad prodajo. 
Se pa v glavnem strinjajo s tem, da je 
bolje prodati počitniške objekte kot 
izgubiti delovna mesta. Sklad nam tu
di zagotavlja, da bo denar prišel v Sip, 
to pa nam bo pomagalo pri uresniče
vanju zastavljenih ciljev. Na Cresu je 
21 objektov na približno 980 kvadrat
nih metrih površine. Veliko denarja 
smo vložili v infrastrukturo, zgrajena 
so parkirišča, otroška igrišča, celotno 
premoženje je po naših ocenah vredno 
milijon 450 tisoč mark. Koliko bo de
narja, bo seveda odvisno od tega, 
kakšnega kupca bomo dobili. Zagoto
vo bo to izguba za Sipove delavce, 
vendar ne vidim možnosti, da bi se 
prodaji izognili. 

IRENA BAŠA 
Foto: EDI MASNEC 

Kriminalna afera 
LJUBLJANA, 25. maja 

(Delo) - Zaradi kriminalne 
afere, v katero je vpletenih 
pet pripadnikov elitne sku
pine v specialni enoti Mini
strstva za notranje zadeve 
je minister Ivan Bizjak po
veljnika enote Vinka Bez-
nika že prerazporedil na 
drugo delovno mesto. Vse 
bolj negotov pa je tudi nje
gov ministrski položaj. 

Koprski 
referendum konec 
julija 

LJUBLJANA, 26. maja 
(Delo) — Po polemikah o lo
kalni samoupravi je držav
ni zbor sklenil, da bo refe
rendum na koprskem ob
močju 31. julija. Pred tem 
naj bi ponovili zbore obča
nov, vendar so ti ponekod 
na zborih krajanov že v teh 
dneh ponovno potrdili pr
votno odločitev o referen
dumskem območju. 

Odstopil minister 
Bizjak 

LJUBLJANA, 27. maja 
(Delo) — Notranji minister 
Ivo Bizjak je na novinarski 
konferenci povedal, da je 
predsedniku vlade dr. Ja
nezu Drnovšku pisno spo
ročil, da odstopa s položa
ja. Razlog je utemeljen sum 
vpletenosti več policistov 
v kazniva dejanja. Med 
njegovimi nasledniki ome
njajo Andreja Štera. 

Protest slovenske 
vlade 

LJUBLJANA, 27. maja 
(Večer) - Premier Drnovšek 
je v telefonskem pogovoru 
s predsednikom hrvaške 
vlade Nikico Valentičem 
izrazil protest zaradi nada
ljevanja gradnje mejnega 
prehoda Sečovlje-Plovani-
ja. Premier Drnovšek je 
hkrati obvestil Valentiča, 
da je slovensko ministrstvo 
za zunanje zadeve pripra
vilo delovno gradivo spora
zuma o začasni ureditvi re
žima na morju in začasne
ga mejnega prehoda v Se
čovljah. Predsednik vlade 
je pozval hrvaško stran, da 
predlog čimprej preuči. 

Peterle po vrnitvi 
iz Pariza 

LJUBLJANA, 29. maja 
(Delo) - Po vrnitvi iz Pariza 
je zunanji minister Lojze 
Peterle dejal, da dejstva, da 
naše države ni med devete
rico za razprave v okviru 
konference o stabilnosti 
v Evropi, ne ocenjuje kot 
slab znak. Konferenca na
mreč ne podeljuje statusa 
v Evropski uniji, kot so ne
kateri prepričani, pač pa 
gre za prispevek s stabilno
sti v Evropi in Slovenija se 
je bo udeleževala tudi 
v prihodnje. 

Državni učbeniki 
za osmošolce 

LJUBLJANA, 29. maja 
(Delo) - Po pogajanjih zara
di zamrznjenih cen šolskih 
učbenikov je prišlo do spo
razuma med ministrstvom 
za šolstvo in šport ter za
ložniki. Ministrstvo bo za
gotovilo sredstva za odkup 
potrebnih učbenikov za 
8. razred, do konca oktobra 
pa bosta obe strani pripra
vili kriterije, ki naj bi raz
mere dokončno uredili. 

Atena — modrost, ki se obrestuje 
Kljub temu, da je skrajni 

rok za vložitev lastninskega 
certifikata junij leta 1995, dr
žavljani Slovenije napeto raz-
tnišljamo o svojih naložbah. 
Razumljivo je, da bi vsi radi 
investirali tako, da bi ob čim 
manjšem tveganju veliko za
služili. Zakon o lastninskem 
preoblikovanju ponuja več 
možnosti. Ena od njih je inve
sticija v podjetje, v katerem 
smo zaposleni oziroma je 
v njem zaposlen kdo od dru
žinskih članov, investiramo pa 
lahko tudi v podjetje, ki se 
lastnini z javno prodajo 
delnic. 

Tako pri prvem kot tudi pri 
drugem načinu se lahko poja
vijo razlogi, zaradi katerih se 
Za tovrstno investicijo ne bi 
odločili. Morda zaposleni 
v podjetju, ki se bo lastninilo 
2 interno prodajo delnic, ne 
Zaupajo vodstvu podjetja ali 
pa, enostavno, za svoje podjet
je ne vidijo svetle prihodnosti. 
^Inogo je tudi takih, ki ne ma
hajo velikega tveganja, kar pa 
vlaganje certifikata v podjetje 
Vsekakor pomeni. 

Za vse, ki imajo takšne ali 
^rugačne pomisleke, obstaja 
še tretja možnost. Svoje certi
fikate bodo lahko vložili v eno 
Od pooblaščenih investicijskih 
^ružb, ki jih bodo ustanavljale 
'n upravljale družbe za uprav
ljanje. Gre za delniško družbo, 
vlagatelj certifikata postane 
<lelničar. Postopek je podoben 
l̂ ot pri vlogi v podjetje, le da 
ê tveganje občutno zmanjša, 

^e z zakonom je namreč dolo
čeno, da bodo naložbe investi

cijskih družb razpršene na 
delnice več podjetij. 

Po nekaterih predvideva
njih naj bi bilo takšnih družb 
približno 25 in naj bi upravlja
le več kot 20 odstotkov druž
benega kapitala. Državljani 
bodo torej imeli kar nekaj 
možnosti, kam vložiti certi
fikat. 

Ena takšnih družb je lani 
ustanovljena ATENA, poo
blaščena družba za upravlja
nje investicijskih skladov 
d.o.o. Ustanovila jo je SKB 
banka d.d., ki so se ji pridruži
li še trije družbeniki s področ
ja finančnega inženiringa in 
zavarovalniškega posredova
nja. Ustanovni kapital A T E 
NE znaša 100 milijonov SIT. 

Ko bo družba dobila dovo
ljenje od Agencije za trg vred
nostnih papirjev, bo ustanovi
la tri pooblaščene investicijske 
družbe, ki bodo zbirale certifi
kate državljanov. Po nekaterih 
napovedih naj bi se to zgodilo 
že konec junija ali pa v začet
ku meseca julija. 

Certifikate bo možno zame
njati za delnice pooblaščenih 
investicijskih družb ATENE 
v celotni poslovni mreži SKB 
banke in mreži partnerjev in 
zastopnikov po vsej Sloveniji. 
Tri pooblaščene investicijske 
družbe želijo tako zbrati certi
fikate v vrednosti 500 milijo
nov DEM. 

Veliko število zbranih certi
fikatov bo pooblaščenim inve
sticijskim družbam omogočilo 
nakupe večjih deležev podje
tij, kar bo zagotovilo tudi ak
tivno upravljanje teh podjetij. 
Investicijska politika ATENE 

bo usmerjena v nakup lastnin
skih deležev najboljših sloven
skih podjetij. Ob tem pa bo 
A T E N A kupovala tudi last
ninske deleže podjetij, ki ima
jo zaradi slabe poslovne politi
ke ali slabega vodenja nizko 
tržno ceno, njeni strokovnjaki 
pa bodo ocenili, da so perspek
tivna. Pooblaščene investicij
ske družbe ATENE se bodo 
odločale za takšna podjetja, ki 
so perspekti\ma za posamezne 
regije in celotno Slovenijo. 
Med drugim se nameravajo 
potegovati tudi za deleže 
v Kovinotehni Celje, Polzeli, 
Pivovarni Laško, Etolu Celje 
in Uniorju Zreče. Družba bo 
v podjetjih, v katerih bo imela 

deleže, tudi aktivno sodelova
la v nadzornih svetih in pri 
vodenju podjetja. SKB banka 
s partnerji bo, če bo potrebno, 
izvedla sanacijo in prestruktu
riranje podjetja, da bi na ta 
način povečala njihovo vred
nost. Prav zaradi tega je na
ložba v pooblaščene investicij
ske sklade dolgoročna nalož
ba. Vrednost delnic bo nanareč 
začela naraščati z narašča
njem vrednosti podjetij. Za za
gotovitev rentabilnega poslo
vanja pa je potrebnih nekaj 
let. 

Porokov dobre naložbe 
v ATENINE sklade je več: iz
kušena kadrovska struktura, 
kakovosten informacijski si

stem, dosedanji uspehi na po
dročju investicijskega bančni
štva in ne nazadnje tudi za
upanje, ki si ga je s korektnim 
poslovanjem prislužila SKB 
banka. V A T E N I sta tako 
združeni stabilnost ene naj
večjih slovenskih bank in kre
ativnost zasebnih podjetij. 
Izenačujejo se tudi interesi 
upravljavcev pooblaščenih in
vesticijskih družb in delničar
jev teh družb, kajti provizija 
za upravljanje je določena 
vnaprej - in to z odstotki od 
čiste vrednosti sredstev poo
blaščene investicijske družbe, 
delno se izplačuje v delnicah 
teh družb. Modrost bo potreb
na na obeh straneh, tako med 
državljani, ki vlagajo svoj cer
tifikat, kot tudi med uprav-
Ijalci. Naj bo to modrost, ki se 
obrestuje. EP 

PONUDBA IN POVPRAŠEVANJE 
Ponudba: 

- Vodnogospodarsko podjetje 
Hidroing d.o.o. Maribor nudi 
strojne delavnice (850 m^), skla
dišča - hangerje (preko 300 m") in 
asfaltiran dvoriščni prostor 
(preko 1200 m^). Hkrati iščejo 
nov program oz. sodelovanje na 
področju servisiranja ali zasto
panja težke gradbene mehaniza
cije oz. izvajanje novega progra
ma. Informacije: tel. 062/306-
111 in fax 062/31-623 (Marjan 
Vraničar). 

- Podjetje Inkal d.o.o. Maribor 
nudi IngersoU-Rand batne, vi
jačne in turbo kompresorje vseh 
velikosti, sušilce zraka, elektro 
agregate, črpalke, pnevmatsko 
orodje ter vso dodatno opremo 
za navedeno tehniko in gradbe

no mehanizacijo. Informacije: 
tel. in fax 062/25-730 (Iztok Kal-
deron). 

- PodjetjeElektroVoglard.o.o. 
Maribor išče zastopstvo za elek
trotehnične izdelke in hkrati nu
di prodajo, montažo in servis za 
njih. Informacije: tel. 062/224-
726 (Robert Voglar). 

- Vodnogospodarski inštitut 
p.o. Ljubljana nudi projektira
nje in izvedbo rastlinske čistilne 
naprave (RČN) za učinkovito 
čiščenje odpadnih voda. Za delo
vanje nista potrebni električna 
in strojna oprema, postavitev in 
vzdrževanje sta enostavna. Za 
specifične odpadne vode izvajajo 
tudi bazične in aplikativne razi
skave. Postopki so patentirani. 
Hkrati iščejo partnerja in insti
tucije, zainteresirane za izdelavo 

projekta ali celotno izvedbo 
RČN ter vlagatelja v razvoj. In
formacije: tel. 061/125-4333 in 
fax 061/126-4162 (prof. dr. Dani 
Vrhovšek). 

- Podjetje Kormetal d.o.o. Me
žica nudi pepelnike, svečnike ter 
industrijske izdelke iz barvnih 
kovin (centrifugalno vlivanje 
v pesek itd.). Iščejo tudi distri
buterja omenjenih izdelkov. In
formacije: tel. 0602/38-140 in 
fax 0602/35-831 (Nataša 
Golčer). 

Povpraševanje: 
- Podjetje Venera d.o.o. Ljub-

Ijana-Črnuče povprašuje po koz
metiki, parfumeriji in galanteriji 
za široko potrošnjo. Informacije: 
tel. 061/373-994 in fax 061/373-
196 (Renata Simenko). 
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Na novinarski konferenci so o Konusu spregovorili (z leve): finančni direktor Drago Ratajc, 
direktor Konusa Adolf Klokočovnik, direktor sektorja za sanacijo in prestrukturiranje na Skladu 
RS za razvoj Valter Nemec, predsednik svobodnih sindikatov Konusa Vili Lenartič, predsednik 
sveta delavcev Aleksander Mlakar in predsednik neodvisnega sindikata Jože Doberšek. 

Konus mora ostati! 
Zaradi strahu pred špekulacllaml Sklad proti lastninjenju 
Konusa kot celote — Stečaj, rešitev za delavke Koko? 

Kaj bo s Konusom? To vpra
šanje se v Slovenskih Konji
cah, pa tudi širše, postavlja že 
nekaj let, zadnje tedne, po od
hodu zadnje vodilne garniture 
in pričakovanem stečaju vsaj 
ene izmed družb (Koko) in 
pred bližajočo privatizacijo, 
pa se še zaostruje. Nekaj odgo
vorov na vroča vprašanja je 
bilo slišati prejšnji petek na 
novinarski konferenci. 

Direktor poslovnega siste
ma Konus Adolf Klokočovnik 
je v predstavitvi problematike 
in predvidevanjih prihodnosti 
poudaril predvsem različen 
položaj posameznih družb. 
Značilna je povprečna realiza
cija na zaposlenega, ki je 
skupno sicer porasla s 35 tisoč 
mark v letu 1992 na skoraj 48 
tisoč mark letos, pri čemer pa 
na primer Netex dosega skoraj 
80 tisoč mark, Koko pa samo 
12 tisoč. Poleg družbe Konex, 
ki ves čas dobro posluje, bodo 
po pričakovanjih pozitivno 
zaključile to leto še družbe 
Konum, Netex, Usnjama 
v Ljutomeru in Koterm. Naj
več težav je v družbi Koko, ki 
zaposluje 145 delavk in imajo 
z dodelavami do jeseni dovolj 
dela, vendar je prihodnost 
vprašljiva, saj je že sedanja 
mesečna realizacija izredno 
nizka. Zanjo predlagajo stečaj 
s pridobHvijo dodatnih sred
stev Ministrstva za delo, dru
žino in socialne zadeve ali, kot 
je poudaril tudi Valter Nemec, 
direktor sektorja za sanacijo 
in prestrukturiranje na Skla
du RS za razvoj, ljudje v Koku 
ne zaslužijo niti za plače in je 
stečaj edina priložnost, da bi 
z dodatnim denarjem ministr
stva lahko spet zaposlili veči
no delavk. »Ce ostane v Konu
su, ga bo izčrpaval. S privati
zacijo lahko pričakujemo novo 
energijo in nov pogon v roku 
petih letih. V tem času pa bo 

Slovenija postala na področju 
šivanja nekonkurenčna...« je 
dejal Nemec, ki je s tem zavr
nil sicer ponujen delavski od
kup te družbe. 

Drug problem pa je družba 
Kofil Loče, ki sedaj zaposluje 
47 delavcev, dela pa bi bilo le 
za 20 do 25 ljudi. Ker v Kofilu 
konfekcionirajo filtre, ki jih 
sicer delajo v Netexu, namera
vajo del delavcev prezaposliti 

Valter Nemec: »Ekipa, ki je 
vodila Konus tri mesece, je na 
začetku dajala možnosti za 
kadrovsko okrepitev. Čas, ki 
ga je namenila Konusu, je po
rabila zgolj za ocenjevanje, za
to me je razočarala. Nihče 
v ekipi ni bil pripravljen prev
zeti odgovornosti za tisto, kar 
so predlagali, povrhu pa smo 
od njih dobili dva različna 
predloga. Branko Pavlin je 
kljub drugačnim pričakova
njem odšel drugam.. .« 

v Neteks, ostale pa v zasebno 
podjetje - invalidsko delavni-' 
co, ki bi naj zaposlila tudi 
ostale invalide v sistemu 
Konus. 

Konus bo konec leta predvi
doma zaposloval še 860 delav
cev. Od sklenitve pogodbe 
s Skladom za razvoj se je šte
vilo zaposlenih zmanjšalo za 
319 delavcev. Dosegajo 85-od-
stotno izpolnjevanje plač po 
kolektivni pogodbi, v treh me
secih pa se želijo približati 90-
odstotnemu izplačilu. Toliko 
delovnih mest je po mnenju 
predsednika Konusovih svo
bodnih sindikatov Vilija Le-
nartiča ostalo tudi zato, ker je 
Konus ostal kot poslovni si
stem skupaj. To je tudi po be
sedah Adolfa Klokočovnika 
v procesu privatizacije za K o 
nus bistveno. Toda, kot po
udarja Valter Nemec, se lahko 
Konus privatizira le z ločenimi 
pogodbami, vsaka družba za
se, potem pa se ponovno zdru
žijo v Konus. »S tem se hoče
mo izogniti špekulacijam,« je 
pribil. Sicer pa so doslej dobili 
precej ponudb za menedžersko 

- delavski odkup, nekaj tudi iz 
tujine - te ponudbe pa ne 
vključujejo ohranitve večine 
delovnih mest. Vsekakor pa je 

'po besedah Valterja Nemca 
cilj Sklada, da bi Konusova 
podjetja dobila lastnike, ki bo
do sposobni vanj vlagati, tako 
da bi se lahko Sklad kot večin
ski lastnik iz vseh družb uma
knil že do konca leta. 

M I L E N A B. POKLIC 

Na poti uspelia 
Era Iz Velenja tudi v svet^ 

Velenjska Era je pred tremi 
leti zakoračila na pot pre
strukturiranja v želji, da bi 
postala še bolj dostopna tako 
za kupce kot tudi za dobavite
lje, so med drugim povedali nd 
novinarski konferenci, ki so jo 
pripravili pretekli petek. 

Poudarjajo, da so se odločili 
za strategijo rasti na dolgi rok, 
tržno politiko, spodbujanje 
kreativnosti vseh zaposle
nih . . . Seveda je tudi velenjsko 
podjetje precej prizadel raz
pad jugoslovanskega trga, 
hkrati s tem pa so se pojavile 
izredno hitre in intenzivne 
spremembe na slovenskem tr
gu. Vsekakor so si za nadaljnje 
delo začrtali smernice, da se 
bodo specializirali na področ
jih, na katerih so že prej znali 
delati. 

Velenjska Era je organizira
na kot krovno podjetje s hče
rinskimi firmami Vino, K o -
plas, Vema in Kivi. Zaposlenih 
je 700 delavcev, temelj njihove 
ponudbe pa so živila, neživila 
in zunanja trgovina. Na po
dročju zunanje trgovine je prvi 
rezultat trgovina Vis-a-vis 
v Velenju, kjer so že skoraj 
izravnali menjavo. Razen tega 
so postali ekskluzivni dobavi
telji nekaterih izdelkov, zasto
pajo tudi več tujih firm, hkrati 
pa želijo čim več naših izdel
kov prodati na tujih trgih. 

V velenjski Eri za svoje 
stranke vsako leto pripravijo 
poslovne dneve, letošnji se 
ravno sedaj končujejo. Na ta 
način bodoče kupce seznanijo 
z novostmi v svoji ponudbi, 
predstavijo jim tudi dobavite
lje. Na tak način želijo ustva
riti še boljše odnose in stike 

tako med dobavitelji kot tudi 
med kupci. 

Svojevrsten problem jim po
meni nelojalna konkurenca. 
»Konkurenca nas ne moti, celo 
podpiramo jo, saj imamo svojo 
strategijo. Vendar bi morala 
država zaradi svojih interesov 

V Eri še ne vedo povsem na
tančno, kaj bodo s tremi po
djetji zunaj slovenskih meja. 
Imajo podjetji v Samoboru in 
v Pločah ter v Vojvodini. Last
ništva jim niso nikjer odvzeli, 
srečujejo se s hudimi težava
mi, Idjub temu pa upajo, da 
bodo v prihodnje tudi ta po
djetja koristno izrabili. 

nekaj ukreniti, da bo lažje 
nam in tudi zasebnim trgovi
nam, ki želijo resno delati,« je 
povedal direktor Ere Gvido 
Omladič. Po drugi strani pa so 
že pričeli lastniniti celotno fir
mo. Na predčasno zbiranje 
certifikatov so se delavci in 
upokojenci odlično odzvali, 
sedaj pa zbirajo še certifikate 
bivših zaposlenih in upajo, da 
bodo do konca leta že postali 
lastniki svojega podjetja. 

US 

Trinajst novili pogodb 
»Zaenkrat vse po načrtih,^ zagotavlja predsednik Darsa 

Družba za avtoceste Repu
blike Slovenije nadaljuje od
dajo del za izgradnjo avtocest
nega sistema. Na sedežu Darsa 
v Celju so v petek podpisali 
pogodbe za graditev trinajstih 
objektov na avtocestnih odse
kih Čebulovica-Divača ter Di-
vača-Dane. 

Objekte v skupni vrednosti 
preko 600 milijonov tolarjev 
bodo gradila slovenska po
djetja Gradiš, Kraški zidar, 
Primorje, Slovenija ceste teh
nika in SGP Grosuplje. Pred
stavniki teh podjetij so tokrat 
podpisali pogodbe o graditvi 
sedmih podvozov, dveh vi
aduktov in štirih nadvozov. 
Gradnja večine objektov se bo 
pričela letos, končala pa v za
četku prihodnjega leta. Pred
sednik Darsa Jože Brodnik je 
po podpisu pogodb dejal, da 
uresničevanje projekta izgrad
nje slovensldh avtocest poteka 
po zastavljenih načrtih. Po
novno je zagotovil, da se bodo 
dela na celjskem območju. 

Predsednik Darsa Jože Brodnik in Boris Cemigoj, Primorje, 
med podpisovanjem pogodbe v Celju. 

predvsem v Savinjski dolini, 
začela predvidoma jeseni. Do
sedanji izbor izvajalcev za po
samezne objekte pa po Brod-
nikovih besedah kaže, da je bi-

la odveč bojazen tistih, ki so 
napovedovali, da bodo avtoce
ste v Sloveniji gradili tujci. 

IRENA BAŠA 
Foto: SHERPA 

Na svetovnih trgiii 
Na Rogli se je prejšnjo sobo

to končala tridnevna Tribuna 
tržnega gospodarstva z geslom 
»Slovensko gospodarstvo ena
kovreden partner na sveto\Tiih 
trgih?« Posvetovanje je pri
pravilo celjsko Društvo eko
nomistov v sodelovanju z go
spodarsko zbornico Slovenije, 
Zvezo ekonomistov Slovenije 
in Društvom za marketing 
Slovenije, udeležilo pa se ga je 
okrog 120 razpravljalcev. 

Minister za gospodarske de
javnosti dr. Maks Tajnikar in 
predsednik Gospodarske 
zbornice Slovenije mag. Dag-
mar Šuster sta uvodoma oce
nila tekočo gospodarsko poli
tiko. Po Tajnikarjevem mne
nju je bilo lansko leto prelom
nega značaja, saj smo prvič po 

šestih letih zabeležili dvood-
stotno gospodarsko rast, ki je 
celo v primerjavi z drugimi 
evropskimi državami precejš
nja. 

Decembra smo zabeležili 
tudi najnižjo stopnjo inflacije, 
po predvidevanjih pa naj tudi 
letošnja ne bi presegla 19 od
stotkov. Za uspeh gre šteti tu
di nižjo stopnjo nezaposleno
sti, čeprav to ne drži za vse 
regije, porasle pa so tudi inve
sticije in sicer za 12 odstotkov, 
najbolj v turizmu. Na Gospo
darski zbornici so z lanskimi 
gospodarskimi rezultati delno 
zadovoljni. Letošnje leto bo 
gospodarsko pozitivno, oce
njuje Šuster. Kljub temu bo 
treba več pozornosti posvetiti 
gibanju plač, pri čemer raču
najo, da plače po podpisanem 

dogovoru in po novem zakonu, 
ne bodo več rasle. Nujno pa bo 
tudi znižati obrestne mere in 
spodbujati izvoznike, pa četu
di za ceno korekcije tečaja. 

Uspehov v gospodarski ra
sti, cenovni politiki in zuna
njetrgovinski politiki ne gre 
zanikati, kljub temu pa števil
na podjetja še naprej kot glav
ne vzroke nekonkurenčnosti 
navajajo previsoke dajatve in 
stroške na enoto proizvoda, 
previsoke obresti, opozarjajo 
pa tudi na problem dostopno
sti tujih trgov. Očitno je torej, 
da vlada lani v tej smeri še ni 
storila vseh potrebnih kora
kov, da bi pripomogla h kon
kurenčnosti slovenskih podje
tij na domačem in tujih trgih 
in da jo na tem področju čaka 
še precej delž>. 

Delclaraclja med 
Slovenijo in 
Estonijo 

LJUBLJANA, 27. maja 
(Delo) - Slovenski premier 
Drnovšek in predsednik 
estonske vlade Mart Laar 
sta podpisala deklaracijo 
o oblikovanju proste trgo
vinske cone med državama 
ter sporazum o mednarod
nem cestnem prometu med 
Slovenijo in Estonijo. 

Kdo so lahko 
detektivi? 

LJUBLJANA, 27. maja 
(Delo) - Državni zbor je do
končal tretje branje zako
nov o detektivski dejavno
sti, o zasebnem varovanju 
in o obveznem organizira
nju službe varovanja. Od
ločili so se, da se bodo lah
ko z zasebnim detektiv-
stvom ukvarjali tudi bivši 
pripadniki SDV in poseb
nih služb. 

Premier sprejel 
odstop Bizjaka 

LJUBLJANA, 30. maja 
(Delo) - Dr. Janez Drnovšek 
je uradno sporočil, da je 
sprejel odstop notranjega 
ministra Iva Bizjaka. Pred
log bo poslal državnemu 
zboru in v naslednjih dneh 
predlagal novega kandi
data. 

Proti dobra 
polovica 

LJUBLJANA, 30. maja 
(Delo) - V Sloveniji je bilo 
v volilne imenike za nedelj
ski referendum o oblikova
nju novih občin vpisanih 
1.471.665 volivcev. Od teh 
jih je na volišča prišlo 
827.313 aU 56,22 odstotka. 
Na 339 referendumskih 
mestih se jih je proti novim 
občinam izreklo 52,86 od
stotka. Občani so se izrekli 
le za 111 novih občin. 

Italijansko 
izsiljevanje 

LJUBLJANA, 30. maja 
(Delo) - Člani parlamentar
nega odbora za mednarod
ne odnose so poudarili, da 
Slovenija ne bo privolila 
v italijansko izsiljevanje. 
Italijanskih zahtev 
v Evropski uniji tudi ni 
izrecno podprla nobena od 
članic, zato bi bilo mogoče 
z diplomatsko akcijo pred 
sestankom ministrskega 
sveta EU zmanjšati odpor 
Italije, je menil veleposla
nik Ignac Golob. 
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Država klofuta obrtnike 
Zamuane obresti so za obrtnike huHa obremenitev, zato ponovno zahtevajo pomoč države 

»Država bi se lahko mirno 
odpovedala zamudnim obre-
stim, kot pomoč drobnemu 
gospodarstvu, kar ima tako 
ali tako vedno na jeziku. 
Vendar pa od povsod dobi
vamo le klofute namesto po
moči.« 

Tako približno razmišljajo 
slovenski obrtniki, ki so se 
pretekli četrtek zbrali v N a 
zarjah pri gostiteljici Zgor -
njesavinjski obrtno-podjet-
niški zbornici Mozirje, da bi 
se ponovno pogovori l i o tej 
težavi. Vleče se že približno 
tri leta, točno pred enim le 
tom pa so obrtniki s pomočjo 
zbranih podpisov zaprosili 
slovenski parlament, naj 
končno že kaj ukrene. V dr
žavnem zboru lani na njiho
ve prošnje in zahteve niso re
agirali, zato so se obrtniki 
odločili, da se bodo ob na
daljnjem ignoriranju vo l iv 
cev in nespoštovanju ustave 
obrnili na Ustavno sodišče 
Republike Slovenije. Vsaj 
tako so zapisali v pismu, ki 
so ga poslali predsedniku dr
žavnega sveta Hermanu Ri
gelniku. Prosijo ga, naj 
v parlamentu končno najde
jo dovolj politične volje za 
rešitev teh težav. 

Breme Je na 
delodajalcih 

Vlada je že pred dvema l e 
toma sprejela akcijski pro

gram za razvoj obrti. Raz
vojna politika Slovenije naj 
bi bila usmerjena v spodbu
janje podjetništva in obrti 
oziroma samostojnih podjet
nikov kot naj intenzivnejših 
nosilcev dela in razvoja nas
ploh. Lepi načrti, toda za re
alizacijo teh bi morala nekaj 
prispevati, dati ali storiti tu
di vlada. 

Vendar obrtniki ugotav
ljajo, da je država nepravič
na do njih. Dokaz iščejo 
predvsem v izterjavah in ru
bežih na osnovi oderuških 
zamudnih obresti, ki izvirajo 
izpred štirih let. Te se pripi
sujejo glavnicam in jih tako 
dvigujejo v zneske, ki pri 
marsikomu presega vrednost 
celotnega premoženja. Tega 
preprosto nihče več ne more 
plačati, saj marsikje komaj 
zberejo za plače zaposlenih 
in enormno visoke dajatve. 
Če mora obrtnik zaposlene 
odpustiti, mu ostane le me
sečna plača, če pa zaposlene 
obdrži, ima od države »na
grado« v obliki zamudnih 
obresti. Obrtniki se sprašu
jejo, zakaj ne bi država po
tegnila črte: izbrisala naj bi 
zamudne obresti, ki izhajajo 
iz naslova izgube trgov, ne
plačanih ali z zamudo plača
nih faktur, in zamudne obre
sti, ki so nastale ob odpušča
nju zaposlenih. 

Država je breme prenesla 

na delodajalce, ugotavljajo 
obrtniki. Birokrate in 
oblastne strukture, ki dav
koplačevalcem kradejo čas 
in denar, opozarjajo, da bo
do tudi oni enkrat poiskali 
zatočišče na Zavodu za za
poslovanje, saj ne bo nikogar 

več, ki bi delal zanje. Za 
obrtnika so sredstva, s kate
rimi dela, neprecenljiva. 
Zgodi pa se, da tudi z rube
žem ne poravna vseh dolgov, 
ker teh sredstev ne more 
prodati po tržnih ali eko
nomskih cenah. 

Lastniku jemlje država 
možnost ustvarjanja, s tem 
možnost plačila doljga in 
možnost, da se zaposli. Nje 
gov delavec teh problemov 
nima, ker ga še pol leta pla
čuje delodajalec, kasneje pa 
Zavod, ki mu je propadli 
obrtnik že tako moral porav
navati dajatve. Zaradi tega 
obrtniki ugotavljajo, da se je 
država dobro zavarovala, 
vendar pa se sprašujejo, ka
ko dolgo bodo še zdržali nje
ni davkoplačevalci. 

Obrtniki si ne morejo po
magati niti z bančnimi kre
diti, saj jih zaradi neplača
nih obveznosti ni možno do
biti, po drugi strani pa so ti 
krediti preckagi in pomenijo 
v večini primerov kvečjemu 
vstopnico za stečaj. Ob tem 
pa davčna uprava uvaja tru
me inšpektorjev, da nadzira
jo poslovanje ljudi, ki legi
timno delajo, namesto da bi 
se končno »spravili na šu-
šmarje« in s tem porazdelili 
dajatve na vse, ki služijo. 

Rokavica vladi 
Obrtniki pravijo, da je nji

hova zbornica s svojimi ob
močnimi izpostavami zaradi 
nedorečene teme zamudnih 
obresti izgubila nešteto dra
gocenih ckii in energije. Vse 
pa je bilo zaman. Člani so že 
zahtevali, da bi šli na cesto, 
če se ti problemi ne bi uredi
li. Te zahteve je Obrtna 
zbornica sicer umirila, pre
tekli četrtek v Nazarjah pa je 
bil zadnji dan, da so obrtniki 
na miren način opozorili 
oblast na njeno hudo krivič-
nost. »Če bo država še naprej 
negirala naše zahteve, se bo
mo odločili za državljansko 
neposlušnost,« so zagrozili 
obrtniki. 

Žalostno je, da država svo
je napake popravlja na p le
čih ljudi, ki delajo. Obrtniki 
so razburjeni še toliko bol j , , 
ker so delali že v preteklem 
obdobju, in vedno z lastnimi 
delovnimi sredstvi. Še bolj 
žalostno pa se obrtnikom zdi 
drugačno mišljenje nekate
rih parlamentarnih strank, 
ki zavlačujejo postopek last
ninjenja in s tem omogočajo, 
da se pokrade še tisto, kar se 
pokrasti da. O tem pričajo 
tudi številne afere. 

Zato obrtniki zahtevajo, 
da jih začne vlada resno 
obravnavati. Končno je obrt 
edini lastninsko urejen del 
slovenskega gospodarstva, 
ki državi ničesar ne jemlje, 
temveč ji zgolj daje. Prišel je 
čas, ko se mora država odlo
čiti, kako bo ponudila roko 
za preživetje obrtnikov. Ti j i 
predlagajo odpis zamudnih 
obresti, vendar nikakor ne 
povprek. Obrtniki namreč 
predlagajo, naj vlada odpiše 
zamudjie obresti za vse pri
spevke in dajatve (razen pro
metnega davka), če gre za 
neporavnane terjatve do b iv 
še Jugoslavije, če so dolžniki 
pravne osebe v stečaju in 
pravne osebe v lasti Sklad za 
razvoj, če gre za osebe, ki so 
svoje obveznosti poravnale 
z velikimi zamudami, in za 
čas moratorija na plačilo za
mudnih obresti do sprejetja 
ustreznih zakonov za zaščito 
upnikov. Nadalje obrtniki 
zahtevajo, da do dokončne 
rešitve tega problema prene
hajo obračunavati zamudne 
obresti od neplačanih obvez
nosti in da se ustavijo vsi i z 
vršilni postopki za izterjavo, 
slovenska vlada pa je dolžna 
sprožiti postopek za sprejem 
ustreznih zakonskih predpi
sov v parlamentu. 

Kot zadnje so obrtniki na 
srečanju v Nazarjah zahte
vali spoštovanje ustavnih 
pravic državljanov in s tem 
vrgli rokavico državi. Videli 
bomo, če jo bo ta pobrala. 

U R Š K A S E L I Š N I K 

Na podlagi Sklepa Izvršnega sveta z dne 12.5.1994 Komisija za dodeljevanje posojil 
objavlja 

RAZPIS 
Z A P R I D O B I V A N J E S R E D S T E V Z A 

R A Z V O J M A L E G A G O S P O D A R S T V A 
Na natečaj za pridobitev posojila se lahko 
prijavijo: 
- samostojni podjetniki ter 
- pravne osebe, ki se uvrščajo med malo 
gospodarstvo in so v zasebni lasti 
Sedež obratovalnice, podjetja oz. kraj inve
sticije mora biti na območu občine Šmarje 
pri Jelšah. 

II. 
Sredstva se dodeljujejo za naslednje na
men^: 
- samozaposlovanje in 
- razširitev poslovanja 
Sredstva za samozaposlitev se dodeljujejo 
v višini 1500 DEM kredita tistim prosilcem, 
ki so bili pred samozaposlitvijo prijavljeni 
na Zavodu za zaposlovanje in kot brezpo
selne osebe prejemajo določene ugodnosti 
s strani zavoda ter vsem ostalim prosilcem, 
ki se samozaposlujejo v višini 2500 DEM 
kredita tolarske protivrednosti. 
Sredstva za širitev dejavnosti se prednost
no dodelijo prosilcem, ki poleg pogojev, ki 
jih zahteva banka v največji meri izpolnjuje
jo še naslednje kriterije: 
- dejavnosti, ki se ukvarjajo s proizvodnjo, 
turizmom in storitvami proizvodnega zna
čaja 
- povečevanje zaposlovanja na podlagi 
novih programov ter samozaposlovanja 
- pospeševanje in spodbujanje konku
renčnosti malega gospodarstva na medna
rodnih trgih 
- ustanavljanje in razvoj enot malega go
spodarstva z visoko stopnjo inovativnosti in 
urejanje sodobnih tehnologij 
- ustanavljanje enot in razvoj malega go
spodarstva, ki so energetsko varčni in ne 
onesnažujejo okolja 
- lokacija naložt)e na demografsko ogro
ženem območju 
Posamezni kredit za širitev dejavnosti lah
ko znaša največ 2 mio SIT, razen v izjem
nih primerih, o katerih na predlog komisije 
odloči Izvršni svet. 

III. 
Prošnja za razpis mora vsebovati: 
a) poslovni načrt iz katerega mora biti po
leg osnovnih podatkov o prosilcu razviden 
še: 
- delež lastnih sredstev 

- donos in likvidnost projekta 
- čas vračanja vloženih sredstev 
- ostali pričakovani ekonomski učinki 
- možnost novih zaposlitev 
b) odločbo o izpolnjevanju pogojev za 
opravljanje dejavnosti podjetja oziroma pri-
glasitveni list o vpisu v register podjetnikov { 
posameznikov | 
c) dokaz o izvršitvi samozaposlitve - prija- \ 
va za zdravstveno in pokojninsko zavaro-i 
vanje \ 
č) dokazilo glede namena pridobitev sred
stev pri razširitvi poslovanja: 
- kupoprodajno pogodbo za nakup po
slovnih prostorov 
- predračun ali kupoprodajno pogodbo za 
nakup opreme ali generalno popravilo 
opreme 
- gradbeno dovoljenje oziroma priglasitev 
del za gradnjo in adaptacijo poslovnih pro
storov 
- pogodbo za večji posel, ki pomeni traj
nejšo razširitev poslovanja 
- predračun za projekte, ko gre za obsež
nejšo novo dejavnost 
- izjavo o nameravani zaposlitvi 

IV. 
Skupni znesek razpisanih sredstev v okviru 
občinskega proračuna in bančnih sredstev 
je 24 mio SIT. 
Odplačilni pogoji posojilojemalca so: 
- doba vračanja: do treh let odvisno od 
poslovnega načrta in narave vlaganj 
- moratorij od 6 mesecev do enega leta 
- višina obrestne mere je R +9% 

V. 
Komisija za dodeljevanje posojil v roku 30 
dni od poteka razpisa s sklepom odloči 
o dodelitvi kreditov. 
Po pridobitvi sredstev sklene posojilojema
lec posojilno pogodbo z UBK UNIVERZAL
NO BANKO, d. d. PE Šmarje pri Jelšah. 

VI. 
Prošnje za dodelitev posojila se vložijo na 
Sekretariatu za gospodarstvo ot)čine 
Šmarje pri Jelšah najkasneje 20 dni po 
objavi razpisa. 
Vse dodatne informacije so vam na voljo 
v Sekretariatu za gospodarstvo občine 
Šmarje pri Jelšah telefon št. 821 -111, inter
na 16 in 17. 

Brez Rima ne bo 
Evrope 

RIM, 29. maja (Delo) 
~ Italijansko zunanje mini
strstvo je v sporočilu za 
javnost pojasnilo stališče 
Italije do Slovenije. Slove
nija je bila na konferenco 
o stabilnosti v Evropi po
vabljena kot polnopravna 
članica, čeprav med deveti
mi državami, ki naj bi se 
pridružile paktu o evropski 
stabilnosti, ni bila izrecno 
omenjena, pravijo v itali
janskem ministrstvu. Vse
kakor pa Italijani obljub
ljajo Sloveniji pot v Evropo 
le, če bodo rešena vsa dvo
stranska vprašanja med 
državama. 

Predhodno 
oblikovana 
stališča 

SARAJEVO, 29. maja 
(Delo) - Za Bošnjake in 
Stranko demokratske akci
je je torkovo zasedanje 
ustavodajne skupščine 
zgolj formalnost. Na dvod
nevnem z*asedanju glavne
ga odbora SDA za zaprtimi 
vrati so izoblikovali vsa 
stališča glede delovanja 
bošnjaško-hrvaške federa
cije v prehodnem obdobju. 
Predsednik stranke Alija 
Izetbegovič je izjavil, da je 
glavni odbor opravil tri te
meljne naloge: podprl du
najske dogovore, ocenil po
govore v Talloiresu in 
predlagal kandidate SDA 
za najvišje funkcije v novi 
federaciji. 

Slovo Honeckerja 
SANTIAGO, 29. maja 

(Delo) - Za rakom na jetrih 
je v 81. letu umrl nekdanji 
vzhodnonemški predsed
nik Erich Honecker, ki je 
od lani živel v izgnanstvu 
v Čilu. 

Živahno 
strankarsko 
življenje 

MOSKVA, 29. maja (De
lo) - V ruski demokraciji se 
začenja obdobje strankar
skega preoblikovanja. Je-
gor Hajdar je sklical usta
novitveni kongres nove 
stranke naprednih demo
kratov in Jelcinovih privr
žencev pod imenom Ruska 
odločitev, skrajna ruska 
opozicija pa je pod vod
stvom bivšega podpredsed
nika Aleksandra Ruckoja 
ustanovila nacionalni svet 
Gibanje za Rusijo, v kate
rega so se združile pred
vsem stranke, ki niso pod
pisale memoranduma o dr
žavljanskem miru. 

Slovenije ni na 
prednostni listi 

PARIZ, 27.maja (Delo) 
- Na konferenci o stabilno
sti, ki jo je slovesno odprl 
pobudnik, francoski pre
mier Edouard Balladur, 
ugotavljajo, da bi s pravo
časnimi pogajanji med dr
žavami, ki so jih po drugi 
svetovni vojni doletele 
spremembe meja, kar je del 
njihovega prebivalstva po
tisnilo v položaj manjšin, 
še mogoče pravočasno po
gasili tleče požare. S sezna
ma držav, ki so jih priprav
ljeni prednostno sprejeti 
v Evropsko unijo, so izvzeli 
Slovenijo, kar naj bi storili 
na zahtevo Italije. 
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Ljudje na srečo 
modreiši od polltllfov 
Na CeUskem so občani glasovali le za 20 občin od predlaganih U8 

Udeležba in rezultati glasovanja po referendumskih območjih 

REKU SO 
Pankrac Semečnik, pred

sednik SO Velenje: »MisUm, 
da je bilo vprašanje malce 
neumno zastavljeno. Če bi 
bilo drugače oblikovano, bi 
se povsod vsaj 10 odstotkov 
volivcev odločilo za samo
stojno občino. Tudi za V e -
lenjčane pravim, da se niso 
prav odločili, ko so glasovali 
proti. Vendar sem spoznaval, 
da je vel iko število ljudi mi
slilo, da glasujejo za ali proti 
razdružitvi sedanje občine. 
Tako so mislili ljudje na 
uglednih položajih, celo 
predsednik ene izmed vol i l 
nih komisij ni točno vedel, za 
kaj se ljudje odločajo. V e -

lenjčani bomo vsekakor tudi 
vnaprej vztrajali, da dobimo 
status mestne občine, Šo
štanj se je odločil za, za 
Šmartno ob Paki pa bomo 
počakali. Mislim, da bo dr
žavni zbor v Šmartnem ob 
Paki vseeno določil občino, 
saj praktično ni druge reši
tve. K Šoštanju se nočejo 
priključiti, z Velenjem pa ni
majo niti najmanjših ozmelj-
skih st ikov.« 

Franc Miklavc, predsed
nik SO Mozirje: » Ž e na prvi 
pogled se vidi, da se je zgor
nji del doline odločil za sa
mostojne občine, kar je ver

jetno posledica nenehnega 
dialoga med zgornjim in 
spodnjim delom. Očitno je 
tudi, da bi spodnji del (z izje
mo Nazari j , kjer pa je rezul
tat silno tesen), raje ostal 
v eni občini, česar na pred

hodnih zborih krajanov ni 
bilo občutiti. Kaj naprej? 
Dejstvo je, da še vedno ni 
potrebnih zakonov, niso do
ločene občine s posebnim 
statusom, niso dogovorjene 
pristojnosti med državo in 
lokalnimi skupnostmi, niso 
definirane mestne občine, ki 
sicer po moje ne potrebujejo 
posebnega zakona. Zadnje 
vprašanje bi lahko rešili kar 
v zakonu o lokalni samou
pravi. V sedanji občini M o 
zirje bomo verjetno v komi
siji za lokalno samoupravo, 
kasneje tudi na skupščini, 
pozvali državni zbor, naj 
sprejme manjkajoče doku
mente. L e tako bomo lahko 
ljudem povedali kako in kaj, 
ne pa da še mi ničesar ne 
vemo. Samo primer financi
ranja bodočih občin: po se

daj veljavnih določilih v se 
danjem občinskem proraču 
nu predstavljajo ta sredstv 
le 2 odstotka! Vsekakor bc 
potreben dogovor, tako mtc 
politiki na državni ravni 
v državnem zboru in tud 
med političnimi strankami.« 

Milan Dobnik, predsednili 
SO Žalec: »Referendumski 
rezultati me posebej ne pre-
senečajo. Že številne jav-
nomnenjske raziskave v zad 
njih mesecih so pokazale, kaj 

menijo ljudje o predlagani! 
spremembah v lokalni samo
upravi, izid referenduma j( 
bil precej podoben rezulta 
tom objavljenih anket. N e 
deljski referendum je držav 
nemu zboru in predvsen 
vladi dal jasno vedeti, da lju 
dje projekta niso sprejeli, za
to bo morala vlada temeljite 
in veliko bolje pretehtat 
ukrepe, ki jih bo v prihodnji 
še ponudila državljanom 
V žalski občini bomo posku
šali normalno nadaljevati 
delo, sprejet je občinski proJ 
račun, tako da kakšnih po^ 
sebnih zapletov ne pričaku 
jem. Glede na to, da bo obči 
na vsaj še nekaj časa ostal 
takšna kot doslej, pa bo tre
ba razmisliti še o kakšnerii 
novem projektu.« 

Sporni primeri 
Kako so v občini Mozirje 

glasovali v »spornih« krajih: 
v Dobrovlju, ki je bilo v refe
rendumskem območju Nazarje 
(prej je sodilo v KS Mozirje), 
se je od 44 volilnih upravičen
cev 38 odločilo za Nazarje, 
5 jih je glasovalo proti. Na Pri-
hovi, najbolj spornem zaselku, 
se je od 145 volilnih upravi
čencev referenduma udeležilo 
114 upravičencev, od tega se 
jih je 75 odločilo za Nazarje, 
38 pa jih je glasovalo proti. 

V kraju Homec, ki je po odlo
čitvi državnega zbora sodilo 
v referendumsko območje Na
zarje, je od 67 volilnih upravi
čencev glasovalo 60. Od tega 
so se 4 upravičenci odločili za 
bodočo občino Nazarje, 55 pa 
jih je glasovalo proti (razlika 

v številkah so neveljavne gla 
sovnice). 

Po odločbi ustavnega sodil 
ča je bilo treba na referei 
dumskem območju Zreč zag( 
toviti za del naselja Skomar 
in za naselje Rogla glasovan 
na način, da je bilo mogo( 
ugotoviti ločene rezultate gla 
sovanja. Tako so vsi trije pn 
bivalci Rogle glasovali za M 
da ta pripade zreški občin 
V vitanjskem delu Skomarja j 
bila udeležba sto odstotna, ka 
pomeni, da je prišlo vseh 6 
volilnih upravičencev, vendai 
je bila večina proti priključitv 
zreški občini. V spornem zaj 
selku Dobrovlje pa je za obči 
no Zreče glasovalo skoraj 5 
odstotkov volilcev, ki so prišl 
na volišče. 

Foto: EDO EINSPIELE 

Samo Teliarčani za občino 
Na območju dosedanje celjske občine so bila predlaga

na štiri referendumska območja in sicer Celje, Dobrna, 
Štore in Teharje, občani pa so se na referendumu odločili 
le za slednjo. Teharčani so tako zavrnili vse pomisleke 
občinskega vodstva v Celju, da nimajo pogojev za ustano
vitev lastne občine. Predsednik skupščine občine Celje 
Anton Roječ je v obrazložitvi državnemu zboru posebej 
opozarjal na to, da kraj nima šole, zdravstvene ustanove, 
komunalnih služb, pogojev za športno in kulturno dejav
nost, bančnih storitev, informacijske dejavnosti in štaba 
civilne zaščite. To je povzročilo med krajani Teharja pre
cej hude krvi in dokazovali so, da vse to ne drži. Po 
njihovem je bil zlasti sporen podatek o tem, da nimajo 
civilne zaščite. Kakorkoli, krajani so na referendumu 
dokazali, da si želijo svojo občino, pa čeprav bi bila ena 
najmanjših v Sloveniji. 



Sejemski nagrajenci 
Na Pomladanskem obrtnem 
ijmu so v v petek podelili tra-
Icionalne sejemske zibke in 
lake Celeia, v nedeljo pa še 
•iznanja inovatorjem. 
Na sejmu Vse za otroka je 

jeljski sejem podelil bronasto 
(bko EPTI d.o.o.. Založbi naj-
toših slikanic, kjer uvažajo 
L evropskih knjižnih sejmih 
[grajene slikanice in vsako 
rto izdajo v slovenščini po eno 
Bjboljših slikanic. Srebrno 
bko so prisodili celjskemu 
kdjetju Dino, kjer se ukvarja-
\s proizvodnjo otroške opre-
^ in trgovino, nagrado so 
tem podjetju prejeli za kom-
niran otroški voziček Capri 
mbo-S. Med drugim se vozi-
fk odlikuje tudi zaradi vodo-
ftbojne tkanine, ki je odporna 
roti ultravijoličnim žarkom. 
Jato zibko pa je na letošnjem 
jmu dobilo Ministrstvo za 
ilstvo in šport, Zavod RS za 
ilstvo in šport, enota Celje za 
•ganizacijo bogate razstave 
ilskih glasil. 
Med ostalimi razstavljavci 
I izbrali še dobitnike brona-
ega, srebrnega in zlatega 
naka Celeia. Bronasti znak 
leleia so za estetski videz, so-
jobno oblikovano rešitev, trž-
b zanimivost in uporabnost 
rgovinske opreme podeli KIG 
kovinski industriji Ig pri 
ljubljani. Srebrni znak Celeia 

za racionalnost in praktič-

Marijan Štele iz ministrstva za gospodarske dejavnosti izroča 
priznanje inovatorju Janezu Špebu. 

nost izdelkov, namenjenih 
zdravju ter dobremu počutju, 
njihovo tržno zanimivost in 
ekskluzivno proizvodnjo na
menili podjetju Sit Aerodrom 
Sečovlje. Zlati znak Celeia pa 
je prejel Jakob Čmoga iz Polj-
čan za racionalno ter praktič
no rešitev izdelka, namenjene
ga invalidom. 

Zadnji dan sejma je svoja 
priznanja podelil še Pospeše
valni center za malo gospodar
stvo oziroma njihove pospeše

valne mreže Spim. Priznanja 
je prejelo 14 slovenskih inova
torjev. S celjskega območja so 
bronasto priznanje dobili: Ja
nez Karo in Franc Čerenjak iz 
Celja za stacionarni zgošče-
valnik fekalij ter Jože Filipič 
iz Žalca za garnituro posteljne 
medicinske opreme. Srebrno 
priznanje pa je prejel Janez 
Speh iz Šmartnega ob Paki za 
svojo inovacijo, motorno inva
lidsko trokolo. IRENA BAŠA 

Foto: EDO EINSPIELER 

'oklicno šolstvo v Sloveniji 
v okviru Pomladanskega 
brtnega sejma so prejšnji t e -
tn v Celju organizirali s t ro-
Bvno posvetovanje o poklic-
Mn šolst\ai v Sloveniji. 
Svetovalec vlade Boštjan 
gonc je udeležencem pred-
tavil teze novega zakona 
poklicnem izobraževanju, ki 
Bj bi ga še letos obravnavali 
državnem zboru. Kot j e p o -
tdal Zgonc, bo nov Zakon 
ravni akt, ki ga b o v praksi 
Dtrebno uresničevati s p o -
ločjo izvršilnih predpisov, 
bva zakonodaja b o pomenila 
istveno prerazporeditev pri-
ojnosti na področju poklic-
ega izobraževanja. Medtem 
o danes o poklicnem izobra-
ivanju odloča predvsem dr-
>va oziroma ministrstvo za 

šolstvo in šport, naj bi v pri
hodnje bila država le eden iz
med partnerjev. Oblikovan bo 
poseben svet, ki ga bodo poleg 
predstavnikov države, pred
vsem ministrstev za šolstvo, 
delo in gospodarske dejavno
sti, sestavljali še predstavniki 
sindikata ter zbornice. Bistve
no se v prihodnje povečuje 
vloga gospodarske in obrtne 
7 b o m i c e , večji pomen spet do

bivajo zaključni oziroma moj
strski izpiti. 

Novosti v poklicnem izobra
ževanju bodo uvajali postopo
ma in se prilagajali možnostim 
gospodarstva. Učitelji sloven
skih šol pa v razpravi niso bili 
povsem prepričani, da bo nova 
zakonodaja res zagotovila 
boljšo kvaliteto poklicnega 
izobraževanja v Sloveniji. 

Prvi ifupon za Junij 
Tokrat objavljamo že prvi 

ttpon za osebnost meseca 
inija, rezultate za osebnost 
leseca maja, kjer premočno 
odi voznik Izletnikovega 
vtobusa Jožef Hrastnik, in 
tlotno lestvico prvih dese-
ih, pa bomo objavili v pri
hodnji številki Novega ted-
ika. 

Ponovno vas prosimo, da 
'sak kupon posebej natanč

no izpolnite, kajti le tako jih 
bomo lahko upoštevali kot 
veljavne. Še posebej sta po 
membna ime in priimek kan
didata, za katerega glasuje
te, zatem področje na kate
rem dela oz. poklic, obrazlo
žitev - zakaj glasujete zanj in 
na koncu vaši podatki in to
čen naslov. 

Da se v uredništvu ne šali
mo, naj vam pove podatek, 
da smo preko 70 kuponov ob 

koncu meseca maja izločili, 
ravno zaradi zelo pomanjk
ljivih podatkov. Kupone na
lepite na dopisnico in pošlji
te najkasneje do ponedeljka, 
da bodo glasovi upoštevani 
v tekočem žrebanju. Čakamo 
torej prve glasove za mesec 
junij, ko bomo, tako kot za 
maj, izžrebali tudi nagrajen
ce in s tem dobitnike spo
minskih daril N T & R C - ma
jic in kap. 

KOMENTIRAMO 
Sejem ni bil živ 

Po dokaj uspešnem avtomo
bilskem sejmu so na Golovcu 
spravili pod streho še en večji 
sejem, 12. Pomladanski obrtni 
sejem. 

Številke govorijo svoje. Se
jemska prireditev beleži 25-
odstotno rast, letos je sodelo
valo skoraj 400 razstavljavcev, 
vsako leto se večajo površine, 
namenjene sejemski predsta
vitvi, pod skupno streho je 
združenih praktično sedem ra
zličnih sejmov. 

Kljub spodbudnim števil
kam so bili obiskovalci sejma 
letos kar malce razočarani. 
V primerjavi z lanskim letom 
je bila ponudba manj kvalitet
na, precej manjši je tudi obisk, 
saj je organizator pričakoval 
50 tisoč ljudi, vsega skupaj je 
v mesto ob Savinji prišlo pri
bližno 30 tisoč obiskovalcev. 

Celjskemu sejmu ne gre oči
tati, da ni poskrbel za dovolj 

veliko medijsko in propagand
no odmevnost. Bolje kot v pre
teklih letih je bilo poskrbljeno 
za široko propagandno kam
panjo. Slabši obisk gre verjet
no pripisati predvsem poplavi 
sejmov, ki v zadnjem času 
v slovenskem prostoru rastejo 
kot gobe po dežju, po drugi 
strani pa ravno takšen tipično 
potrošni sejem vsej statistiki 
navkljub kaže na obubožan 
slovenski živelj. Padec kupne 
moči je tolikšen, da ljudje ne 
zapravljajo po nepotrebnem, 
temveč kupujejo tisto, kar 
v resnici nujno potrebujejo 
v vsakdanjem življenju. Celj
ski sejem tudi ni imel ravno 
srečne roke pri izbiri datuma, 
najbrž bi obisk bil večji v za
četku ali sredini, nikakor pa 
ne ob koncu meseca. 

Za tiste, ki vendarle pridejo 
na sejem, pa bodo morali mal
ce bolje poskrbeti sami raz

stavljavci. Tisti, ki na sejmu 
želijo kaj prodati, bodisi posa
meznim kupcem ah pa novim 
poslovnim partnerjem, bodo 
morali tudi sami poskrbeti za 
večjo lastno promocijo, ljudem 
pa ponuditi kvalitetno blago 
oziroma tržno zanimive izdel
ke. Sprehod med stojnicami je 
žal vse prevečkrat dal slutiti, 
da so posamezni podjetniki in 
trgovci le počistili svoja skla
dišča. 

Tokratni Pomladanski obrt
ni sejem pa je znova dokazal, 
da ostaja njegov najpomemb
nejši in najmočnejši del sejem 
Vse za otroka. Udeležilo se ga 
je največ razstavljavcev, ki so 
ponujali tržno zanimive izdel
ke, tudi strokovna posvetova
nja so bila v glavnem obarva
na s tematiko vzgoje in izobra
ževanja, za nameček so bili ti 
posveti še presenetljivo dobro 
obiskani. Celjski sejem najbrž 
ne bo mogel dolgo oklevati. 
Celje naj ima specializiran se
jem Vse za otroka, ideje o tem, 
da bi spomladi imeli pomanj
šano kopijo jesenskega sejma, 
pa so očitno zgolj pobožne 
želje. 

IRENA BAŠA 

Jakobova inovacija za invalide 
Jakob Čmoga iz Poljčan v občini Slovenska 

Bistrica si je na letošnjem Pomladanskem obrt
nem sejmu prislužil zlati znak Celeia za izdelek, 
ki bo dobrodošla pomoč zlasti invalidom. 

Nagrajeni izdelek je svojevrstno oblikovana 
miza, Jakob ji pravi hitromontažna miza. Po
sebnost te mize je v tem, da nima nog, zaradi 
česar je posebej primerna za ljudi na invalid
skih vozičkih. »Tudi z vozičkom se človek pre
prosto pripelje do mize, čeprav miza nima nog, 
pa je stabilna, ker je na vsaki strani mize še 
dodatna klop, noge teh klopi pa so opremljene 
s kolesi. Miza se preprosto in hitro sestavi in po 
uporabi tudi razstavi, možno jo je odpeljati na 
vrt ali vikend, predvsem pa bi takšna miza 
prišla prav v zdraviliščih ali gostinskih loka
lih,« je prepričan Jakob. 

Miza je narejena iz povsem naravnih materi
alov, brez kovinskih dodatkov, sestaviti jo je 
mogoče s pomočjo treh lesenih zagozd in lesene
ga kUna. Model je Jakob Čmoga izdelal že pred 
leti, prijavil tudi patent, težko pa je našel mi
zarja, da je takšno mizo tudi izdelal. Da bo 
potreboval večjega proizvajalca, se je pokazalo 
tudi na celjskem sejmu, saj bi Jakobove mize 
radi slovenski trgovci in tudi Avstrijci. Sicer pa 
izdelek, za katerega je Jakob tokrat prejel na
grado, sploh ni edini. Sam pravi, da stalno ne
kaj izumlja in hoče stvari narediti drugače, bolj 
uporabno in bolj praktično. Vmes pa kmetuje 
na svoji 17 hektarjev veliki domačiji. 

IRENA BAŠA 
Jakob Čmoga si je zamislil hitromontažno 
mizo, na potezi so mizarji. 

Paradižnik v dnevni sobi 
Največ zanimanja obisko

valcev na letošnjem sejmu je 
prav gotovo pritegnil Vladimir 
Petek iz Strmce pri Laškem 
oziroma njegovi rdeči paradiž
niki. 

Podjetje Plior Hydroponika 
je namreč predstavilo poseben 
način gojenja rastlin brez upo
rabe zemlje, imenovan hidro-
ponika. Gre za način, pri kate
rem rastline rastejo samo v vo
di, obogateni s hranili. Voda 
v hidroponik sistemu nepreki
njeno kroži in s tem oskrbuje 
korenine rastlm. Vladimir Pe

tek pravi, da to zanimivo teh
nologijo že vrsto let uporablja
jo številni komercialni proiz
vajalci, izkušnje v njihovem 
poskusnem rastlinjaku in na 
prostem v toplejših mesecih pa 
so na njihovi doma izdelani in 
patentno zaščiteni opremi dale 
tako dobre rezultate, da so se 
odločili za serijsko izdelavo 
hidroponik sistemov in ostalih 
naprav, namenjenih tej proiz
vodnji. S pomočjo hidroponik 
sistemov je mogoče gojiti vse 
vrste zelenjave, sadja, cvetja 
in celo okrasnega grmičevja 

vseh dvanajst mesecev v letu, 
čas pridelave je bistveno kraj
ši, rastlin ni potrebno pleti, 
okopavati ali namakati, obe
nem so rastline odpornejše 
proti boleznim, pridelek pa 
ima odličen okus. Vladimir 
Petek dodaja, da je tehnologija 
primerna tako za komercialne 
proizvajalce kot vrtičkarje, 
s hidroponik sistemi pa lahko 
gojite sadje in zelenjavo na 
balkonu, terasi ali celo v sta
novanju. 

IRENA B A Š A 
Foto: EDO EINSPIELER 

Na našem čmobelem posnetku sicer ni videti, v resnici pa so bili Petkovi paradižniki lepe, rdeče 
barve. 
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Mogočna podoba upornice 
Izvrstna vloga Milaile Kalezič v Strahovih Henrika Ihsna 

Za zaključek letošnje sezone 
so v celjskem gledališču prejš
nji petek premierno uprizorili 
»prvo veliko tragedijo o na
vadnih ljudeh srednjega sloja, 
napisano v vsakdanji prozi« 
(po Michaelu Meyerju) - dru
žinsko dramo Henrika Ibsna 
v treh dejanjih - Strahovi 
(Gengangere, 1881). Prevedel 
jo je Janko Moder, za tokratno 
izvedbo pa jezikovno priredila 
Majda Križaj. 

Eno od najbolj cenjenih so
cialnih dram vedno znova ak
tualnega norveškega klasika je 
postavil na celjski oder režiser 
Dušan Mlakar (izbral je tudi 
glasbo), ki je pred dvema leto
ma mojstrsko postavil v Kra
nju že Ibsnovo Noro. Tudi to
krat je potrdil svojo analitično 
natančnost in študijsko po
globljenost (ob sodelovanju 
dramaturginje Marinke Po-
štrak), s katero je odmerjeno 
ter natančno ostril vzdušje 
dramske napetosti in skrbno 
ter tenkočutno spodbujal mi-
nuciozno igralsko oblikovanje 
dramskih značajev, ter estet
sko prefinjenost, s katero je 
dal dogajanju bleščečo in 
hladno odrsko podobo, pod 

katero je tlel in se ob koncu 
uničevalno razbohotil v dram
skih osebah notranji požar. 

Lepo in funkcionalno prizo
rišče, ki je smotrno izhajalo iz 
avtorjevih didaskalij, je zas
novala Janja Korun. »Prostor
na verandna soba« (po Ibsnu), 
s strmimi lesenimi oblogami in 
pohištvom v toplih barvah ter 
rmiožico sobnega zelenja, daje 
v njeni odrski uresničitvi vtis 
meščanske bleščave in reda, 
v katerega je kot v stekleni 
grad ujeta vdova Helene A l -
vingova. Velika poševna ste
klena stena v ozadju, po kateri 
ves čas voda v drobnih curkih 
»šiva z nitmi časa«, spodbuja 
v protagonistih hrepenenje po 
drugem in drugačnem svetu 
izven te meščanske »trdnjave« 
ter omogoča pomenljiva, 
a nevsiljiva likovna poudarka 
ob požaru v bližnjem komaj 
zgrajenem Alvingovem zave
tišču ter ob zaključni materini 
odločitvi, da bo izpolnila 
Osvaldovo zadnjo željo in ga 
odrešila trpljenja. Barvno us
klajene in časovno stilizirane 
kostume je zasnovala Melita 
Vovk. 

V usklajenem igralskem an

samblu moramo na prvem me
stu omeniti izjemno prepričlji
vo kreacijo Milade Kalezičeve 
v nosilni vlogi Helene Alvin-
gove. Če je bila njena po vsej 
bivši Jugoslaviji odmevna kre
acija Darinke v Šeligovi Ča
rovnici iz Zgornje Davče pred 
šestnajstimi leti vrhunski do
sežek neizmerne mladostne 
umetniške energije in navzven 
obrnjenega uporniškega an-
gažmaja, je tokrat s skrajno 
trpnostjo in askezo zaznamo
vana in mogočno ponotranje-
na »vdova po stotniku in ko-
morniku Alvingu« bleščeč 
igralski dosežek ustvarjalne 
zrelosti. 

Od dveh moških (razuzda
nega moža in sadističnega ter 
fanatičnega branilca meščan
ske morale, pastorja Mander-
sa) prevarana in izdana Hele
ne najde smisel svojega mazo-
hističnega odrekanja (ter 
nadvse skrbnega igranja zuna
njega meščanskega reda in mi
ru) v ljubezni do sina Osvalda. 
Ko je z njegovo neozdravljivo 
boleznijo in prošnjo po odreši
tvi postavljena pred najstraš
nejšo odločitev, da vzame živ
ljenje tistemu, ki ga je nekoč 

rodila in ki ji je dajal še edino 
upanje, je njena usoda tragič
no dopolnjena. Kalezičeva 
igra mogočno žensko usodo 
z izjemno zbranostjo in pono-
tranjenostjo ter s sodobno za
vestjo o uničevalni in samo-
uničevalni naravi patriarhalne 
meščanske morale. Skrbno iz
brane geste, kriki nemih po
gledov, minimalistična govori
ca obraza, telesa, rok.. . , vse to 
se zliva v mogočno, prepričlji
vo in pretresljivo postavo so
dobne ženske, ljubimke in ma
tere - navznoter obrnjene 
upornice, ki se ne more vdano 
sprijazniti z odmerjeno vlogo 
ženske v patriarhalni družbi. 

Fanatično premočrtnega in 
prav sadistično nasilnega za
govornika teh moralnih in ci
vilizacijskih zakonov je utele
sil v pastorju Mandersu Janez 
Bermež. Niti iskre dvoma in ne 
trohice ironije ni v tem »poži-
galcu« Alvingovega zavetišča 
in požigalcu »volje do življe
nja« v Helene, zato tudi ne po
trebne kritične razsodnosti, da 
bi prepoznal resnično moralno 
spornost Engstrandovega do
ma za mornarje, ali celo poma
gal na pravo pot Regine Eng-
strandovi. 

Dvoje različic utelešene » v o 
lje do življenja«, ki ju je spočel 
lahkoživi in radoživi stotnik 
Alvtng - na smrt bolanega sve
tovljanskega slikarja Osvalda 
in ambiciozno služkinjo Regi
ne Engstrandovo - sta ustvari
la Tomaž Gubenšek in Darja 
Reichman. Prvi je bil ves čas 
razločno zaznamovan s prete
klostjo in smrtno slutnjo, med
tem ko je Regine nosila v sebi 
brezmejno zazrtost v prihod
nost, prostodušno očimovo 
prilagodljivost in pripravlje
nost na to, da si lahko tudi 
s tujo nesrečo tlakuje pot do 
družbenega vzpona. 

Drastično izrisano podobo 
mizarja Engstranda, ki zna iz
koristiti v svoj prid ponos in 
napuh srednjega sloja, »za pri
memo ceno« prodati svoje do
bro ime in si olajšati pogoje 
lastnega preživetja, je izobli
koval Miro Podjed, ki je s svo
jo ljudsko komiko, ironijo, ci
nizmom in sarkazmom ostro 
zarezoval pod povrhnjico 
ostalih protagonistov. 

Za tekočo in skrbno odrsko 
izreko je poskrbel Marijan Pu-
šavec. 

S L A V K O PEZDIR 

Z A P I S O V A N J A 

Sadomazohiste 
za ministre 

Pred približno dobrim letom 
dni in pol sem imel kot gleda
liški kritik čast pripraviti pro
gram financiranja izven insti
tucionalnih gledaliških pro
jektov iz sredstev Sekretariata 
za kulturo pri Mestu Ljublja
na. Med približno šestdesetimi 
pripravljenimi projekti sem 
jih izbral natančno dvaintri-
deset, od cesarjih je bilo bodi
si v letu 1993 bodisi v začetku 
leta 1994 realiziranih dvaind
vajset. Ostalih deset projektov 
ne le lokalnega, marveč vsena-
cionalnega pomena, je zaradi 
takšnih ali drugačnih razlo
gov, ki so bili več ali manj vsi 
po vrsti povezani z pomanjka
njem finančnih sredstev, je 
padlo v vodo. Sredstva za fi
nanciranje gledališke produk
cije so se takorekoč čez noč 
zmanjšala. Stara in uveljavlje
na praksa, ki se ponavlja do
besedno iz leta v leto. Svoje pa 
je naredila kajpak še inflacija, 
pred katero si v evforiji lastne 
državnosti in samostojnosti še 
vedno zatiskamo oči. 

Zgodba se je ponovila tudi 
letos. Tokrat na republiškem 
nivoju in v okviru Ministrstva 
za kulturo. Že tako in tako pi
čla sredstva v višini 153 mili
jonov tolarjev so bila po ukazu 
ministra Pelhana zmanjšana 
za 40 odstotkov, nakar se je 
znašel še državni sekretar za 
kulturo Osterman, in na teh 
štirideset pribil še svojih deset 
odstotkov. In da mu minister 
ne bi ostal dolžan, da bi kot 
minister vendarle on imel zad
njo besedo, je ekspertno komi
sijo, ki se je sestala na petnaj
stih sejah pisno obvestil, da 
bodo sredstva zmanjšana še za 
dodatnih deset odstotkov. Od 
tistih 153 milijonov tolarjev je 
torej ostalo bore malo. Delo 
gledaliških strokovnjakov pa 
je šlo takorekoč v nič. Ne le, da 
je bilo njihovo večmesečno de
lo hudo razvrednoteno, mini
strstvo jim je pravzaprav 
odreklo kredibilnost strokov
nega odločanja; ker, kako se 
naj nekdo podpiše pod pro
gram, ko pa tak program ni bil 
sestavljen v njegovi prisotno
sti. Ali še hujše; kako naj nek
do odgovarja s svojim imenom 
in priimkom za razvoj gledali
ške produkcije, za njen ugled 

Piše: Tadej Čater 

tako doma kot v svetu, ko p 
se njegovo strokovno mnenj 
upošteva le kot krinka pre 
državnim aparatom, ki ga n 
koli ne zanima kaj in kak\ 
marveč le kdo in zakaj? Skup, 
naseje -pričakovano - odloči 
odstopiti. Kar pa seveda nik{ 
gar ne prizadene. MinistrsU 
si je s tem opralo roke, češ p(] 
nudili smo jim to in to, pa te^ 
niso sprejeli, in ko določe\ 
projekti ne bodo realizirani b 
za to seveda odgovarjala ski 
pina, ki je delo pustila nedi 
končano. Žal. 

Je pač tako, da so razme\ 
na Ministrstvu za kulturo hi 
do in sila nesramno neurejen 
Pravzaprav je bila že v vst 
državnih resorjih že zdavn, 
sprejeta zakonodaja, ki je ku 
tura še danes ni deležna. L 
o avtorskih pravicah niti z 
govorimo. In o tem, da sta tal 
Vinci V. Anžlovar kot Drag& 
Živadinov, ki je bil pri tiste 
pretepu soudeležen, pa o te 
nihče ni poročal, po incidenl 
dobila sredstva, ki sta jih h 
tela. Očitno gre za ministra, i 
ga je treba najprej pretepsi 
potem pa od njega izsiljeva 
denar. De Sade v neki svc 
zgodbici govori o človeku, ki 
svojim kurbam plačal šele ti 
krat, ko so ga dodobra oklot 
tale. Mehka sadomazo variai 
ta, skratka, ki pa očitno dobi 
deluje. Ampak to so že sta\ 
zgodbe. Večji in resnično pi 
problem slovenske kulture 
še vediio neusklajenost pn 
gramov, ki nastajajo na Min 
strstvu za kulturo in namerni 
nost projektov, ki so ravno zi 
radi opisanih razmer več s 
manj financirani stihijsk 
Načrta, po katerem bi se dod 
Ijevala posamezna sredstv 
slovenska kultura še nima. 

Komorni moški 
zbor le bil 
v HolandlH 

Na povabilo dirigenta 
moškega zbora »Oranje« iz 
Schinvelda, gospoda P. Ge-
ritsa je K M Z od 27. do 
29.maja gostoval na Nizo
zemskem. To je bil že nji
hov peti obisk v deželi tuli
panov. 

Zbor je imel dva koncer
ta in sicer v Schinveldu in 
v Blericku, kjer je nastopil 
kot častni gost na srečanju 
pevskih zborov iz Limbur-
ga. Obakrat so pevci nav
dušili občinstvo, še posebej 
v finalnem delu koncertne
ga večera v Blericku, ko sc 
poslušalci v nabito polni 
dvorani (800 sedežev) potr
dili, da so člani K M Z vr
hunski pevci. Njihovo petj« 
je bilo ocenjeno kot disci
plinirano, intonančno toč
no in izrazno dovršeno. Di
rigent, prof. Ciril Vertačnil« 
je bil deležen nemalo la
skavih pohval in navduše
nega odobravanja. 

Nas vse je prijetno pre
senetilo dejstvo, da imaji 
njihovi zbori v svojem re
pertoarju toliko slovenskili 
pesmi. Pravijo, da so slo
venske pesmi nežne U 
mehke in poj o jih s poln« 
mero občutka. 

Pesem, torej res ne pozns 
meja, samo rad jo moraš 
imeti. 

MARIJA 
SODIN-TIHLf 

Ko Oživijo mrtve note 
Franci Plohi, oče Rogaškega glasbenega poleUa 

»Najlepše je takrat ko oživi
jo tiste mrtve note s papirja in 
spremljaš odzivanje občinstva. 
Ničesar lepšega ne more biti!« 
Tako govori o svojem glasbe
nem delu Franci Plohi iz Ro
gaške Slatine, ki vodi zdravili
ški Moški pevski zbor. Uspeš
no, saj so na Naši pesmi, na 
državni ravni, že štirikrat, 
vsakokrat, kadar so sodelova
li, prejeli bronasto odličje. 

Moški pevski zbor Zdravi
lišča Rogaška Slatina prepeva 
pod njegovim vodstvom dvaj
set let, zadnja štiri leta pa vodi 
še šentjurski Moški pevski 
zbor Skladateljev Ipavcev. 
Franci Plohi je simbol glasbe
nega življenja Rogaške Slati
ne, kjer je tudi oče Rogaškega 
glasbenega poletja, največjega 
slovenskega festivala. 

Njegova delovna soba je 
v prostorih nad slovito Kri 
stalno dvorano. Tam je na red
nem delovnem mestu kot vo
dja prireditev Zdravilišča Ro
gaška Slatina, sestavlja pro
grame za komorne in vokalne 
koncerte, plesne prireditve... 
Skrbi za vse kar obsega bogato 
zdraviliško kulturno ponudbo. 
Njeno bogastvo sega daleč na
zaj, saj je tu nekoč nastopal 
tudi pianist ter skladatelj 
Franz Liszt. Franci Plohi se 
dobro zaveda pomena bogate 
kulturne ponudbe. 

Krona zdraviliškega kultur
nega dogajanja je vsakoletni 
festival Rogaško glasbeno po
letje. Festivalsko zastavo bodo 
dvignili 21. junija na posebni 
slovesnosti, zvečer pa bo že pr
va prireditev. Uvodnega veče
ra bo koncertirala vokalna 
skupina Canticum, ki jo vodi 
Jože Fuerst. Potem se bo zvr
stilo nič manj kot 42 najrazlič
nejših prireditev, z različnimi 
folklornimi skupinami, mali
mi komornimi zasedbami, 
z vrhunskima zboroma Ave ter 
Rotovž, pa Slovenskim ter 
Ljubljanskim oktetom, veče
rom opernih arij, orkestrom 
ter solisti mariborske opere, 
velikim plesnim turnirjem pe
tih držav. . . 

Za celotno področje zdravi
liških prireditev skrbi že deset 
let. Ko so leta 1985 praznovali 
320-letnico zdravilišča, so pri
pravili teden Rogaških glasbe
nih večerov, ki so ga leto poz
neje ponovili, nato pa je začel 
s pravim poletnim glasbenim 
festivalom. Letos ima na skrbi 
festival že osmič po vrsti. Pri 
tem opaža, da jih povabljeni 
ljubljanski glasbeni kritiki 
(pre)večkrat prezrejo. Franci 
Plohi poudarja kulturno pro
mocijo Slovenije ter naših na
jimenitnejših glasbenikov. L e 
tos bo skušal privabiti na 
zdraviliške prireditve več do
mačinov. Zanje so pripravili 
mali, srednji ter veliki abon
ma, z najrazličnejšimi ugod
nostmi. 

V Zdravilišču so prireditve 
vse letne čase in Rogaško glas
beno poletje je le vrh. Včasih je 
na odru tudi Moški pevski 
zbor Zdravilišča Rogaška Sla
tina, ki je pred dnevi nastopil 
na koncertu, kjer so slavili 20-
letnico petja pod vodstvom 
Francija Plohla. Plohla je 
v Rogaško Slatino pripeljalo 
prav sodelovanje s tem 
zborom. 

Zbor obstaja že 28 let, pod 
Plohlovo taktirko pa se je 
povzpel v slovenski zborovski 
vrh. Štirikrat so se odločili za 
sodelovanje na republiški Naši 
pesmi in štirikrat so prejeli 
bron. Pevci so večinoma iz Ro
gaške Slatine ter bližnje okoli
ce, od Podplata do Rogatca, od 
delavcev do visoko izobraže
nih. Druži jih glasba, petje, 
predvsem iz slovenske ljudske 
ter umetne zakladnice, od re
nesančnih do sodobnih skla
dateljev. Večkrat so nastopili 
po Italiji, pa Avstriji, Nemčiji, 
Madžarski, Hrvaški, Bosni ter 
Srbiji. Za 20-letnico obstoja so 
izdali kaseto in ploščo, za 25-
letnico še eno kaseto, nastopa
li na radiu in televizi j . . . 

Glasbi so predane tudi Plo-
hlova žena Elizabeta ter njuni 
hčerki Tamara in Vesna. Vsi 
živijo v Rogaški Slatini. Eliza
beta Plohi, ki je prav tako za
čela v prosveti, prepeva v Žen
skem pevskem zboru Zdravi
lišča, ki ga je Franci Plohi vo
dil pet let. 

BRANE JERANKO 

Poezija, slovar, 
likovne mojstrovine 

V okviru novih izdaj, ki so 
izšle pri eni naših največjih 
knjižnih založb, pri Mladinski 
knjigi, je izšla tudi pesniška 
zbirka Ivana Minattija ter dva 
zanimiva priročnika. 

Bolečina nedoživetega je 
naslov Minattijeve zbirke in je 
antologij ski prerez njegove 
večdesetletne ustvarjalnosti. 
V tem obdobju je izdal več sa
mostojnih zbirk, ki so ga po
stavile v krog najzanimivejših 
sodobnih slovenskih pesnikov. 
V posameznih ciklih se je lote
val različnih tem, od ljubezni 
in erotike, pa do bolj tragič
nih, v katerih razmišlja 
o vprašanjih minljivosti ali ce
lo smrti. Intimizem, ki določa 
njegov izraz je dograjen z mo
dernistično formo, oboje pa 
s svojimi posebnostmi uspeva 
bralca vedno znova pritegniti. 
Knjigo dopolnjuje več liričnih 
reprodukcij risb in grafik Mi
lana Jesiha. 

Zbirka Cicero je dopolnjena 
še z enim jezikovnim priročni
kom in to je Evropski slovar. 
Gre za poseben slovar, ki 
hkrati prevaja en pojem v kar 
šest jezikov. Poleg slovenskega 
so še vključeni angleški, nem

ški, francoski, italijanski ter 
španski jezik. Zajete so najpo
gosteje uporabljene besede 
v zasebnem ter poslovnem ko
municiranju, njihovo skupno 
število pa je okoli 50.000. Slo
var je primeren predvsem za 
potovanja, njegov obseg pa mu 
širi uporabnost tudi za šolsko 
oziroma poklicno rabo. 

Za ljubitelje likovne umet
nosti pa so pri založbi izdali 
razkošno knjigo Mojstrovine 
v muzejih sveta. V njej je pri
kazan izbor znamenitih umet
nin iz devetih najbolj znanih 
muzejev: Stare pinakoteke iz 
Miinchena, Galerije slik iz 
Dresdena, londonske Narodne 
galerije, Eremitaža iz Sankt 
Petersburga, pariškega Lou-
vra, Metropolitanskega umet
nostnega muzeja iz New Yor-
ka, dunajskega Umetnostno 
zgodovinskega muzeja, ma
dridskega Prada ter galerije 
Uffizi iz Rrenc. Prikazane so 
najbolj sloveče umetnine iz 
vseh razdobij, vsako posamič
no delo pa poleg osnovnih po
datkov spremlja strokoven ko
mentar, ki nam pojasnjuje te
meljne posebnosti, značilne za 
konkretne umetnine. 

BORIS GORUPIČ 
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Ifeč kot sto pihalnih orkestrov 
jialni orkestri imajo na Slo-
,oskem dolgo tradicijo. Od 
•eprostih pihalnih sestavov 
. je v preteklem času razvilo 
>]iko število godb, ki so zdru-
•vale preprosto ljudstvo, 
današnjem času pa je godbe-
Štvo preraslo v vsesplošni 
)iem te vrste muziciranja in 
asbenega ustvarjanja. O to-
'stni problematiki smo se po-
»varjali z Jožetom Rusom, 
)dpredsednikom Zveze slo-
enskih godb in neumornim 
Irigentom Pihalnega orkestra 
^deških papirničarjev. 
! Je v zadnjem obdobju pri pi-
^Inih orkestrih v muziciranju 
I sami programski politiki 
pazen kakšen napredek? 
Tudi godbe gredo s časom 

laprej in se prilagajajo novim 
Jasbenim zvrstem, navkljub 
Ivomom in težavam, ki se po-
jvljajo. Medsebojno merjenje 
il in sposobnosti rojeva nove 
gpehe in napredovanja. Tako 
lotekajo različna srečanja in 
pkmovanja na regionalnih, 
Iržavnih in meddržavnih rav-
leh, kjer tekmujemo v različ-
ih težavnostnih stopnjah, 
•rav na teh tekmovanjih naši 

godbeniki dosegajo izjemne 
rezultate v evropskem in celo 
svetovnem merilu. 

Radi bi tudi povedali, da do
segati takšno kakovostno ra
ven kot jo dosegajo naši orke
stri, ob rednem in napornem 
delu na delovnih mestih, ni 
mačji kašelj. Samo velika lju
bezen do glasbe in tenkočutni 
občutek za kulturno poslan
stvo, lahko zagotovijo take 
uspehe. 

Pogosto je slišati očitek, da 
javnost ni dovolj obveščena 
o delovanju slovenskih godb. 
Je to res? 

Pihalni orkestri v sloven
skem prostoru vsekakor živijo 
in delajo, prejemajo laskava 
priznanja tudi zunaj naših me
ja. Prav bi bilo, da bi to glas
beno ljubiteljsko dejavnost 
večkrat omenjala tudi sred
stva javnega obveščanja. 

Koliko imamo ta čas v Slo
veniji aktivnih pihalnih orke
strov? 

Več kot sto, čeprav vsi niso 
formalnopravni člani Zveze 
slovenskih godb. 

Za glasbo radi pravimo, da
ne pozna meja. To drži tudi za 

pihalne orkestre? 
Ko govorimo o izreku, da 

glasba ne pozna meja, imamo 
običajno v mislih le državne 
meje. Vendar pri godbenikih 
velja omeniti še druge meje, na 
primer generacijske. Najsta
rejši člani dosegajo starost čez 
80 let, medtem ko so najmlajši 
še močno pod polnoletnostjo. 
Glasba tudi ne pozna struk
turnih meja, saj za notnimi 
pulti sedijo tako učenci, štu
dentje, kot delavci iz proiz
vodnje, profesorji, upokojenci, 
moški in ženske. 

Orkestri ponavadi delujejo 
v izredno skromnih razmerah, 
pestijo jih prostorske in de
narne težave. Kako rešujete te 
probleme? 

Financiranje je res najbolj 
pereč problem vsakega orke
stra, še posebej v sedanji težki 
gospodarski situaciji. Večina 
godb je namreč vezana na 
sponzorstva podjetij, ta pa so 
bila v glavnem primorana 
oklestiti tovrstna sredstva. 
Delež lastnih virov pa v glav
nem predstavljajo plačilo na
stopov, pogrebov in drugih 
prireditev. 

Kako pristopate k pridobi
vanju mladih? 

Glavnina novih članov pri
haja iz glasbenih šol, nekatere 
godbe pa tudi same poučujejo 
nove člane. Vse bolj se uve
ljavlja izobraževanje preko se
minarjev in taborov, čeprav ti 
obliki zaradi pomanjkanja de
narja ne dajejo ustreznih re
zultatov. 

Kako bi komentirali afori-
zem »Čim manj posluha ima 
dirigent, tem daljšo palico po
trebuje.« 

Bo kar držalo. 

FRANCI ČEČ 

(oncert zbora I I I . osnovne šole Celje 
i že kar tradicionalno je, da; 
b v drugi polovici maja vsako: 
tto srečujemo Celjani z mla-
limi pevci iz m. osnovne šole,' 
ti nam podarjajo šopek svojih < 
lajlepših pesmi, kot poklon ob; 
loncu šolskega leta. j 
Tudi letos se je to zgodilo,; 
0 so se nam v četrtek na odru 
ielike dvorane Narodnega do-
b predstavili otroški in mla-
inski pevski zbor in folklorna 
kupina mladih plesalk in ple-
alcev iste šole. Bil je večer 
Hjeten za uho in oči. Slišali 
1 videli smo prav tisto, kar to 
jigojno-izobraževalno usta-
lovo uvršča med nosilce in po-
rjevalce preproste resnice, da 
i mogoče samo učiti, marveč 
lidi vzgajati kulturno zaokro-
fenega človeka. Zagnanost, ki 

je kazala na obrazih vseh 
lastopajočih je potrdila to 
ftzmišljanje. 
' Najprej je nastopil otroški 
bor s štirimi ljubkimi pesmi-
ami, ki so bile odpete ob pri-
Etni klavirski spremljavi rnla-
le pevke iz mladinskega zbora 
limone Guzej. Že ta simpatič-
li nastop je dvignil »tempera- j 

turo« v dvorani, saj so bili gla
sovi zliti, zvok lepo oblikovan, 
predvsem pa je bil ustvarjen 
vtis doživetega podajanja pe
smi. Že ob tem nastopu smo 
dobili potrditev uvodne misli, 
ki jo je simpatična napovedo
valka vključila v svoj vezni 
tekst: »pesem je če si vesel, pe
sem je nasmeh, poljub, je stisk 
roke, pesem je srce, če ga 
imaš.« To je bil predvsem moto 
drugega dela koncerta, kjer je 
nastopil mladinski zbor z teht
no in premišljeno izbranim 
programom. V prvem delu so 

bile različne slovenske ljudske 
pesmi v priredbah, niso bile 
ravno najbolj preproste in so 
zahtevale od mladih pevcev 
precejšnjo tehnično in muzi-
kalno znanje. V drugem delu 
pa smo slišali ljudske pesmi in 
napeve iz različnih dežel. Tudi 
tu se je prijetno vključil klavir. 
Za razpoloženje pa je bilo po
skrbljeno z zadnjo pesmijo, 
kubansko »Guantanamero«, 
spremljano s tradicionalnimi 
instrumenti. 

Glavni delež koncertnega 
uspeha pripada dirigentki So

nji Kasesnik, ki svoje pou-
stvarjalno delo opravlja na 
profesionalni ravni. V vsaki 
skladbi je bilo čutiti iskanje 
najbolj prepričljive interpre
tacije in pevci obeh zborov so 
temu hotenju disciplinirano 
sledili. Zvok zbora je bil poln, 
intonacije čiste. Ritmično in 
vsebinsko jasno izdelan pro
gram je pokazal, da šola izpol
njuje temeljno civilizacijsko 
poslanstvo, da je družba vred
na toliko, kolikor je vsak njen 
član kulturno osveščen. 

MARJAN LEBIČ 

Razstava treh ilustratorjev 
v likovnem razstavišču La

ški dvorec poteka razstava 
treh slikarjev, ki ustvarjajo na 
področju otroške ilustracije. 
Izbor iz svojih del razstavljajo 
Ančka Gošnik-Godec, Jelka 
Godec - Schmidt ter Matjaž 
Schmidt. 

Med avtorji, ki so utemeljili 
sodobno otroško ilustracijo pri 

nas, ima pomembno mesto tu
di Ančka Gk)šnik-Godec, sli
karka, ki se je že takoj po di
plomi na ljubljanski Akademi
ji za likovno umetnost leta 
1954 posvetila ilustraciji knjig 
za otroke. Sodelovala je 
z mnogimi literati in s slikami 
opremljala njihove pesmi in 
zgodbe, predvsem z Elo Pero-
ci, Nežo Maurer, Kristino 
Brenkovo, Branko Jurco in 
drugimi. Med njena najuspeš
nejša dela se štejejo ilustracije 
za knjige Muca Copatarica, 
zbrane pravljice jugoslovan
skih narodov pod imenom Zla
ta ptica, potem zbirka Zveri
nice iz Rezije, pripoved Fran
ceta Bevka Lukec in njegov 
škorec. Večji del njenih ilu
stracij je izšel pri Mladinski 
knjigi, sodeluje pa še z revija
mi za otroke in mladino ter 
televizijo. Ančka Gošnik Go
dec sodi v generacijo umetni
kov, ki so slovensko ilustracijo 

naredili znano tudi daleč pre
ko nacionalnih meja, zato je 
njena dela bilo mogoče videti 
v mnogih evropskih galerijah, 
za posamezne ilustracije pa je 
tudi dobila več različnih na
grad. Njene slike izražajo zbli
ževanje dveh pogledov, fanta
stičnega in realnega. Razlike 
med njima so nejasne ter izbri
sane, v povezavi z napisanimi 
pripovedmi pa izražajo bogato 
domišljijsko razpoloženje in 
svojevrstno interpretacijo, ki 
je še posebno blizu otroškemu 
svetu. 

Ob njej razstavljata še Jelka 
Godec-Schmidt ter Matjaž 
Schmidt, ki sta iz mlajše gene
racije ter profesionalno prisot
na na tem področju od sedem
desetih oziroma osemdesetih 
let. V tem obdobju sta oba so
delovala z različnimi domači
mi knjižnimi založniki in ob
javljala v revijah. 

BORIS GORUPIČ 

NACEUSKIH PIATNIH 

Gospod Jones, ZDA, 1993 
Drama 

Režija: Mike Figgis; vloge: Richard Gere, Lena Olin, Anne 
Bancroft. 

Gk)spod Jones (R. Gere) 
je impulziven in neodgovo
ren, a očarljiv. S šarmom in 
neizmerno energijo privla
či ljudi, vendar pogosto za
pade v depresijo in obup. 
Dr. Libbie Bownova (L. 
Olin) je pametna, predana 
in spoštovana psihiatrinja, 
ki jo poznanstvo z gospo
dom Jonesom popolnoma 
iztiri. 

Jones je zanjo izziv, 
uganka, prikrade se v nje
no srce. Libbie zaradi lju
bezni postavi na kocko ka
riero. Mr. Jones je nena
vadna zgodba o ljubezni: 
pojasnjuje večplastnost 
manične depresije in se po
igrava z ranljivim odnosom 
nied pacientom in zdravni
kom na področju mental
nega zdravja. Pacient go
spod Jones je Richard Ge
re. To vlogo je sprejel zara
di pisane palete čustvenih, 
skoraj mističnih stanj, 
v katerih se znajde gospod 
Jones. »Je hkrati močan in 

ranljiv, samozavesten in 
čuten, včasih celo nasilen. 
Taka razpoloženja ga pe
hajo v obup. Njegova sla po 
življenju je neomajna, je 
nepremagljiv in nabit 
z energijo, nenadoma pa se 
vda najtemnejšim straho
vom svojega razuma,« pra
vi Gere. 

V vlogi dr. Libbie Bow-
nove nastopa znana šved
ska igralka Lena Olin. 
»Libbie je osamljena,« opi
suje Olinova svojo vlogo. 
»Živi v svetu, ki ji je tuj. 
Njena odtujenost je toliko 
bolj intenzivna, ker se kar 
naprej ubada s težavami 
drugih. Intelektualka je. 
Ko se gospod Jones poigra 
z njenimi čustvi, njen ra
zum odpove. To je zelo za
peljivo.« Ker s svojim paci
entom deli radosti ljubezni 
in posteljo, Libbie prekrši 
strokovno zaupanje in na 
kocko postavi svojo kari
ero. »Sporočilo filma je: 
ljubezen nas sili, da sežemo 
po prepovedanih sadovih.« 

PRIREDITVE 
L E D A L I Š Č E 

V Slovenskem ljudskem gledališču v Celju bodo danes ob 19.30 
za abonma četrtek, jutri, v petek, ob 19. uri za abonma študent
ski večerni in izven ter v soboto ob 17. uri za abonma sobota 
popoldan in izven uprizorili predstavo Strahovi Henrika Ibsna. 
V ponedeljek bo ob 11. uri za abonma Čebelica I ter ob 16. uri za 
abomna Čebelica II in izven gostovalo Moje gledališče iz Ljub
ljane s predstavo Janko in Metka 2000. Predstavo si lahko 
v torek ob 10. uri ogledate tudi tisti, ki imate abormia Čebelica 
IV, ob 12. uri pa abonenti Čebelice III. V sredo ob 11. uri bodo za 
abormia 5. šolski in izven uprizorili Komedijo Antona Tomaža 
Linharta Ta veseli dan ali Matiček se ženi. 
Na Kalobju se bo v nedeljo ob 11.30 z igro Frana Šaleškega 
Finžgarja Veriga predstavilo Prosvetno društvo iz Dobja pri 
Planini. 

O M C E R T I 
V jedilnici Zdravilišča Laško bo drevi ob 20. uri koncert Meša
nega pevskega zbora Zveze društev upokojencev Celje. 
V župnijski cerkvi na Vranskem bo drevi ob 19. uri koncert 
Mešanega komornega pevskega zbora Celje, ki ga vodi Pavel 
Bukovac. 
V cerkvi sv. Petra v Šempetru bo drevi ob 19.30 koncert MPZ 
Kovinotehna, ki ga vodi Milan Kasesnik. Koncert bodo ponovili 
v dvorani Zdraviliškega doma na Dobrni jutri, v petek, ob 
20. uri. , 
V Razstavnem salonu Zdravilišča Rogaška Slatina bo jutri, 
v petek, ob 20.30 koncert Okteta Gallus iz Ljubljane. Peli bodO: 
umetne in ljudske pesmi. 
V Bar-flyju v Celju bo v soboto ob 22. uri koncert skupine 
Polska malca. 

A . Z S T A V E 
V knjižnici v Šentjurju je na ogled spominska razstava monoti-
pij Darinka Plevnika. 
V Savinovem likovnem salonu v Žalcu si lahko do ponedeljka 
ogledate razstavo likovnih del akademske slikarke Wang 
Huiqin. 
V avtosalonu Avto Celja na Ipavčevi 21 v Celju bo do konca 
junija na ogled razstava likovnih del Rajka Mlinarica. 
V Likovnem salonu v Celju so na ogled likovna dela otrok iz 
likovne delavnice Vzgojno-varstvene ustanove Tončke Čečeve iz 
Celja. 
V knjižnici in galeriji v Velenju je postavljena kiparska razstava 
Petra Čemeta. 
V Levstikovi sobi Osrednje knjižnice v Celju si lahko ogledate 
razstavo Slovaška kultura pri Slovencih. 
V Muzeju grafične umetnosti v Rogaški Slatini si lahko do 
ponedeljka ogledate Podobe Jezusovega življenja na starih gra
fičnih listih. 
V Osrednji knjižnici v Celju na Muzejskem trgu je na ogled 
razstava z naslovom Utrinki iz slovenske ljudske omamentike. 
V Muzeju novejše zgodovine v Celju bodo danes ob 18. uri odprli 
razstavo z naslovom Skavti in gozdovniki na Slovenskem. 
V galeriji sodobne umetnosti razstavlja Marko Kovačič. 
V Laškem dvorcu si lahko ogledate razstavo ilustracij Ančke 
Gošnik-Godec, Jelke Godec-Schmidt in Matjaža Schmidta. 
V Razstavnem salonu Zdravilišča v Rogaški Slatini si lahko do 
17. junija, ogledate razstavo učencev Steklarske šole iz Rogaške 
Slatine. 
V Likovnem salonu v Celju bodo drevi ob 19. uri, odprli razstavo 
Kiparski objekt avtorja Jožeta Baršija. 
V Zdravstvenem domu Celje si lahko do 30. junija ogledate 
samostojno razstavo olj Danice Ben-Gala. 
V butiku Steklar v Ozki ulici v Celju ima do konca tega meseca 
samostojno razstavo likovnih del slikarka Jana Dobrajc. 
V restavraciji Lene v Levcu razstavlja svoja dela Ivan Štancer. 
V tovarni Etol v Škofji vasi si lahko do konca junija ogledate 
razstavo del Stanka Makuca. 
V avli Zdravilišča Laško si lahko ob 140-letnici tega zdravilišča 
ogledate razstavo nekaterih najstarejših razglednic Laškega in 
okolice. 

KINO 
Celje: Union od 2.6. ob 19. in 
21. uri ameriški film Gospod 
Jones; Mali Union do 8.6. ob 
20. uri belgijski film Zgodilo 
se je čisto blizu vas; Metropol 
do 7.6. ob 18.30 in 21. uri ame
riški film Philadelphia, od 8.6. 
dalje ob 18.30 in 20.30 pa ame
riški film Aljaska v plamenih; 
Dom do 8.6. ob 18. in 20.30 
ameriški film Vaški milijo
narji. 

Kino Žalec 3.6. ob 20. uri in 4. 
ter 5.6. ob 18. uri ameriški film 
Willy, 4. in 5.6. ob 20. uri ame
riški film Ledena steza, 6.6. ob 
20. uri pa ameriški film 
Schindlerjev seznam. 
Kino Dobrna 5.6. ob 19. uri 
ameriški film Čas vaških mili
jonarjev. 



Sobotni praznik v Štorali 
1. junij je štorski krajevni 

praznik, ki pa ga bodo prosla
vili v soboto, 4. junija na Lipi. 

Pripravljajo kulturni pro
gram, v katerem bodo nastopi
li učenci štorske osnovne šole 
in vokalna skupina Kompol-
čani. Domače gasilsko društvo 
bo prikazalo reševalno vajo iz 
stolpnic, s svojim program pa 
se bodo predstavila tudi šte
vilna druga društva, od ribi
čev, strelcev, članov Partiza
na, do mladincev. 

Letos so v Štorah uredili več 

odsekov cest in reševali komu
nalne probleme. Tako so asfal
tirali tri odseke cest v Laški 
vasi, Prožinski vasi in v Pečov-
ju. Uredili so 3 kilometre ma
kadamske ceste Podzid-Že-
kovca, odsek kanalizacije 
v Prožinski vasi in javno raz
svetljavo Štore-Lipa. V zak
ljučni fazi pa so tudi dela pri 
izgradnji mrliške veže v Kom-
polah. 

V Štorah se na referendumu 
za ustanovitev novih občin ni
so odločili za samostojno obči
no, saj je bilo proti temu sko

raj 70 odstotkov volivcev, ki so 
prišli na referendum. Zato je 
svet krajevne skupnosti že 
sprejel sklep, da naj Štore 
ostanejo v občini Celje. 
V Kompolah pa so hkrati z re
ferendumom že drugič opravi
li glasovanje o preimenovanju 
kraja v Sv. Lovrenc. Tudi to
krat se krajani niso odločili za 
novo ime, pač pa je 215 od 302 
krajanov, ki so prišli na glaso
vanje, menilo, da naj kraj 
ohrani sedanje ime Kompole. 

TC 

Največji športno zabavni dan 
žalska osnovna šola Peter Šprajc-Jur je minulo soboto organizirala srečanje staršev, učeno 

m učiteljev. Srečanje v žalskem športnem centru so poimenovali Največji športno zabavni da 
Lepo število staršev, učencev in učiteljev je merilo moči v atletiki, odbojki, malem nogomet 
košarki ter zabavnih igrah. Obenem je bila to priložnost za družabno srečanje otrok, njihov 
staršev m učiteljev, ki jo kaže še kdaj ponoviti. IB p^^^. j ^ ^ ^ KROFLI 

V Grižaii tudi Pika Nogavička 
To nedeljo bo v griškem let

nem gledališču tradicionalna 
otroška in mladinska priredi
tev Poletni Mišmaš, prihodnjo 
soboto pa še Mišmašev ročk 
žur. 

Če bo prizadevnim organi
zatorjem naklonjeno še vreme, 
se bo v Griže letos spet zgrnila 
nrmožica mladih in tudi malo 
manj mladih obiskovalcev. 
Lani so v letnem gledališču za
beležili rekordno število sode
lujočih in rekordno število 
obiskovalcev, Mišmaš je obi
skalo preko 25 tisoč ljudi. Pri
reditev se je trdno zasidrala 
v slovenskem prostoru, orga

nizatorji, DPD Svoboda oziro
ma poseben organizacijski od
bor jo vsako leto izboljšuje, le
tos pa bo že osmo leto zapored. 

Ker je prireditev dosegla ve
lik ugled, tudi ni težav s sode
lovanjem uveljavljenih glasbe
nikov. Za letos so svoj prihod 
v Griže že obljubili Pop de
sign. Čudežna polja, Šank 
ročk, Tomaž Domicelj s pro
jektom Triglav, Big ben. Avto
mobili, Don Mentoni band. 
Panda, Avia band. Veter, Mer
cedes band. Dvanajsto na
sprotje, Irena Vrčkovnik, Adi 
Smolar, Jani Kovačič, Globus, 
Pontiac, Darja Švajger, Spin, 

Aleksander Jež, Bojan Rako-
vec, B radio, Jan Plestenjak, 
Sanja Mlinar, Sašo Hribar in 
Jonas Ž. 

Na letošnjem Mišmašu bodo 
Grižani gostili tudi čarodeje, 
plesne, lutkovne in gledališke 
skupine, manjkale ne bodo niti 
živaU iz ljubljanskega žival
skega vrta. Za najmlajše bodo 
spet pripravili oder sramežlji
vih, igrišče ringa raja, jahalni 
poligon, vrtiljak in slončka 
Tončka. Vsakega otroka, ki bo 
v Griže prinesel igračo in jo 
prispeval v zbirko za pomoč 
drugim otrokom, pa bodo or
ganizatorji nagradili s pala
činkami. Organizatorji so letos 
poskrbeli še za nekaj novosti. 
Pripravili bodo lovsko razsta
vo, prvič bo sodelovala Pika 
Nogavička z vilo Čira čara, 
v sodelovanju s podjetjem 
Mont Kozje in športno akro
batskim smučarskim klubom 
iz Celja pa bo prvič v Sloveniji 
organizirana modna revija na 
veliki ponjavi. Kot vsako leto 
bo tudi letos vstop na Mišmaš 
v nedeljo prost. 

IB 

OIcrogia miza 
o zasvojenosti 
z drogami 

Na OŠ Frana Roša v Celju 
bo v torek, 7.6. ob 17. uri okro
gla miza o zasvojenosti mladih 
z različnimi vrstami drog. Na
menjena je staršem in učen
cem šole, vabljeni pa tudi bivši 
učenci in vsi, ki jih ta problem 

- zanima. 

VABILO K SODELOVANJU 
Letošnja prireditev 

Celjski turistični dnevi 1994, 
ki bodo trajali od 17.-25. junija, bo v skladu s sprejetim 
programom v prvi vrsti namenjena promociji celjske 
kulture in zgodovine, promociji celjskega gospodarstva 
in promociji Celja kot prijaznega, gostoljubnega in dru
žabnega mesta. 

Ker je Klub podjetnikov ZLATOROG prevzel med ostalim tudi 
organizacijo gospodarske promocije Celja in zabavnih ter dru
žabnih prireditev, 
vabi k sodelovanju 
podjetja, obrtnike, trgovce In gostince, ki želijo ponuditi 
svoje proizvode in storitve obiskovalcem Celja med letoinji-
mi turističnimi dnevi. 
Kontaktne osebe za dogovor o vašem sodelovanju so: g. Jože 
Volfand, FIT MEDIA, d.o.o. Celje, tel. št. 37-234 in g. Slavko 
Sotlar ter g. Miro Gradič, Celjska turistična zveza, tel. št. 29-180. 
Vaše prijave pričakujemo do 10. junija 1994. 
Celotno prireditev bo organizacijski odbor populariziral tudi v na-
cionainih in regionalnih medijih. 

IViediJi naj opogumljajo 
Letošnji 31. maj, svetovni 

dan nekajenja, je bil usmer
jen v medije, da jih opogumi 
za polno sodelovanje v bitki 
za zdravo življenje in čist 
zrak brez kadilskega ones
naženja. Kot je ugotovil 
v svoji poslanci generalni di
rektor Svetovne zdravstvene 
organizacije Hiroshi Nakaji-
ma, so lahko mediji najbolj 
učinkoviti pri obveščanju in 
osveščanju ljudi. Tej temi so 
zato posebno pozornost na
menili tudi zdravstveni de
lavci na posvetu na Dobrni. 

Izkušnje v svetu kažejo, da 
imajo mediji nenadomestlji
v o v logo pri spodbujanju ini
ciativ za preprečevanje upo
rabe tobaka. Dežele, ki so to 
spoznale, že ugotavljajo, da 
je poraba tobaka začela upa
dati, manj je tudi bolezni, ki 
jih povzroča kajenje. V deže
lah v razvoju morajo mediji 
to v logo šele sprejeti, saj raz
novrstna reklama predvsem 
povzdiguje uporabo tobaka 

kot zavidljiv m o d e L zahod
nega stila življenja. Zato je 
poslanica Svetovne zdrav
stvene organizacije name
njena predvsem medijem, da 
postanejo protiutež tej re
klami in oporniki ljudem 
v boju proti kajenju. 

O tem, kakšne so razmere 
pri nas, so zdravstveni de
lavci govori l i na dvodnev
nem posvetu z naslovom M e 
dijska podpora tobačni pol i 
tiki, ki ga je na Dobrni orga

niziral Zavod za zdravstvei 
varstvo Celje. Prvi dan : 
spregovorili o kadilskih n 
vadah pri nas, o analizi ro 
dijev z vidika boja proti k 
jenju in o krepitvi zdrav 
srca in ožilja. Drugi dan p 
sveta pa je bil namenj 
predstavitvi prizadevanj 
vzgojo nekadilskih gener 
cij, promociji nekajen 
v svetu in pri nas ter vlo 
teh prizadevanj v projek 
Zdrava mesta. . 

•1 

Sabina uspeia v Pragi 
Sabina Kulič, učenka OŠ 

Šempeter v Savinjski dolini, ki 
je prejšnji teden prejela slo
venskega Oskarja Juniorja za 
najboljši film »Prijatelji« je 
uspela tudi v Pragi. Dobila je 
Oskarja juniorja za najboljšo 
žensko vlogo. 

Njen film se je med sedmimi 
evropskimi državami potego
val za naslov evropskega 

Oskarja jvmiorja. S snemal 
ekipo, režiserjem, uredni 
mladinskega razvedrilne] 
programa Televizije Sloveni 
so se tako vrnili domov z vd 
kim uspehom. Nagrado 
Oskarja juniorja za najbolj 
žensko vlogo je tako prej€ 
Sabina Kulič iz Slovenije, ; 
najboljšo moško vlogo je I 
nagrajen madžarski fili 
Oskarja za scenarij je dol 
portugalski film in oskarja ji 
niorja, ki ga podeljujejo otro 
in žirija, italijanski film. Sab 
ni KuUč in mentorici litera 
nega krožka na OŠ Šempeti 
Zdenki Došler veljajo vse 6 
stitke. 

T. TAVČ^ 

Reševaici na 
Oicrešlju 

Jutri, v petek 3. junija,! 
bodo na Okrešlju zbrali reš 
valci Gorske reševalne slui 
be Celje, ki bodo na strmi 
stenah pripravili prograi 
usposabljanja iz letne reš 
valne tehnike in osnovni 
elementov prve pomoči pr« 
pričetkom turistične sezoD 
Gorski reševalci bodo OkK 
šlju do nedelje, 5. junija, m« 
drugim pa bodo prikazali r( 
sevanje v nesreči, transpd 
ponesrečenca in obnovili p* 
trebno znanje. j 

v nedeljo na 
Šentjungert 

Sekcija Planinskega dn 
štva Žalec iz Galicije b o ' 
nedeljo organizirala tradi<: 
onalni pohod po obronJ^ 
krajevne skupnosti Galici) 
pohod pa bodo zaključi l i ' 
Sentjungerti. Udeleženci b 
do na pot krenili ob pol d 
vetih izpred podružnične 9 
le v Veliki Pirešici. Pohod ' 
v vsakem vremenu. 

Najmiajši Iconjišici razisicovaici 
Konec minulega tedna je v zgodovinski sobi PTC v Slovenskih Konjicah predsta\nl svoje delo 

turistično-raziskovalni krožek otroškega vrtca na Slomškovi, ki ga vodita vzgojiteljici Danijela 
Šuc in Danijela Koren. 

Krožek deluje prvo leto, v njem pa sodeluje 12 otrok. » V krožku želimo raziskati naše mesto 
s staro trško hišo in opremo v njej, poleg tega pa tudi hišo v Škalcah. Otroci raziskujejo predvsem 
življenje naših dedkov in babic, še zlasti pa njihova praznovanja,« opisujeta delo krožka 
vzgojiteljici. 

Na razstavi, s katero so svoje delo prvič predstavili širši javnosti, so poleg značilnih predmetov 
iz preteklosti otroci predstavili tudi lastne izdelke. Prisrčno slovesnost ob odprtju razstave je 
obogatila z igranjem na citre Ivica Pučnik, mladi raziskovalci pa so naleteli na razumevanje tako 
konjiške občine kot tudi turističnega društva. 

MBP, Foto: MATEJ N A R E K S 
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Znani Gaberčani na mizi 
v sklopu obširnega progra

ma 4. Gaberiade 94 v Celju 
v organizaciji Športno rekre
ativnega društva Gaberje je 
bila tudi zanimiva okrogla mi
za, na kateri so sodelovali trije 
znani Gaberčani: sedanji di
rektor DARS v Celju Jože 
Brodnik, dekan Tehniške fa
kultete v Mariboru Ludvik 
Trauner in predsednik Izvrš
nega sveta občine Celje Jože 
Zimšek. 

Vsem trem je enotno pred
vsem troje: da so vsi po pokli
cu gradbeni inženirji, da so vsi 
svojo otroško in športno pot 
začeli v gaberskem društvu in 
njegovi okolici ter da se vsi 
tudi danes radi vračajo. Delajo 
sicer na različnih področjih, 
vendar vsi v želji, da bi s svo
jim delom pripomogli do hi
trejšega napredka tako Slove
nije kot Celja in v njem njiho
vega Gaber ja. 

Okrogla miza je bila lepo 
obiskana. V prvem delu so se 
sogovorniki dotaknili spomi
nov na Gaberje. 

Jože Brodnik, včasih odličen 
športnik, deseterobojec v celj
skem A D Kladivarju: » V Ga
ber ju smo bili organizirani 
športno in drugače in mnogi so 
nas spoštovali. Dovolj smo se 
ukvarjali z lahko atletiko, saj 
smo imeli na dvorišču takrat
nega Partizana vse potrebne 
naprave, razen za tek na dolge 
proge.« 

Ludvik Trauner: » V moji 
mladosti je bil v Gaberju, če
prav so bile industrijske, raj. 
Pili smo čisto Hudinjo in se 
kopali v bistri Voglajni. Vča
sih smo se fantje poklicali že 
ob štirih zjutraj in prišli na 
igrišče že pred odhodom 
v šolo.« 

Jože Zimšek: »Gaberje je 
v našem času živelo težko živ-

Jože Brodnik, Ludvik Trauner in Jože Zimšek, znani Gaberčani med okroglo mizo. 

Ijenje in starši so imeli malo 
časa, da bi se ukvarjali z nami. 
Vse manjkajoče smo dobili 
v društvu, kjer smo imeli od
lične mentorje, ki so nas na
učili reda in dela. Žal to okolje 
ni dobilo tistega, kar si zasluži 
in čas je, da začnemo Gaberje 
poslovno urejati, kot smo ure
jali in urejamo Celje.« 

V drugem delu okrogle mize 
pa so se sogovorniki dotaknili 
današnjega časa in dela, ki ga 
opravljajo. Brodnik je pred
stavil vizijo izgradnje sloven
skega cestnega križa. Posebej 
je izpostavil, da si je treba pri
zadevati, da DARS za vedno 
ostane v Celju, kajti preko nje
ga se bo obračalo veliko sveže
ga denarja in da je treba storiti 
vse, da bi že prihodnje leto 

^redil i podvoz na Mariborski 

cesti pri hotelu Celeia in tako 
odpravili hud prometni zama-
šek na cesti proti centru in La
škemu. 

Trauner je zlasti govoril 
o nujnosti, da se Celje znova 
uvrsti med tista slovenska me
sta, ki bodo imela visoko šol
stvo. »Zdajle je izredno prime
ren trenutek, da se v Celju, Ve
lenju in Slovenskih Konjicah 
uveljavi tako imenovano stro
kovno šolstvo.« 

Pri tem ga je dopolnil Zim
šek: » V kratkem bo v Celju za
živel center Tekos, to je center 
orodjarstva za Slovenijo. Pri 
tem sodelujeta obe slovenski 
univerzi in je lahko zametek 
visokega šolstva. Izredne mož
nosti za visoko šolstvo imamo 
tudi na področju grafike, kme

tijstva, urarstva, finomehani-
ke, iščemo možnosti na po
dročju turizma... Upam, da 
bomo že to jesen v Celju imeli 
vsaj tri programe za visoko 
šolstvo pripravljene.« Zimšek 
je med drugim govoril tudi 
o urejevanju naselij ob vpad
nicah v mesto, kjer bo imelo 
prioriteto Gaberje, kjer so iz
jemne možnosti zlasti za drob
no gospodarstvo, trgovino in 
podobno. 

»Po številu prebivalcev bo 
Celje prav gotovo vedno tretje 
mesto v Sloveniji, ker Maribo
ra in Ljubljane ne more ujeti 
in prehiteti. Lahko pa je na 
drugih področjih drugo ali ce
lo prvo, za kar so objektivne 
možnosti in k temu je treba 
težiti,« je bila ena izmed misli 
Jožeta Zimska. TONE VRABL 

Novo vodstvo v Galiciji 
Na zadnji seji sveta krajevne skupnosti Galicija so na 

lastno željo razrešili dosedanjega predsednika sveta Vla-
dimirja Jošta, ki mu je potekel tudi štiriletni mandat. 
V krajevni skupnosti so po razrešitvi izvolili novo kolek
tivno vodstvo, sestavljajo ga Andrej Križan iz Železnega 
ter Ivi Šmarčan in Janko Parežnik iz Zavrha. 

Novo vodstvo bo delovalo z ostalimi člani sveta do 
novih volitev oziroma do konca leta. Uradne ure za kra
jane pa bodo vsak ponedeljek od 18. do 20. ure v prostorih 
krajevne skupnosti. 

IB 

Oicrogia obletnica mozirsice šole 
Pretekli teden je bilo sloves

no v Osnovni šoli Mozirje, saj 
so učenci in kolektiv slavili 
210-letnico delovanja šole. 

Ob ustanovitvi je bila mo-
zirska šola le enorazredna, da
nes pa je popolna osemletka, 
v katero prihajajo učenci tudi 
iz okoliških krajev v Zgornji 
Savinjski dolini. V šolo je letos 
vpisanih več kot 500 učencev, 
pri uspešnem delu pa najbolj 
pogrešajo telovadnico. Mozir-
jani upajo, da jim bo pri ures
ničevanju njihovih dolgoletnih 

želja pomagala tudi država. 
Ob jubileju so v mozirski šo

li pripravili priložnostno slo
vesnost ter razstavo likovnih 
in tehničnih izdelkov, posebej 
pa so predstavili raziskovalne 
naloge in nekaj drugih projek
tov. Ob tem niso pozabili na 
preteklost, saj so izdali Zbor
nik. V njem so predstavljeni 
učenci in šolski kolektiv, na
šteli so pomembne Slovence, 
ki so se nekdaj šolali v Mozir
ju, ter seveda podrobno opisali 
zgodovino šole. 

US 

Čigav |e najboljši? 
v soboto bo »padla« odloči

tev o najboljših zgomjesavinj-
skih želodcih. Na Rečici se bo 
namreč zbrala komisija, ki bo 
ocenila vse prinesene dobrote 
in tako prispevala svojo stro
kovno oceno za zgornjesavinj-
sko kakovost. 

Želodce bodo zbirali že ju
tri, v petek, 3. junija. Med 8. in 
12. uro bodo zbirna mesta 
v kmetijskih obratih v Lučah, 
v Gornjem Gradu, v Šmart
nem ob Dreti in na Ljubnem 
ter v svetovalni službi Z K Z 
v Mozirju. Popoldne med 14. 
in 20. uro pa bodo želodce zbi
rali še v gostilni Čujež na Re
čici. 

Tudi letos naj bi komisija 
izmed vseh oddanih želodcev 

po sistemu ocenjevanja suho-
mesnatih izdelkov izbrala naj
boljše ter jim podeUla naziv 
kakovosti. Vsak, ki bo oddal 
zgomjesavinjsko specialiteto 
v ocenjevanje, bo po pošti pre
jel ocenjevalni zapisnik. V Tu
rističnem društvu Rečica, kjer 
so organizatorji izbiranja naj
boljših želodcev, so se odločili, 
da bodo večino želodcev vrnili 
že v soboto, 4. junija, med 17. 
in 18. uro v gostilni Čujež, po 
dnevnih cenah pa bodo odku
pili vse najboljše želodce. 

Uradna razglasitev najbolj
ših zgornjesavinjskih želodcev 
bo 2. julija, ko bodo na Rečici 
pripravili tradicionalno turi
stično prireditev Od lipe do 
prangerja. 

US 

0 nasilju 
V torek, 24. maja, je bilo 

v Celju predavanje o nasilju, 
namenjeno predvsem staršem 
učencev na razredni stopnji 
osnovne šole. Vodila ga je 
Marja Strojin, priznana stro
kovnjakinja iz Svetovalnega 
centra za otroke, mladostnike 
in starše v Ljubljani. 

Nasilje postaja vsakodnevni 
spremljevalec našega življe
nja, žal tudi v šoli. V uvodnem 
delu so učenke 5. razreda pre
brale zapise vrstnikov o tem, 
kako doživljajo nasilje. Pogo
steje se srečujejo z besednim 
(psihičnim) nasiljem, in to ta
ko v odnosih z vrstniki kot tu
di s starši in učitelji. Šolski 
umik je po njihovem mnenju 
prenatrpan, učenci so preo
bremenjeni z ocenjevanjem. 
Menijo, da je težko najti prave 
prijatelje in da ni več pravega 
dnižinskega življenja, saj dru
žina zaradi obveznosti skupaj 
preživi le še nekaj ur. Med 
mladimi se pojavljajo grožnje, 
izsiljevanja za denar, tatvine, 
alkohol, droga. . . 

Marja Strojin je spregovori
la o mnogoplastnosti tega po
java, ki ima svoje korenine 
v družini, v sodobnem načinu 
življenja, o šoli, pa tudi o oseb
nosti samega otroka. Beseda je 
tekla tudi o strategijah pre
prečevanja nasilja, o učenju 
reševanja konfliktov in o pri
jazni šoli, ki ne bi spodbujala 
nasilnih ravnanj učencev. 

V razgovoru so tudi starši 
izrazili potrebo po učenju 
zdravih medsebojnih odnosov, 
želijo si več tovrstnih pogovo
rov tudi v šolah, strinjali so se, 
da znanje ne bi smelo biti edi
ni cilj šolskih programov. 

B. DOBNIK 

Zaupni telefon 
Zate 

»Na telefonsko številko 
97 83 Zaupni telefon >Zate< 
lahko pokličete vsak dan 
tudi ob sobotah, nedeljah 
in praznikih, med 16. in 21. 
uro, kadarlmate težave ali 
ste v stiski in rabite pomoč 
s pogovorom po telefonu. 
Prisluhnili vam bomo, se 
z vami pogovorili o proble
mih in če bo potrebno sve
tovali naslov oz. instituci
jo, ki vam bo pomagala pri 
razreševanju problemov. 

Smo skupina prostovolj
cev različne izobrazbene in 
starostne strukture. Vabi
mo vse, ki bi želeli sodelo
vati z nami, da se udeležite 
informativnega dne, ki bo 
v soboto, 4. junija 1994 ob 
10. uri v Ljubljani, Miklo
šičeva cesta 16 v II . nad
stropju.« 

Turistična vas 
10 vil In 40 apartmajev v Zrečah 
— Ugotinl dosežki Unior turizma 

V gozdičku zraven Term 
Zreče Intal Petrovče te dni po
spešeno gradi 10 vil, v katerih 
bo 40 apartmajev s 160 poste
ljami, prve goste pa naj bi na
mestili v njih že 15. julija letos. 
Celotna investicija je vredna 
4,5 milijona mark, vendar so 
v Unior turizmu prepričani, da 
se jim bo naložba kmalu povr
nila. 

Za to imajo tudi zelo dobre 
razloge. Izredno dobra zasede
nost Term Zreče ter zanimanje 
zanje tudi v tujini je narekova
la potrebo po novih nočitvenih 
zmogljivostih. Z apartmaji, ki 
bodo opremljeni s televizorji, 
telefoni in vsem drugim po
trebnim za višjerazredno turi
stično ponudbo sledijo trendu, 
ki ga razvijajo tudi v razvitih 
turističnih državah. 

V bližnji prihodnosti bodo 
Terme Zreče bogatejše tudi za 

turistični dializni center z 12 
napravami, ki je plod sodelo
vanja s tujim partnerjem. 

V Unior turizmu so lahko 
zelo zadovoljni tudi z minulo 
smučarsko sezono na Rogli, saj 
so imeli okoli 100 dobrih smu
čarskih dni. Nedvomno je to 
tudi zasluga velikega vlaganja 
v umetno zasneževanje, s če
mer bodo nadaljevali tudi le
tos, saj bodo za to porabili 
okoli 2 milijona mark. S tem 
bodo lahko zasnežili vsa smu
čišča razen Jurgovega, kar pa 
imajo v načrtu v prihodnjih 
letih. 

V Unior turizmu pa se tudi 
dobro zavedajo, da ni razvoja 
turizma v nekem kraju brez 
povezanosti z ljudmi s tega po
dročja. Zato poskušajo pove
zati vse dejavnike, ki lahko 
koristijo turizmu na tem po
dročju. 

Polcopališče bodo povečali 
v Šentjurju so se odločili za povečanje mestnega pokopališča, 

namenjenega za potrebe treh K S - Centra, Okolice in Blagovne. 
Načrte je pripravilo velenjsko podjetje Profil, pred dnevi pa so 
osnutek odloka javrio razgrnili. Z novo ureditvijo bodo pridobili 
110 dnižinskih grobov, 171 kombiniranih ter 214 žarnih. 

BJ 

Na Sladoled na Majoliiin vrt 
Verjetno ga ni gostinskega 

lokala v Celju, ki bi imel tako 
privlačen letni vrt, kot ga ima 
Majolka v Prešernovi ulici 
v osrčju mesta. V objemu sta
rih restavTiranih in poslikanih 
zidov ter arkad, v kotičku, ki 
v poletni \TOČini ponuja bla
godejni hlad, je posedeti za 
•nizami tega \Tta res lahko 
pravi užitek. Žal pa je veliko 
(Celjanov in okoličanov, ki za 
Majolkin vrt sploh še ne vedo. 

Ponudba letnega vrta je 
^naka kot v delu pivnice, le
tošnja sezona pa je prinesla 
dobrodošlo in prijetno pope
stritev, sladoledni kotiček. 
Gre za ponudbo v sodelovanju 
2 Ljubljanskimi mlekarnami, 
program pa zajema širok izbor 

najrazličnejših sladolednih 
aranžmajev, ki se skrivajo pod 
imeni: kupa zavisti, opojne sa
nje, čokoladna pustolovščina, 
vroča ljubezen, hladni tris, 
sadni vrtiljak, čolnič pregrehe 
itd. Te sladkohladne dobrote 
pisanih barv in okusov pa 
v sladolednem kotičku oboga
tijo ter polepšajo še z najra
zličnejšimi prelivi in sadnimi 
okrasnimi dodatki. Ob vsem 
tem so se v Majolki še potradi-
li, da je sladoledna ponudba 
tudi cenovno privlačna, saj so 
obilne porcije od 200 do največ 
300 tolarjev. 

Vrt gostišča Majolka je med 
tednom odprt do 22. ure, ob 
koncu tedna pa do 23. ure. 



14 

Hrepenenje po Pohorju 
Novi tednik, zvesti spremllevalec Betke MumeU Iz Konjiške vasi 

Na robu Konjiške vasi v lepi 
novi hiši živi Betka Mumelj. 
Čeprav ji dela družbo hči 
z družino, pa je, še zlasti zad
nja tri leta, odkar ji je umrl 
mož, njen najbolj zvest prija
telj Novi tednik. Lepša ji sa
motne urice, pomaga k mirne
mu počitku. 

»Tudi kadar je bilo najtežje, 
ko nisem vedela, kako plačati 
naročnino, se nisem mogla od
ločiti, da odpovem Novi ted
nik. Prirasel mi je k srcu in 
komaj čakam četrtke, ko izide. 
Eno razvedrilo pa mora biti 
pri hiši,« pravi gospa Betka. 
Dolgo je že naročena na svoj 
časopis, še danes pa pravi, da 
je bila najboljša njegova akci
ja tista, ko so iskali najbolj 
podobna dvojčka. Sama je na
mreč imela hčeri dvojčici . . . 
Pa na povest Ciganka, ki jo je 
izrezovala, ima lepe spomine. 
Sicer pa prebere vse; najraje 
tisto, kar piše o krajih in lju
deh, ki jih pozna, pa o življe
nju na vasi. Tudi pripoved Cil
ke Lipnik o njenih službenih 
letih je po Betkini meri. 

Življenje Betke Mumelj ni 
bilo nikoli postlano z rožica
mi. Pri devetih letih ji je umrl 

»Vedno sem živela v skromnosti. Tudi zato sem darila Novega 
tednika zelo vesela. Pa zato, ker me bo še bolj spominjalo na 
prijatelja v samotnih uricah.« 

oče, mati je ostala sama s sed
mimi otroki in skromno pokoj
nino. Zaplata zemlje ni mogla 

dati dovolj hrane za vse: »Še 
kruha ni bilo. Zato pa ga še 
danes tako cenim. Koščka ne 

bi mogla zavreči. Navajena 
sem skromnega življenja, saj 
mi tudi po poroki ni bilo lah
ko. V dveh letih sem rodila 
hčer in dvojčici. Z eno plačo 
smo se prebijali najprej v Bo-
harini nad Zrečami, potem na 
Dobravi, pa v najeti hiši v K o 
njiški vasi. Ko so bile hčere še 
majhne, sem prala vse na roke, 
vodo sem nosila iz vodnjaka... 
Šele leta 1979 smo se preselili 
v svojo hišo. Skoraj vse smo 
zgradili z lastnimi rokami ali 
je.naredil mož, mizar po pokli
cu,« opisuje minula leta Betka. 

Sedaj so hčere odrasle, po
ročene, ima že tri vnukinje in 
tri vnuke, pa vendar je nekako 
osamljena: »Če nimaš nekoga 
svoje starosti, se to pozna.« Pa 
za svojim Pohorjem še vedno 
žaluje: »Tam so ljudje čisto 
drugačni. Ko sem še živela do
ma, je bila pot v dolino slaba, 
sedaj pelje mimo asfaltirana 
cesta. Ce bi mogla, bi hišo, vrt, 
vse, kar imamo tukaj, kar 
dvignila in prestavila pod Po
horje.« 

Tako rada ima Pohorje, da 
se sedaj odloča, da bo šla prvič 
v življenju na dopust - s svojo 
sestro na Roglo. Da pozabi 
vsakdanje skrbi. 

M I L E N A B. POKLIC 

Dijaki v tenisu 
Prejšnji teden se je 

v Žalcu pomerilo pet celj
skih srednjih šol na ekip
nem prvenstvu v tenisu, ki 
ga je organizirala Gimna
zija Celje Center. Prven
stvo so odigrali na igriščih 
Teniške akademije Žalec. 
Po napetem tekmovanju si 
je prvo mesto priborila 
Gimnazija Celje, na 2. me
sto se je uvrstila Gimnazija 
Celje Center, tretja je bila 
ekipa Srednje tehniške šo
le, četrta Srednja trgovska 
šola in peta Srednja eko
nomska šola. Nagrade so 
prispevali Grafično podjet
je Cetis Celje in Gimnazija 
Celje Center, igro pa jim je 
na svojih teniških igriščih 
omogočil Tomaž Volk. 

Š.L. 

Za čiste zobe 
Prejšnjo sredo je bil v dvo

rani kina Union v Celju slo
vesen zaključek akcije za či
ste zobe, Id so jo na celjskih 
osnovnih šolah letos izvedli 
že enajstič. V akciji za čiste 
zobe je v Sloveniji letos so
delovalo že 424 šol. 

Akcijo v Celju vodita me
dicinski sestri Gabrijela Je-
lenko in Karolina Praprot-
nik, v njej pa sodelujejo vse 
celjske osnovne šole. Prva 
mesta so letos dosegli: 4. 
c razred iz osnovne šole Hu-
dinja z razredničarko Darjo 
Heiligstein, 4. b OŠ Ljubeč-
na (razredničarka Anica 
M i m i k ) , 1. b I I . OŠ (Darinka 
Zupane), .3. a OŠ Lava 
(Branka Kosanovič), 2. a OŠ 
Frana Kranjca s Polul (Tat
jana Oprešnik), 3. f razred iz 
3. OŠ (Sergeja Lončar) , 4. 
b s I . OŠ (Pavla Kovač) , 4. 
c iz 4. OŠ (Silva Žviže j ) , 3. 
b razred z OŠ Frana Roša 
(Vanda Kneževič) in 3. a ( M i 
lena Knez ) ter 8. b (Martina 
Kreb l ) iz OŠ Glazija. 

Po kulturnem programuj 
ki so ga pripravili učenci os
novne šole Lava, je prim. dri 
Bruno Herman iz Stomato-J 
loške klinike v Ljubljani 
razglasil rezultate. 

Organizatorjem akcije, ki 
jim gre za trud in uspehe, ki 
jih ob akciji dosegajo, vsa 
pohvala, so pri podelitvi na
grad pomagali tudi sponzor
ji, ki, kot je povedala Karoli
na Praprotnik, prejšnja leta 
interesa za pomoč v akciji 
niso pokazali. Letos so se iz
kazali predvsem: Aero Celje 
Žima Ljubljana, Cetis Celje 
Kovinotehna Celje, Mohor
jeva družba Celje, E M O Ce
lje, Aurea Celje, Henkel-Zla-
torog Maribor, Mladinski 
knjiga Ljubljana, trgovine 
Bimbo Celje, FIT-Media Ce
lje, Prosana Celje in Prodaj-
no-razstavna galerija Uroš 
Celje. 

N I N A M . S E D L A E 
Foto: E D O E I N S P I E L E E 

Krvni pritisic - tilii sovražniic 
Pod tem naslovom bodo v nedeljo, 12. junija, ob 10. un 

v osnovni šoli Zidani Most pripravili zdravstveno predavanje za 
vse krajane in člane Krajevne organizacije Rdečega križa. 

O krvnem pritisku, njegovi pomembnosti in pravočasnen 
zdravljenju bo spregovoril dr. Tone Velikonja iz Zdravstvenega 
doma Laško. Po predavanju in razgovoru z doktorjem bode 
vsem krajanom omogočili tudi merjenje krvnega pritiska. 

Na osnovni šoli Antona Aškerca v Rimskih Toplicah pa sf 
bodo danes, v četrtek, ob 13. uri, srečali tamkajšnji krajani, k 
so dosegli častitljivo starost. Povabila jih je Krajevna organiza 
cij a Rdečega križa. 

m 

Liga šaijivcev 
v Loki pri Žusmu, kjer ob koncu meseca napovedujemo vsesplošen kongres - piknik strank 

šaijivcev NT&RC pričakujemo tudi člane Lige šaijivcev iz Velenja (na sliki), ki jih podoben mot 
združuje preko 20 let. V svojih vrstah imajo tudi znanega pevca Alberta Gregoriča in obljubili s 
nam, da bodo nekaj izvirnih točk prikazali na naši prireditvi. 

Ob koncu tedna so bih tudi sami na pripravah ob morju in naključje je naneslo, da so se šaljivi 
NT&RC in njihovi člani srečali ob vrnitvi z izleta, ter se takoj dogovorih za sodelovanje. 

EDI MASNE' 

Zlata zakonca Ritovšek 
V soboto sta v žalski poročni 

dvorani v spomin na davno le
to 1944 in potrditev svoje pet
deset let trajajoče zakonske 
zveze ponovno rekla da, tokrat 
zlati da, Martin in Angela Ri
tovšek z Jazbin vrha pri Ka-
lobju. Obred je opravil Henrik 
Kranjc, ki je njuno zakonsko 
življenje tudi lepo opisal. 

Mladoporočenca, oba iz 
kmečkih družin, sta si začela 
spletati gnezdo v Podlešju, 
kjer je Angela po teti podedo
vala grunt za eno kravo in hi
šico. Po vojni, ko se je Martin 
vrnil od partizanov, sta hišico 
prodala in se podala po svetu. 
Živela sta v Celju, kasneje na 
Lopati, pa v Bukovžlaku. 
V zrelih letih skupnega življe
nja sta se ustalila v bližini rod
nega kraja na Jazbin vrhu. 

V zakonu so se jima rodili 
trije fantje, Sandi, Emil in 
Mirko, ter hči Irena. Vse štiri 
sta spravila h kruhu in na svo
je. Sreča otrok, medsebojno 
spoštovanje in ljubezen so ju 
poleg trdega dela ohranili čila 
tudi v jeseni življenja. Martin 
je kljub svojim enainosemde-
setim letom še krepak, rad se 
udeleži kakšnega lova, saj je 
lovec dlje kot zakonski mož. 
Angela pa je prava zakladnica 
ljudskih pesmi, ki jih rada 
prepeva že od rane mladosti. 

Tudi ob praznovanju poro
ke, ko je bila zbrana vsa druži
na, se je pelo in veselilo, kajti 
- kot pravita zlatoporočenca 

- življenje ni le delo, treba je 
najti in ustvarjati tudi trenut
ke veselja, sproščenosti in od
diha. T. TAVČAR 

Teden petja in 
cvetja v Zrečali 

Turistično društvo Zreče 
pripravlja v času od 4. do 12. 
junija Teden petja in cvetja. 

V soboto, 4. junija, bodo ob 
18. uri v večnamenski dvorani 
Zreče odprli razstavo cvetja in 
pohorskih jedi, uro pozneje pa 
bo prireditev Zreče pojo z na
stopom zreških zborov in go
stov iz Črne. Večer bodo zak
ljučili z degustacijo vin Zlati 
grič v vinoteki in plesom v ho
telu Dobrava. V nedeljo bo po 
budnici ob 10. uri razstava in 

prodaja pohorskih jedi v več
namenski dvorani in nastop 
folklore skupine Cirkovce 
pred Termami. Za popoldne in 
večer po domače bo poskrbelo 
gostišče Smogavc. V ponede
ljek bo gostitelj kmečki turi
zem Urška, ki pripravlja dan 
ob domačem kruhu, siru in vi
nu, v torek pa bodo v hotelu 
Dobrava ljudske običaje in pe
smi predstavile članice aktiva 
kmečkih žena iz Tinja. V sredo 
bodo odprli slikarsko razstavo 

na temo cvetje-narava, v četr
tek ob 17. uri bodo pred Ter
mami nastopili otroci iz vrtca, 
kmečki turizem Pačnik pa va
bi na popoldne Vodovnikovih 
pesmi. V petek ob 18. uri bodo 
pred Termami nastopili mla
dinski pevski zbor, ansambel 
Dust in mladi solo pevci. V so
boto, 11. junija, bo pred Ter
mami popoldne ob razpolo
ženjski glasbi, ob 20. uri pa 
koncert v farni cerkvi. Priredi
tve bodo zaključili v nedeljo 
z nastopom prosvetnega dna-
štva Ljubečna z mažoretkami, 
godbo na pihala in zborom 
s ciframi pred Termami. Ob 
17. pa se bo pričela zabava ob 
glasbi Zreških 6. 

MBP 

Krvodajaiske 
akcije 

Rdeči križ Slovenije vabi 
krvodajalce, naj tudi v me
secu juniju darujejo kri. Na 
celjskem območju bosta 
redni akciji tokrat v Koz
jem (16. junija) in Radečah 
(24. junija). 
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Slalinčani na evropskem odru 
?eti na Igrah brez meia v portugalski Batalhl 

v prvem krogu evropskih 
[ger brez meja je tekmovala 
tudi ekipa iz Rogaške Slati
ne. Med devetimi udeleženci 
je je uvrstila na peto mesto, 
caradi česar so tekmovalci 
iicer nekoliko razočarani, na 
splošno pa zadovoljni z na
stopom. Ali se bo Slatinča-
jom v prihodnje uspelo uvr
stiti tudi med organizatorje 
[eh iger? 

Tekmovanje je bilo dolgo-
jajno. Uradni del se je začel 
jb pol desetih dopoldan, 
i zaključno večerjo in dru
žabno prireditvijo pa je tra
jal vse do dveh zjutraj. Roga-
|5ko Slatino je zastopalo 

osem tekmovalk in tekmo
valcev ter dve rezervi, ekipo 
pa je vodil kapetan Marko 
Tišma. Predsednik organiza
cijskega odbora Franci Kri
žan je povedal, da je bil zma
govalec znan šele tik pred 
koncem tekmovanja, saj je 
bilo pet ekip vse do zadnjega 
skoraj povsem enako
vrednih. 

Zmagali so domačini, eki
pa portugalskega mesta Ba-
talha, Slatinčani pa so pre
magali predstavnike britan
skega, grškega, malteškega 
in italijanskega mesta. Na 
generalki so bili še boljši, 

tretji. Neposreden televizi j
ski prenos zaradi tehničnih 
težav ni bil mogoč, dveumi 
posnetek pa bodo predvajali 
3. julija. 

Ko t smo zapisali v uvodu, 
med Slatinčani vendarle 
prevladuje zadovoljstvo. 
Ekipa je za promocijo svoje
ga mesta in države poskrbela 
že s svojo prisotnostjo, raz
delili so ves propagandni 
material, županu Batalhe so 
podarili darilo iz Steklarne 
Rogaška Slatina, pozornost 
pa so zbujali tudi zaradi l e 
pih večernih oblek in kosti
mov, izdelanih v Korsu. Med 
mladimi iz različnih držav so 

se spletla mnoga prijatelj
stva, kar je tudi eden od ci
ljev Iger brez meja. 

Najboljša promocija drža
ve in Rogaške Slatine pa bo 
gotovo televizijski prenos 
posnetka prvega kroga Iger 
brez meja, ki ga bodo lahko 
spremljali številni gledalci 
po vsej Evropi. Portugalska 
Batalha je uspela privabiti 
številne nacionalne televizi j
ske ekipe, ki so tam posnele 
še druge zanimivosti. Zato 
v Rogaški Slatini resno raz
mišljajo, da bi prihodnjič or
ganizirali Igre brez meja kar 
v mestu ob Sotli. 

B R A N E J E R A N K O 
Nastopilo 600 mlaiiili gasilcev 

Občinska gasilska zveza 
Žalec je na Polzeli pripravila 
letošnje občinsko tekmova
nje pionirjev, pionirk ter 
mladincev in mladink. 

Pionirji in pionirke so se 
pomerili v vaji z vedrovko in 
štafetnem teku z ovirami na 
450 metrov, mladinci in mla
dinke pa v vaji z ovirami in 
štafeti z ovirami na 400 me
trov. Sodelovalo je kar 60 
desetin, največ v zadnjih ne
kaj letih. 

Pri pionirjih je največ 
spretnosti in hitrosti poka
zala desetina iz Svetega L o 
vrenca, sledi desetina Vinske 

Gore, Dobriše vasi, Petrovč, 
itd. 

Med pionirkami je zmaga
la desetina iz Grajske vasi 
pred desetinama iz Gomil -
skega in Prekope. 

Pri mladincih, kjer je na
stopilo kar 18 desetin, je 
zmagala prva ekipa Prebol
da, sledi Gomilsko, druga 
ekipa Prebolda itd. 

Desetina mladink Gasil
skega društva Gomilsko je 
bila boljša od ekip iz Svetega 
Lovrenca, La tkove vasi in 
drugih v skupini mladink. 
Na sliki: Nastop pionirjev. 

T. T A V Č A R 

Kdaj dražja voda? 
šentjurska vlada se strinja s povišanjem vodarine za 32 

odstotkov in kanalščine za 37 odstotkov, kakor je predla
galo Javno komunalno podjetje. 

Komunalno podjetje namreč ugotavlja, da sedanje cene 
vode in kanalščine ne pokrivajo več niti stroškov eno
stavne reprodukcije. Nazadnje so jih povišali v začetku 
lanskega leta, odtlej pa veljajo znane omejitve republiške 
vlade. Prav zaradi tega soglasje šentjurske vlade še ne 
zadostuje, saj morajo nove podražitve odobriti tudi na 
republiški ravni. 

V šentjurski občini plačujejo za vodo v gospodinjstvih 
po 42,90 SIT na kubični meter, v gospodarstvu pa 76,73 
SIT. Prispevek za kanalščino znaša 16,87 SIT na kubični 
meter odpadne vode. g j 

aj z lavno tehtnico? 
V šentjurskem Javnem ko-

nunalnem podjetju se prito-
iujejo, da imajo vse več fi-
lančnih težav z vzdrževanjem 
nestne javne tehtnice, katere 
ipravitelji so. 

Pretekli teden je nanu^eč 
)redstavnik Komunale obve-
til vlado, da je podjetje letos 
tehtnico zaslužilo komaj 13 

isoč tolarjev, za vzdrževanje 
)a so plačali kar nekajkrat 
«č . Lani je bil zaslužek neko-
iko večji, ker so tehtali velike 
roličine žita, letos pa so čmo-^ 

gledi. Razmišljajo, da bi javno 
tehtnico začasno ukinili ali jo 
oddali v najem, iščejo pa tudi 
možnosti za financiranje iz 
občinskega proračuna. 

Člani izvršnega sveta so 
JKP pretekli teden predlagali, 
naj se o usodi tehtnice najprej 
pogovorijo s tistimi večjinii 
podjetji in KS, ki so jo kupili. 
Če bi se izkazalo, da je postala 
predraga, bi jo lahko ukinili in 
v bodoče uporabljali tehtnico 
v celjskem Cretu. 

BJ 

Srečanje zgodovinarjev na Dobrni 
Prejšnji petek je bilo na osnovni šoli Dobrna državno srečanje mladih raziskovalcev zgodovine. 
Na srečanju, ki ga je organizirala Zveza prijateljev mladine Celje, so mlade zgodovinarje 

kjprej pozdravili gostitelji, ki so pripravili tudi kulturni program in dve razstavi; med drugim 
hdi razstavo raziskovalnih nalog na temo turizem. Udeležence srečanja sta pozdravila predsed
nica Komisije za delo zgodovinskih krožkov Jana Tomažič in predsednik Turistične zveze 
Slovenije Marjan Rožič. Nato so mladi raziskovalci tri ure delali v šestih skupinah in pripravljali 
predstavitev svojih nalog. Po kosilu pa so se sprehodili po okolici Dobrne in si ogledali jamo 
pierkeller, ki so jo odkrili učenci OŠ Dobrna. Ob koncu srečanja, na katerem se je zbralo sto 
petdeset učencev in osemdeset mentorjev, so najboljšim podelili priznanja in tako na najlepši 
•lačin počastili 25-letni jubilej mladih raziskovalcev zgodovine. 

Letošnje srečanje mladih zgodovinarjev so omogočili Ministrstvo za šolstvo in šport RS, 
^»linistrstvo za znanost in tehnologijo RS in Zdravilišče Dobrna. 

N-M.S . , Foto: E. EINSPIELER 

Številen 
naraščaj 

Pri Antonu Planinšcu na 
Polzeli niso kmetje, imajo pa 
[toliko zemlje, da zredijo nekaj 
prašičev. Njihova plemenska 
svinja je že nekajkrat po vrgla, 
yedno je imela številen naraš-
l̂ aj, tokrat pa je presegla vsa 
jPričakovanja, saj je na svet 
prišlo kar sedemnajst pujskov. 
To je prav redko, zato smo do
godek zabeležili. Vsekakor pa 

pravi čudež, da svinja kate-
''Pga izmed pujskov ne pomen-
^ra, saj so ji stalno pod noga-

Seveda je s takim narašča
jem veliko dela, znano je, da že 
trinajsto prase nima seska, za
to je treba nekatere hraniti 
^ dudo. V pomoč pa je tudi 
'̂ oza, ki je razumevajoča in 
Pujskom pusti sesati. 

T. T A V Č A R Številen naraščaj ob mami svinji. Eden izmed pujskov pri svoji dojilji kozi. 

Mladostnik in kajenje je bila le ena od številnih tem, s katerimi so se raziskovalno spoprijeli 
mladi iz celjskih osnovnih šol in jih predstavili v Vojniku. 

Raziskovalni polet 
mlaiHh Celjanov 

v okviru tradicionalne akci
je Mladi za napredek Celja, ki 
jo je letos že šestnajstič zapo
red organiziral celjski občin
ski sekretariat za družbene 
dejavnosti, je bila v sredo, 25. 
maja, na osnovni šoli v Vojni
ku prireditev, na kateri so svo
je raziskovalne projekte pred
stavili mladi iz osnovnih šol 
v celjski občini. 

Gostiteljica osnovnošolskih 
raziskovalcev, njihovih men
torjev, učiteljev in ostalih so
delujočih, osnovna šola v Voj 
niku, je ob tej priložnosti pri
pravila zanimiv, igriv in pester 
program, ki se je v besedi, igri, 
pesmi in plesu na šolski dvo
riščni ploščadi odvijal pod na
slovom Naj bo sladek naš 
planet. 

Manj igrivo in veliko bolj 
zares pa se je prireditev nada
ljevala v dvanajstih šolskih 
učilnicah, ko je svoje razisko
valne naloge z dvanajstih ra
zličnih področij predstavljalo 
53 mladih osnovnošolskih ra
ziskovalcev, in to pred stro
kovnimi komisijami, ki so po
samezne naloge že prej pregle
dale in ocenile. Predstavitev 
naloge je le še zaokrožila vtis 
in končno oceno o uspešnosti, 
uporabnosti in sploh razisko
valni žilici vsakega posamez
nega avtorja ali skupine avtor
jev raziskovalne naloge. 

M. A. 
Foto: EDO EINSPIELER 
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Leteči S ta ie rc 
Sašo KrageU le na Kawasakllu neptemagUlv v državnem 
prvenstvu v motokrosu - ¥ nedeUo nadaljuje lov za najooljšo 
deseterico EP 

»Sašo nori!« je uradni napo
vedovalec tretje dirke držav
nega prvenstva v motokrosu 
do 125 cmm pred desetimi 
dnevi na Skednju pri Sloven
skih Konjicah opisoval divji 
lov Saša Kraglja, ko se je v sla
bih dveh krogih s 13. mesta 
prebil v vodstvo, v nedeljo pa 
bo v Oseku pri Lenartu štartal 
na tekmi evropskega prven
stva. Bo »Saš« spet norel? 

»Na Skednju sem zaradi te
žav z motorjem zamudil start, 
lov za vodilnimi pa ni bil zame 
nič posebnega. Prvič mi je 
uspelo nekaj podobnega, toda 
doma so razlike velike in hiter 
preobrat je bil razumljiv. 
V Oseku bom na vso moč vozil 
v kvalifikacijah, v finalu pa 
bosta do izraza bolj prišli pre
udarnost in prava taktika,« 
pravi še ne 17-letni voznik Ba-
nex teama iz Slovenskih K o 
njic, ki v evropskem pokalu 
uspešno nastopa pod pokrovi
teljstvom SKS Dover. 

Konkurenco si že spoznal na 
dirkah na Poljskem, v Franciji 
in na Češkem. Kakšni so vtisi? 

Pred sezono sem za Osek na
črtoval uvrstitev med najbolj
šo peterico, v seštevku vseh še
stih dirk pa med deseterico. 
Zdaj sem na 17. mestu in če
prav za samo sedem točk zao
stajam za želeno skupino, se 
mi že otepa smola iz Francije, 
ko sem za skromnih dvajset 
stotink izgubil uvi-stitev v fi
nale. Veliko bo odvisno od ne
deljske dirke, seveda pa še nič 
ni izgubljeno. 

V soboto bodo v dveh skupi
nah kvalifikacije, iz obeh pa se 
bo po času v nedeljski finale 
uvrstilo po dvajset voznikov. 
Tudi Kragelj? 

Na prvih dveh dirkah sem se 
lovil, na Češkem pa sem že do

segel tretji čas kvalifikacij. Pr
vi krog je ogrevanje, nato pa 
plin pritisnem do konca. Naj
boljše čase sem dosegal v tret
jem krogu, nato pa mi jenja 
zbranost. V zadnjih minutah 
kvalifikacij smo vsi na trnih, 
tako je bilo v Sczeczinu ter 
Strasbourgu, ko sem se zaman 
trudil, da bi izboljšal čas. 

V nedeljo torej start med 
najboljšo peterico? 

O uvrstitvi se bomo pogo
varjali po kvalifikacijah. Pro
ga v Oseku je nekoliko zaprta, 
takšne so mi najbolj po godu 
in z njo imam dobre izkušnje. 
Zaradi gradbenih del je bila 
zadnje tedne zaprta in sem bil 
prikrajšan za treninge, a na 
1840 metrov dolgi stezi ilovna
te podlage menda ni bistvenih 
popravkov. Lahko sem opti
mist, da bom izboljšal doslej 
najboljšo slovensko uvrstitev, 
8. mesto Sitarja z MP Češke 
1993. 

Skedenj bo zaradi gradnje 
drugega dela avtoceste Hoče-
Arja vas najmanj dve leti za
prt. Kam v prihodnje na tre
ning? 

Konjiška proga med obema 
predoroma Slovenike je zelo 

zahtevna in na Skednju je bil 
vsak trening zelo pomemben. 
Težkih voženj mi bo v bodoče 
brez dvoma primanjkovalo, 
največ pa se bom zadrževal 
v Orehovi vasi. Na motorju 
sem dvakrat na teden, vmes pa 
nabiram moč in z razmerami 
sem zadovoljen. 

Doma si brez prave konku
rence. Lani si osvojil tri naslo
ve državnega prvaka, na ena
ko bero kaže že zdaj, čeprav še 
ni minila niti polovica sezone. 
Kdaj si sploh doživel zadnji 
domači poraz? 

V zadnji dirki lanske sezoni 
mi je v Orehovi vasi odpovedal 
motor, a je to pač višja sila. 
Dirke nazadnje v Sloveniji ni
sem končal kot prvi oktobra 
1992 na mednarodni tekmi za 
Zlati tolar, za dirko državnega 
prvenstva pa se enostavno ne 
morem sponmiti. Lani sem do
bil 17 voženj in enkrat odsto
pil, predlani in leta 1991 sem 
zmagoval v razredu do 80 ccm, 
leto prej pa v podmladku. Naj
brž bo zadnji poraz segal v leto 
1989, ko sem začel tekmovati, 
imel veliko težav z motorjem 
in sredi sezone zamenjal kate
gorijo. 

Podobo najboljšega sloven
skega voznika motokrosa bi 
morala dopolniti zgodba o pe
strem voznem parku. Kako je 
založen? 

Imam dva Kawasakija 125 
ccm in enega s četrtlitrsko 
prostornino, vsi pa so za moto-
kros. Pred leti so se mi Kawa-
sakijevi motorji zdeli najbolj
ši, mnenja pa še nisem spreme
nil. Če bi izdelovali avtomobi
le, bi se odločil kar za njihove
ga. Ob neki priložnosti sem 
s 750-kubičnim motorjem že 
drvel 200 km/h, drugače pa je 
moje najpogostejše prevozno 
sredstvo kolo; za avtomobil 
sem še premlad. 

ŽELJKO Z U L E 
Foto: MATEJ N A R E K S 

V ifoneiiieiM žreb kiaiifikaW za ilL ŠNl. 
Minuli konec tedna se je končalo nogometno 

prvenstvo na območju M N Z Celje, ob treh izt-
sopih (Rudar Senovo, Elkroj, Hrastnik) pa je 
bilo povsem v znamenju Šentjurja (na sliki je 
del ekipe med ogrevanjem za tekmo zadnjega 
kola na Vranskem), ki je edino točko oddal 
v Ljubnem in ligo končal z rekordno razliko 
v golih 68:9. 

Šentjurčani zdaj čakajo ponedeljkov žreb 
kvalifikacijskih tekem za popolnitev vzhodne 
skupine tretje lige, ki bo pri njih. Za tri prosta 
mesta se poteguje pet podzveznih prvakov: 
poleg Šentjurja še Starše ter najverjetneje Ba-
kovci, Renkovci in Gerečja vas. M N Z Maribor 
je pripravil naslednji scenarij kvalifikacij: 
v l .kolu (11. in 15. junija) so tri ekipe proste. 

zmagovalec edinega para bo novi tretjeligaš, 
poraženec pa bo dobil novo priložnost in 
v 2. kolu (18. in 22.junija) igral s preostalo 
trojico za dve prosti mesti. 

»Druga moštva smo že gledali in nam so 
enakovredni le Bakovci, ki so v bistvu drugo 
moštvo Mure in Potrošnika. Z njimi bo težko, 
od vseh drugih pa smo boljši za okoli 30 od
stotkov in nam ne bi smelo spodleteti,« možno
sti ocenjuje šentjurski trener Rado Jurjec, ki 
bo z ekipo od danes do nedelje na pripravah na 
Šmohorju. Njegovo moštvo je v zadnjih tednih 
odigralo vrsto težkih tekem, odmevni rezultati 
pa še bolj krepijo optimizem. Krko so prema-
gah z 1:0, Rudarja s 4:2, Žalec s 3:2, s Publiku-
mom so igrali 1:1, z Ero Šmartno 3:3 . . . 

Foto: EDO EINSPIELER 

Vaš intervju: Miran Rauter 
v naslednji številki Petice 

bo na vprašanja bralcev odgo
varjal alpski smučar Miran 
Rauter iz Velenja, ki je bil 
udeleženec olimpijskih iger 
v Lillehammerju in se je odli
koval predvsem z nastopi v hi
trih disciplinah. 

Med predlogi so bili še atle
tinja Renata Strašek, hokejist 
Luka Simšič, kolesar Iztok 
Melanšek, košarkarji Boris 
Gk)renc, Dušan Hauptman in 
Slavko Kotnik, plavalka Alen
ka Kejžar, rokometaša Tomaž 
Jeršič in Uroš Šerbec, roko
metni trener Josip Šojat, smu
čar Mitja Kimc, nekdanji atlet 
Roman Lešek in nekdanji pla
valec Jože Tanko. Za pogovor 
v Petici ste še enkrat predlaga
li Jureta Koširja (dobil je več 
glasov kot Rauter), Urško 
Hrovat, Katjo Koren, Francija 
Petka, Špelo Pretnar in Bošt
jana Straška. 

Med bralce, ki so svoje vpra

šanje zastavili alpski smučarki 
Alenki Dovžan, smo razdelili 
tri darilne bone v skupni vred
nosti 6000 tolarjev. Nagrajen
ci: Jerica Pertinač iz Dobja, 
Barbi Aleš iz Laškega in Ur
ška Prelog iz Velenja. 

ŠPORTNI, 
KOLEDAR 

Sobota, 4.6. 
Košarica 

Laško: Pivovarna Laško-
Bačka Baja (15), Triglav-Bač-
ka Baja (17), Pivovarna La-
ško-Triglav (4. pokal Laško 
pivo, 19). 

Nogomet 
Radeče: Papimičar-Alumi-

nij, Ptuj: Drava-Žalec (24. ko
lo III. SNL, obe 17). 

Nedeila, 5.6. 
Nogomet 

Velenje: Rudar-Mura, Bel
tinci: Potrošnik-Publikum (29. 
kolo S N L ) ; Slovenske Konjice: 
Dravinja-Kočevje, Lendava: 
Nafta-Era Šmartno, Medvode: 
Medvode-Steklar (29. kolo II. 
SNL, vse 16.30). 

Relcorilni dobitelc 
Tipe petih nogometnih parov sta v 40. kolu 

športne stavnice pravilno napovedala le dva 
igralca, a je bil eden kupon neveljaven, saj 
imel odtisnjen poštni žig z nedeljskim datu
mom. Nagrada je tako samo ena, dobitnik ce
lotnega sklada (30.000 tolarjev) pa je Anton 
Vodovnik iz Celja in jo bo prejel po pošti. 

Pravilna napoved 40. kola: Slavija-Dravinja 
O, Publikum-Optimizem 1, Steklar-Piran 1, 

Era Šmartno-Domžale 1, Zalec-Ižakovci 1. 
V naslednjem kolu tudi napovedujete uvrsti

tev Saša Kraglja na tekmi EP v motokrosu. 
A je uvrstitev do 5. mesta, B do 10. mesta in 
C od 11. mesta dalje (tudi morebitni izpad 
v kvalifikacijah). Za sodelovanje bomo upošte
vali kupone s poštnim žigom sobote, 4. junija, 
ali če bodo najkasneje do 12. ure oddani v na
biralnik pri vhodu v našo stavbo. Naslov: Novi 
tednik, Prešernova 19, 63000 Celje, s pripisom 
Golding loto. 

RAN^RAMA 
Nogomet 

Siovensica iiga 
28. kolo: Publikum-Optimi

zem 3:2 (1:2); presenečenje je 
preprečil Golubica s hat-tric-
kom (3, 78, 81); Mavrica-Slo-
van 0:2 (0:1); Živanovič (12), 
Vidovič (50). Vrstni red: Olim-
pija 49, Mura 43, Maribor 40, 
Publikum 35, Gorica 32, Po
trošnik 30, Koper, Naklo 29, 
Izola, Rudar 25, Primorje 23, 
Ljubljana 22, Optimizem 21, 
Istragas 19, Mavrica 15, Krka 
11. 

li. siovensica iiga 
28. kolo: Era Šmartno-

Domžale 3:0 (2:0); Delameja 
(33), Omeragič (45), Grobelšek 
(74); Steklar-Piran 1:0 (0:0); 
Volk (55); Slavija-Dravinja 
0:0. Vrstni red: Kočevje 43, 
Korotan, Tumišče 42, Nafta 
37, Beltrans 31, Dravinja, Era 
Šmartno, Piran 29, Steklar 28, 
Zagorje 27, Slavija 26, Dom
žale 24, Železničar 23, Rudar 
(T) 19, Triglav 14, Medvode 5. 

III. Siovensica liga 
23. kolo: Svoboda-Papimi-

čar 1:1 (0:1); Kirbiš (21), gostje 
pa so brez zmage ostali tri mi
nute pred koncem; Žalec-Po-
horje 0:1 (0:0); v zadnjih osmih 
tekmah so Žalčani osvojili le 
dve točki. Vrstni red: Drava 

35, Aluminij 33, Papimičar, 
Kungota 27, Dravograd 26, 
Kovinar 25, Svoboda 23, SI. 
Gradec, Žalec 22, hnpol 19, 
Pohorje 17, Pobrežje 16, Rače, 
Ižakovci 14. 

M N Z Celje 
17. kolo: Ljubno-Usnjar 2:2, 

KI V Vransko-Šentjur 0:5, 
Unior, Kovinar, Tim Laško 
prosti. Zaostala tekma 16. ko
la: Kovinar-Ljubno 3:0 bb. 
Končni vrstni red: Šentjur 27, 
Unior 22, Usnjar 13, Ljubno, 
Tim Laško 12, Kovinar, KIV 
Vransko 10, Hrastnik 5, Elkroj 
3. 

Judo 
Alpska liga 

Skupina A (Videm): Ivo Re-
ya-Tenri Udine 2:4 (20:37); 
zmagala: Sadžak, Spapsovič, 
neodločeno: Petelinšek; Ivo 
Reya-Martinovka 2:5 (15:40); 
zmagala: Beltram, Spasovič; 
do 78 kg: 5. Sadžak; nad 95 kg: 
3. Spasovič. Celjani se niso 
uvrstili na zaključni turnir. 

Konjeništvo 
Polcal Slovenije 

Preskakovanje ovir (Kamni-
ca) - A-1 (100 cm): 21. Gradiš
nik (Karo), 23. An. Kučer (Do
na), 24. Al . Kučer (Linda), 26. 
Jamnikar (Dona), 28. Čamer-

nik (Izidor), 31. B. Kučer (vsi 
Celje, Winston); A-2 (110 cm): 
1. Novak (Quebrador), 2. N o 
vak (obe Velenje, Bonasera), 7. 
Zagožen (Valet), 15. Al . Kučer 
(Linda), 16. Kapetan (Corado), 
35. Čamemik (vsi celje, Izi
dor); L (120 cm): 1. Novak (Ve
lenje, Garv), 2. Bizjan (A. to
plice, Drim), 4. An. Kučer (Le-
okadia), 14. Al . Kučer (Delipa-
ša), 22. Zagožen 8vsi Celje, Va
let); MA (130 cm): 1. Al . Kučer 
(Celje, Delipaša), 2. Bizjan (A. 
toplice, Drim), 4. An. Kučer 
(Celje, Leokadija). 

Mali nogomet 
M N Z Celje 

I . kolo: Goldhom-Sport-
klub 2:6, Rebus-D. želja 1:1, 
Juventus-Behar 4:0, Štraus-Z. 
Guček 5:4, Alo Alo-Blato pre
loženo; 2. kolo: Sportklub-Ga-
lero 9:4, Z. Guček-Alo Alo 1:4, 
Behar-Štraus 1:6, D. želja-Ju-
ventus 2:0, Goldhom-Rebus 
4:1. Vrstni red: Sportklub, 
Štraus 4, D.želja 3, Alo Alo, 
Juventus, Goldhom 2, Rebus 
1, Z.Guček, Galero, Rebus 0. 

M N Z Celje 
I I . kolo: Č. baron-Ščurek 

5:0, PZ Viva la musica-Zagrad 
4:2, Pelikani-Umetniki 4:2, 
Sokoli-Miroteks 2:1, Kewin-
Sipro 3:1, Klateži-Skavti 10:5. 
Vrstni red po polovici prven
stva: PZ 20, Pelikani, Miroteks 
14, Č. baron, SokoU 12, Umet
niki, Klateži 11, Kewin, Sipro, 
Ščurek9, Skavti 6, Zagrad 5. 
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Kako sladek bo Portovec? 
Na Portugalskem se lutrl začenja finalni del evropskega prvenstva v rokometu — Bo našim v Portu uspela uvrstitev na SP? 

v Almadi in Portu se bo ju
tri s tekmama Nemčija-Belo-
rusija in Španija-Slovenija za
čel zaključni del evropskega 
pnenstva v rokometu. Polovi
co igralskega dela naše repre
zentance sestavljajo rokome-
taši Celja Pivovarne Laško, 
s Plaskanom je savinjsko-šale-
ški del že v večini, z Bojovi-
čem, Tisi jem, Požunom, dr-
. Kreljem, Maksimovičem in 
Zupančičem pa še bolj obsežen 
v strokovnem delu izbranega 
moštva. 

V skupini A so Nemčija, Be-
lorusija, Rusija, Romunija, 
Francija in Hrvaška, v skupini 
B pa Švedska, Slovenija, Špa
nija, Madžarska, Danska in 
Portugalska. V obeh skupinah 
bodo najprej odigrali mini-li-
go, prvi in drugi ekipi navz
križni polfinale, poraženca in 
zmagovalca pa prihodnji ne
deljo, 12. junija še obe finalni 
tekmi. 

Enakouvrščena moštva od 3. 
do 6. mesta bodo igrala za 
končno uvrstitev, ki bo po
membna zaradi napredovanja 
na svetovno prvenstvo na 
Islandiji 1995. Neposredni 
udeleženci so že lanski prvak 
Rusija ter Francija, Španija, 
Švedska, Nemčija in Danska, 
preostala šesterica se bo pote
govala za štiri prosta mesta, 
peto pa prinaša dodatne kvali
fikacije z AvstraUjo. 

Odločilne tekme za razvrsti
tev bodo v Portu. Bo čez dober 
teden dni znamenito desertno 
vino Portos dovolj sladko tudi 
za Tisljeve izbrance, ki si na 
moč želijo uvrstitve na svetov
no prvenstvo? 

Boštjan Strašek (27.9.1969; 
vratar, Celje Pivovarna Laško; 
185 cm, 88 kg; 20 tekem, O go-

' lov): »Pušnik bo prvi golman, 
jaz drugi in najbrž se bova 
z Deničem menjavala v tej vlo
gi. Evropska liga ni pravo me
rilo, saj sta iz Rdebergslidsa le 
dva švedska reprezentanta in 
Skandinavci so za odtenek pr
va ekipa naše skupine. Ostale 
ekipe so približno izenačene, 
naša realnost je tekma za 
5. mesto, nihče pa nas ne bo 
premagal z veliko razliko. Pr
vaki bodo Rusi.« 

Rolando Pušnik (13. 12. 
1961; vratar, Celje Pivovarna 
Laško; 188 cm, 92 kg; 21 te
kem, 4 goli): »Za mano je šest 
velikih tekmovanj, na vso moč 
pa moramo igrati v prvih tek

mah proti reprezentancam, ki 
so si že zagotovile nastop na 
SP. Liga prvakov je izbrisala 
delitev na velike in male, med 
presenečenji prvenstva pa bi 
bila lahko tudi Slovenija. K o 
lajna ni naš cilj, psihološko 
bomo razbremenjeni in za vse 
smo najslabša ekipa, a bomo 
dokazali nasprotno.« 

Tomaž Čater (16.3.1969; zu
nanji igralec, Celje Pivovarna 
Laško; 194 cm, 98 kg; 13 te
kem, 20 golov): »Sprva sem bil 
predviden le kot rezerva, po 
nekaterih odpovedih pa postal 
udeleženec prvenstva. Priča
kovanja so seveda enaka kot 
pri drugih reprezentantih, za
radi hude konkurence na mo
jem igralnem mestu pa ne pri
čakujem večje minutaže. Fa
voriti naše skupine so Švedi, 
za kolajne pa je širši krog kan
didatov.« 

Uroš Šerbec (15.2.1968; zu
nanji igralec, Celje Pivovarna 
Laško; 187 cm, 93 kg; 27 te
kem, 70 golov): »S formo sem 
zadovoljen, slabe volje pa sem 
zaradi stare poškodbe pete. 
Naslov najboljšega strelca 
evropske hge bo zaradi moč
nejše konkurence težje pono
viti, p)ovrhu pa imam tudi ne-

. koliko drugačno vlogo. Lahko 

bi dobili eno ali dve tekmi, na 
nevtralnem igrišču pa lahko 
tudi presenetimo.« 

V ekipi so še: Boris Denič 
(12.9.1967, vratar, Bologna; 
192 cm, 85 kg; 10 tekem, O go
lov), Tomaž Kleč (15.5.1959, 
krožni igralec, Prevent; 182 
cm, 84 kg; 17 tekem, 10 golov), 
Tettey Banfro (30.4.1969, zu
nanji igralec, Amicitia; 190 
cm, 87 kg; 17 tekem, 93 golov), 
Dušan Andrejič (7.4.1970, zu
nanji igralec, Litija; 190 cm, 
89 kg; 7 tekem, 5 golov), Janez 
Likavec (10.3.1968, zunanji 
igralec, Jadran; 188 cm, 88 kg; 
19 tekem, 51 golov), Renato 
Vugrinec (9.6.1975, krilo, Dra
va; 195 cm, 94 kg; 1 tekma, 
O golov), Tomaž Novak 
(19.12.1972, zunanji igralec, 
Slovan; 197 cm, 93 kg; še brez 
reprezentančnega nastopa). 

Tomaž Tomšič (17.8.1972; 
krožni igralec, Celje Pivovar
na Laško; 191 cm, 100 kg; 28 
tekem, 40 golov): »Forma se 
vzpenja, na evropskem prven
stvu pa bo na vrhuncu, čeprav 
se mi pozna pomanjkanje tež
kih tekem. Želji sta le uvrsti
tev na SP in dobre igre. Iz naše 

- skupine se bosta v polfinale 

uvrstili Švedska in Španija, 
v drugi pa so kandidati za ko
lajne Rusija, Nemčija in Fran
cija.« 

Tomaž Jeršič (17.8.1972; 
krilo, Celje Pivovarna Laško; 
188 cm, 85 kg; 28 tekem, 55 
golov): »Teoretični izračvm 
z eno zmago za uvrstitev na SP 
se najbrž ne bo izšel, ob pošte
nem sojenju pa lahko zaneslji
vo osvojimo še kakšno točko 
več. Iger drugih reprezentanc 
nisem pozorno spremljal, toda 
izrazitega favorita zanesljivo 
ni. Za kolajne se bo potegovalo 
najmanj šest reprezentanc, 
v naši skupini pa bo zmagala 
Švedska.« 

Roman Pungartnik^ 
(16.5.1971; krilo, Celje Pivo
varna Laško; 193 cm, 95 kg; 27 
tekem, 97 golov): »Druga sku
pina je močnejša, v naši pa so 
favoriti Švedi. Poškodbo glež
nja sem zacelil in želel igrati 
že na prijateljskih tekmah, 
vendar se je selektor Tiselj od
ločil drugače. Realno imamo 
med vsemi reprezentancami 
najslabši rating, toda doslej 
smo že večkrat pozitivno pre
senetili in tudi Portugalska ne 
bi smela biti izjema.« 

Aleš Leve (26.3.1967; zuna
nji igralec, Celje Pivovarna 

Laško; 189 cm, 90 kg; 19 te
kem, 50 golov): »Švedski roko-
metaši so že nekoliko v letih, 
a so vseeno favoriti. V drugi 
skupini so vse reprezentance 
skoraj povsem izenačene, prvi 
naslov pa bo osvojila Rusija. 
Z uvrstitvijo na EP smo veliko 
naredili. Danska in Madžar-

Nasprotniki slovenske repre
zentance: petek (15.30): Šved
ska; sobota (15.30): Danska; 
nedelja (19.30): Španija; pone
deljek: prost dan; torek 
(15.30): Madžarska; sreda 
(17.30): Portugalska. 

ska pa sta priložnosti za novi 
zmagi. Poškodba rame me pe
sti že dva meseca; v obrambi 
me ne ovira več, v napadu pa 
nisem nič igral in strelska for
ma je nekoliko vprašljiva.« 

Borut Plaskan (8.8.1966; 
krilo. Gorenje; 180 cm, 80 kg; 
22 tekem, 23 golov): »Dolgo 
me je ovirala poškodba rame
na, končno pa je vse O.K. Imel 
bom nekoliico manj zahtevno 
vlogo kot v klubu, zato se bom 
lahko bolj posvetil protinapa
dom. Z realizacijo ne bi smelo 
biti večjih problemov in kot 
vsi drugi sem optimist.« 

Tone Tiselj, selektor: »Med 

pripravami smo pozornost po
svetili prdvsem igri v obrambi. 
Udarna bo formacija 3-2-1, 
vadili pa smo tudi klasično 
s prehodom na 4-2, tudi 3-3 in 
nekoliko manj 5-1. V napadu 
še škriplje, težave pa so zaradi 
prekratkih priprav za vigrava-
nje novih kombinacij in po
škodb ključnih igralcev.« 

Miro Požun, trener: »Zbrali 
smo video posneteke iger na
ših nasprotnikov. Favoriti so 
Švedi, za zlato Rusi, mi pa smo 
nekako v rangu Madžarske in 
Danske. Ekipe bomo sprem
ljali tudi med prvenstvom, 
strokovnemu štabu pa bo v p)o-
moč trener mladinske repre
zentance Slavko Ivezič, ki bo 
vseskozi z nami v Portu.« 

Vlado Bojovič, direktor: 
»Položaj okoh reprezentance 
se izboljšuje, rezultati prija
teljskih tekem pa so prvotne 
napovedi nekoliko postavili na 
glavo. Dodatna previdnost ne 
bo odveč: če je skupina A tež
ja, potem naša v nobenem pri
meru ni lahka. Potrebno bo tu
di nekaj sreče, fantje pa so do
bro pripravljeni in zdržati bi 
morali tudi non-stop ritem 
težkih tekem« 

ŽELJKO Z U L E 
Zaletel in morda 
Jagodniif 

Prestopni rok za košarkar
je je že po ustaljeni navadi mi
nil v znamenju številnih nami
govanj, zamenjav klubov pa je 
bilo bistveno manj kot pogo
vorov. Nekateri klubi še čaka
jo na mini-rok od 1. do 5. av
gusta), velikih premikov pa 
najbrž ne bo. 

Kovinotehna je dobila Zale
tela (Olimpija) in Jagodnika 
(Koper), ki pa ima s Primorci 
še veljavno pogodbo in je 
vprašljiv njegov prihod. Glede 
tujcev se še niso odločili, ostali 
pa brez Govca (P. Laško), Fer-
leža, Mlakarja (Prebold), Pe-
tranoviča, ki je prost, in najbrž 
Medveška. Rogaška je dobila 
Samo Viranta, odšel pa bo 
morda trener Zgajner. Za Co-
niet so pristopne izjave podpi
sali ndadinski reprezentant 
Božič (Jezica), kadetski repre
zentant Medvešek (Kovinoteh
na) in nekoliko starejši Šaf-
halter (Bistrica). Pivovarna 
Laško ostaja pri Govcu (Kovi
notehna) in Starovasniku (Mi
klavž) ter brez Trobiša, D. La-
Pornika (prenehala sta z igra-
fijem) in Preliča (prost), 
k Elektri pa sta se vrnila To-
Oiic in Pečovnik. 

Z.Z. 

Mačkova z normo SP 
Na predzadnjem strelskem tekmovanju za svetovni pokal je 

Ksenja Maček v Milanu s standardno zračno pištolo zadela 374 
krogov, zasedla 27. mesto in izpolnila normo za svetovno prven
stvo, ki bo v drugi polovici julija prav tako v Milanu. Pri moških 
se je Tkalec (oba D. Poženel) s 564 krogi uvrstil na 50. mesto, 
Vetemik pa je s tremi krogi manj končal na 57. mestu. Nastopila 
so zastopstva iz petdesetih držav, strelci iz Rečice pri Laškem 
pa so bili uspešni tudi na odprtem DP z vojaškim orožjem. 
Ekipno so zmagali. Zora Lavrinc je bila četrta, Vinko Lavrinc 
peti, Kotnik pa deveti. 

Moški proti ženskam za prvaka 
v Gk)lovcu bo jutri ekshibicijski kegljaški dvoboj ženske 

ekipe Ema in moške Konstruktorja za naslov absolutnega ekip
nega državnega prvaka v Sloveniji. Prvi tovrstni dvoboj pri nas 
se bo v organizaciji Zdravilišča Dobrna in K K Emo začel ob 
16.30 uri, vodstvi obeh klubov pa sta se sporazumeli, da bodo 
vsi nastopajoči tekmovali na 100 lučajev. 

Sprejem za Veienjčane 
Generalni direktor Gorenja Jože Stanič je v torek v vili 

Herberstein v imenu generalnega pokrovitelja pripravil sprejem 
za igralce in vodstvo Rokometnega kluba Gorenje Velenje. Za 
nastop v finalu končnice državnega prvenstva in prvo uvrstitev 
v evropski pokal so vsi dobili spominske ročne ure, beseda pa je 
stekla tudi o nadaljevanju obojestranskega sodelovanja. Zadrž
kov praktično ni nobenih, po EP pa bodo Velenjčani ob podpisu 
nove sponzorske pogodbe tudi predstavile okrepitve za sezono 
1994/95. Ž. Z. 

NA KRATKO 
V konkurenci judoistov iz 32 

držav je na Sardiniji v katego
riji do 86 kg Fabjan po zmagah 
proti reprezentantoma Alžije 
in Grčije zasedel 7. mesto. 
Knafelc in Bevc (vsi Sankaku) 
so izpadli v 1. kolu. Pozivni 
turnir v judu za mlajše dečke 
na Jesenicah: 3. Lakner in 
Ferjan, 5. Pečovnik in Imamo-
vič (vsi IR). 

Državno prvenstvo v jiu-jit-
su v Mariboru, do 80 kg: 2. 
Kranjc, 3. Kačičnik (oba San
kaku). 

Dvodnevna kolesarska dir
ka za V N Zagreba (seštevek 
tekme na pisti in cesti): 1. Rav-
bar (Krka ) . . . 3. Torkačenko, 
9. Lauk (oba Ce). Torkačenko 
je bil na pisti tretji, na cesti pa 
kolesarji Krke onemogočili 
vsak njegov pobeg. 

Zmagovalci velenjske tekme 
DP v stadionskem motokrosu: 
Lang (Radenci), Gajser (Or. 
vas) in Kragelj (Banex), ki je 
tudi dobil superfinale. 

V polfinalni tekmi mladin
skega pokala v nogometu je 

Rudar v gosteh izgubil z Muro 
z 2:5. Velenjčani so bili tudi na 
turnirju v Franciji in z v pov
prečju najmlajšo ekipo zasedli 
5. mesto. Končni vrstni red no
gometnega prvenstva vetera
nov nad 32 let: Pragersko, Za
gorje 21, Usnjar (Š) 17, Cetis, 
Litija 13, Šmartno, Primorje 
12, Svoboda ( K ) 3. 

V četrtfinalu pokala občin
skih prvakov v malem nogo
metu je Sportklub izločil Fla-
mengo z 2:1 in 4:2. Velenjčani 
so se uvrstili v končnico, Ju-
ventus pa je izpadel proti Že
leznim dverom s 3:7 in 2:1. Iz 
prvenstva registriranih klubov 
malega nogometa M N Z Celje 
je pred startom izstopil Gren 
(Laško), prosto mesto pa je za
sedlo Blato (SI. Konjice). Zma
govalec tretjega pozivnega 
turnirja SRP v malem nogo
metu so Pelikani, ki so tudi 
prevzeli vodstvo. Drugi so bili 
organizatorji Draža vas, 4. do 
6. mesto pa zasedle Skale. Na 
turnirju v malem nogometu so 
v Šentjurju zmagali Klateži 

pred Lipo (Lj) in Finalom (Zg) . 
Na spustu po Dravi od Starš 

do Ptuja (10 km) je ekipno 
zmagal Nivo, med posamezni
ki pa v K-1 Klincov (ml. deč
ki), Javomik (mladinci), Jalšo-

vec (tursti) in v C-1 Cmkovič. 
Druga sta bila Pogorevc (mla
dinci) in Breznikar (turisti), 
tretja pa Tilinger (st. dečki) in 
Plevnik (mladinci). 

V elektoronskem pikadu je 
dve koli pred koncem v A-1 
ligi Belle de jour (Topolšica) 
četrti, v B-2 ligi so Topole (R. 
SLatina) tretje. Car (Mozirje) 
šesto, v C-2 ligi pa Čuk prvi. 
Lipa (oba Velenje) četrta, Pir-
nat (Letuš) peti in Mohor (Ve
lenje) šesti. 

Končana je serija štirih po
zivnih šahovskih turnirjev za 
pokal Žalca. V jesenski finale 
so se uvrstili: D. Brinovec 50, 
F. Brinovec 40, Kopač 24, 
Skok 23, Pipal 21, Goršek 20, 
Lorger 17, Matko 12, Kranjc 
9 in Kampuš 9. 

Po spomladanskem delu ko
šarkarskega prvenstva Celja 
vodita RC Plan in Kovinoteh
na z 12 točkami, sledijo Elek-
tro. Izletnik 8, Zlatarna 6, Cin
karna, Gradiš 4, Cetis 2. 
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• Patrulja je 25. maja po
poldne oddrvela v bistro 
Mozart v Grevenbrojski 
ulici. Tam se je nahajal 
boksarsko razpoloženi 
Lojz N. , ki je z močnim di-
rektom počastil Daliborja 
A. s katerim se je pred 
udarcem spri. Lojze bo mo
ral k sodniku za prekrške. 
• Očividci so v sredo, 25. 
maja okoli desetih zvečer 
sporočili, da je pred dija
škim domom na Ljubljan
ski cesti rokoborba. Iztok 
iz Novega mesta, nekdanji 
stanovalec doma, se je 
spravil nad Primoža K. in 
ga premlatil. 
• Istega večera je bila po
trebna intervencija na Go
sposki. Tam so z razbija
njem in drenjem javni red 
in mir kršili Darko R. iz 
Šentjurja ter Jani A. in 
Vlado S. iz Celja. Kdo m 
kaj čaka tiste, ki se spravi
jo nad javni red in mir, pa 
je jasno. 
• Policiste je prejšnji pe
tek popoldne neka ženska 
oseba iz Zgornje Hudinje 
obvestila, da je ogrožena, 
ker njen mož doma ves pi
jansko razvnet razgraja. 
Ko so zadevo prišli reševat 
možje postave, je bil v hiši 
blažen mir, glava družine 
je bila trezna, pa tudi od 
sosedov ni nihče nič videl 
in nič slišal. 
• Klic v sili je v soboto po
noči policiste pripeljal 
v stanovanjski blok na Mi
klošičevi ulici. Tam sta jav
ni red in mir kršila ter so
sede vznemirjala rožnato 
razpoložena Dragica in 
Drago. 
• Drago je v soboto ponoči 
prijavil, da ga je v stanova
nju na Dečkovi cesti napa
del in pretepel lastni brat. 
Policisti pa so potem kriv
do kar lepo porazdeliU na 
oba sorodnika, ki se bosta 
bratsko zagovarjala pred 
sodnikom za prekrške. 
• V nedeljo je bilo živahno 
v bistroju Justy na Dobrni. 
Tam je kozarce v smrt poši
ljal domačin Zlatko, ki pa 
je lokal zapustil še pred 
prihodom policistov. Čez 
slabi dve uri pa so iz Justy-
ja spet poklicali. Zlatko se 
je vrnil, enako sovražno 
razpoloženi pa so bili tudi 
Boris, Gorazd in Miloš. Za 
vse pa naj bi bila kriva 
lastnica lokala, ki si je drz
nila odločiti, da pijanim 
gostom ne bo točila alko
hola. M. A . 

Najbolj krvave so magistrate 
Prometna varnost se ne Izitoljšuje - Veliko obetov od nove zakonodaje 

Po statističnih podatkih 
U N Z Celje se je stanje pro
metne varnosti, vsaj kar se 
tiče nezgod s hudimi in naj
hujšimi posledicami, v letoš
njih prvih treh mesecih mal
ce izboljšalo, če pa trimeseč
ju dodamo še april in maj, se 
moramo sprijazniti z dej
stvom, da je varnost v pro
metu letos enako slaba, če ne 
še slabša kot lani v enakem 
obdobju. Nič ne kaže na 
boljše, in to kljub neštetim 
preventivnim akcijam poli
cije, prizadevanjem občin
skih svetov za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu 
ter kljub nenehnemu poro
čanju in opozarjanju na sta
nje v sredstvih javnega ob
veščanja. 

Zdaj vsi tisti, ki se vsakod
nevno ukvarjajo s prometno 
varnostjo, stavijo na novi za
kon o varnosti v cestnem 
prometu, ki ga v državnem 
parlamentu nameravajo 
sprejeti do konca leta. Bese

dilo zakona, kot ga lahko be
remo v osnutku, gotovo ve l i 
ko obeta, je pa vprašanje, 
v kolikšni meri ga bodo okle-
stili (omili l i) poslanci, ko bo
do med vrsticami besedila, 
ki govorijo o zelo ostrih 
sankcijah, videli sebe v v l o 
gah udeležencev (kršiteljev) 
v cestnem prometu. 

Na U N Z Celje so v letoš
njih prvih treh mesecih 
obravnavali 1122 vseh pro
metnih nezgod, od teh 177 
(lani v trimesečju 183) 
s smrtnim izidom ali telesni
mi poškodbami udeležencev. 
Smrtnih nesreč je bilo letos 
do konca marca 11, lani 
v tem času 15 ali za 27 od
stotkov manj, tistih s telesni

mi poškodbami pa je bilo le
tos 166 in lani 168. V enaj
stih smrtnih nesrečah je 
umrlo 14 oseb (lani 15), hudo 
telesno poškodovanih je bilo 
64 (94 ali 32 odstotkov 
manj), lahko telesno poško
dovanih pa 147 (157 ali 6 od
stotkov manj.) 

Gledano po občinah se je 
največ hujših prometnih 
nezgod pripetilo v občini Ce
lje, letos v trimesečju 43 in 
lani v tem obdobju 40. Na 
drugem mestu je občina Ža
lec s 36 hujšimi nezgodamu 
(47), najmanj teh nezgod pa 
je bilo do konca marca v ob
čini Mozirje. Na Mozirskem 
beležijo tudi največje zmanj
šanje števila prometnih nez

god, skoraj za polovico. Od 
cest pa so najbolj nevarne 
magistralne, saj se na teh ce
stah pripeti kar četrtina vseh 
nezgod in največ nezgod 
z najhujšimi posledicami: 
tretjina nezgod s telesnimi 
poškodbami in kar polovica 
vseh nezgod s smrtnim iz i 
dom. Med vzroki za promet
ne nezgode je na prvem me
stu neprimerna hitrost (v 33 
odstotkih), med povzročitelji 
pa so daleč na prvem mestu 
vozniki osebnih avtomobilov 

(1033). Sledijo vozniki to
vornjakov (104), zaskrblju
joče pa je število povzročite
ljev iz vrst voznikov koles 
z motorjem, traktorjev in 
pešcev, te številke so namreč 
v precejšnjem porastu. Stati
stika letošnjega trimesečja 
tudi pravi, da se največ nez
god pripeti ob petkih in sre
dah in najmanj ob torkih ter 
nedeljah, so pa nedeljske 
prometne nezgode po posle
dicah med najhujšimi. 

M A R J E L A A G R E Ž 

Utonil v potoicu 
Prejšnjo soboto p o 

poldne je šel Anton Z a v o -
lovšek (83) iz Potoka na 
Mozirskem kosit travo. 
K o se je vračal po hribu 
navzgor, se je opotekel in 
padel, drsel po hribu 
navzdol ter zdrsnil preko 
roba struge potoka Potok 
in v njem utonil. 

Pogin rib 
v obmejni relci 

Po nedeljskem obvestilu, 
da je v Sotli na območju 
Podčetrtka poginilo večje 
število rib, si je kraj pogina 
ogledala komisija U N Z Celje 
s slovenske strani ter komi
sija s sosednje Hrvaške. 

Z meritvami kisika v vodi 
so preiskovalci ugotovili, da 
ga je bilo v vodi premalo in 
da je bila takrat izrazito niz
ka koncentracija kisika 
v potoku Ložnica, za tega pa 
je nesporno ugotovljeno, da 
se vanj iztekajo vse odplake 

. iz Rogaške Slatine. Nizek 
vodostaj potoka Ložnica in 
reke Sotle ter močna kon
centracija fekalnih vod so 
povzročili , da je stopnja kisi
ka padla pod dopustno mejo. 
T o je povzročilo pogin ra
zličnih vrst rib, predvsem 
klenov, rdečeok in ploščičev. 
Materialna in moralna škoda 
sta veliki. M . A . 

GORELO J E . . . . 
Udarila streia 

Zaradi udara strele je v pe
tek, 27. maja popoldne, iz
bruhnil požar na gospodar
skem poslopju (20x8 metrov) 
v Slivnici pri Celju na Šentjur
skem. V požaru je zgorel večji 
del ostrešja in nekaj sena, 
ogenj pa so lokalizirali in ga 
pogasili gasilci iz Gk)rice pri 
Slivnici. Lastnik gospodarske
ga poslopja, Franc L., je oško
dovan za okoli 500 tisoč to
larjev. 

Gorei avto 
Minulo soboto dojKtIdne je 

izbruhnil požar na osebnem 
avtomobilu zastava 101, s ka
terim se je iz Ljubljane proti 
Pristavi vozila voznica Ivanka 
Čemigoj iz Ljubljane. Ko je 
pripeljala v kraj Stopče, ji je 
motor na avtomobilu ugasnil, 
istočasno pa se je izpod pokro
va motorja začelo kaditi in go
reti. Kot kaže, je do požara 

prišlo zaradi tehnične napake 
pri dovodu goriva. Stoenka, 
vredna okoli 140 tisoč tolarjev, 
ie v celoti zgorela. 

Pozabijena ponev 
v kuhinji stanovanjske hiše 

v Razborju je prejšnji četrtek 
popoldne izbnihnil požar, ko 
je gospodinja pozabila na po
nev z mastjo, ki jo je postavila 
na plinski štedilnik. Zgorela 
sta dva kuhinjska elementa, 
pomivalno korito in del talne 
obloge. Ana Z. je oškodovana 
za približno 100 tisoč tolarjev. 

Požar na traktorju 
v Prožinski vasi je 23. maja 

popoldne nastal požar na 
traktorju, last Martina K., 
parkiranem v garaži. Ogenj, ki 
je povzročil za okoli pol mili
jona tolarjev škode, so pogasili 
celjski poklicni gasilci. Vzrok 
požara je bil kratek stik na 
električni napeljavi. 

M.A. 

PROMETNE NfZGODE 
Brez vozniške 

Na magistralni cesti v nase
lju Leveč v Celju se je, v sredo, 
25. maja zjutraj, pripetila nez
goda, v kateri je bila hudo te
lesno poškodovana kolesarka, 
gmotna škoda na vozilih pa 
znaša približno 30 tisoč to
larjev. 

Dejan K. (18) iz Liboj je 
(brez vozniškega dovoljenja) 
vozil neregistriran osebni av
tomobil iz smeri Petrovč proti 
Celju. Ko je pripeljal v naselje 
Leveč, je s sprednjim delom 
vozila trčil v zadnji del kolesa, 
s katerim se je v isti smeri pe
ljala Romana Švab (34) iz Pe
trovč. Kolesarko je pri tem vr
glo na pokrov motorja in v ve-
trobransko steklo avtomobila, 
od tam pa jo je odbilo v jarek 
na desni strani ceste. 

Trčiia v vodni 
propust 

Na regionalni cesti zunaj 
naselja Jesenova Raven se je, 
v sredo, 25. maja dopoldne, 
pripetila nezgoda, v kateri je 
bila ena oseba hudo telesno 
poškodovana, gmotna škoda 
pa znaša okoli 130 tisoč to
larjev. 

Dragica Ahac (38) iz Trbo
velj je vozila osebni avtomobil 
iz smeri Šmarjete proti Hrast
niku. Ko je pripeljala iz nase
lja Jasenova Raven, je v bla
gem ovinku zapeljala na levo 
stran in zunaj vozišča trčila 
v vodni propust. Voznica se je 
pri tem hudo poškodovala. 

Spet smrt na 
Sloveniki 

Na cesti, ki je rezervirana za 
promet z motornimi vozili, 
v kraju Dramlje, se je, v sredo, 
25. maja ob 12.54 uri, pripetila 
smrtna nezgoda. S tem se je 
število letošnjih smrtnih žrtev 
prometa na Celjskem povzpelo 
na 27. 

Janez Nedelko (21) s F*tuja je 
vozil tovorni avtomobil iz 
smeri Celja proti Tepanju. 
Pred viaduktom Dramlje je 
nekaj časa vozil po odstavnem 
pasu, ko je pripeljal v bližino 
viadukta pa je spregledal, da 
se odstavni pas konča, zato je 
z desnim bokom tovornjaka 
zadel v drsno ograjo. Po opla-
ženju je sunkovito zavil v levo 
in zapeljal na nasprotni vozni 
pas, po katerem je v tem tre
nutku pripeljal voznik osebne
ga avtomobila, 39-letni Boris 
Mohorič, prav tako s Ptuja. Ta 
je čelno trčil v sprednji desni 
del tovornega avtomobila, ki 
ga je odbilo na levo, tam pa je 
trčil v drsno ograjo in izruval 
betonski blok viadukta. Za 
tem je trčil še v varovalno 
ograjo viadukta in tam obstal. 
Mohoričevo vozilo je po trče
nju obrnilo za 150 stopinj, na
kar je v sprednji levi del njego
vega vozila trčilo za njim vo
zeče osebno vozilo, ki ga je vo
zil 48-letni Leopold Tumšek iz 
Lesičnega. V nesreči je voznik 
Mohorič na kraju umrl, voznik 
Nedelko pa je bil lažje telesno 
poškodovan. 

Trčii v koiesarja 
V križišču Dečkove ceste in 

Vrunčeve ulice v Celju se je, 
v sredo, 25. maja zvečer, pri
petila nezgoda, v kateri je bila 
ena oseba hudo telesno poško-
ovana. 

Rudolf Mraz (53) je vozil ko
lo po kolesarski stezi ob Deč
kovi cesti v smeri Mariborske 
ceste. Ko je pripeljal do sema-
foriziranega križišča z Vrun-
čevo ulico, pri rdeči luči ni 
ustavil in je zapeljal v križišče 
v trenutku, ko je po Vrunčevi 
ulici pripeljal vznik osebnega 
avtomobila, 18-letni Boštjan 
Simler iz Celja. Vozilo je trčilo 
v kolesarja, ki ga je vrglo na 
pokrov motorja in nazaj na vo
zišče kjer je obležal s hudimi 
poškodbami. 

Veiika gmotna škoda 
Na magistralni cesti Arja 

vas-Velenje, v kraju Studenci, 
se je, v sredo, 25. maja zvečer, 
pripetila nezgoda, v kateri je 
nastalo za okoli 4 milijone 800 
tisoč tolarjev gmotne škode, 
na srečo pa ni bil nihče ranjen. 

Aleš Oblak (25) iz Ljubljane 
je vozil osebni avtomobil audi 
100 2.6 E. V blagem levem 
ovinku v Studencih je zapeljal 
na bankino in s sprednjim de
lom vozila trčil v betonsko 
mostno ograjo. Po trčenju je 
vozilo obstalo na kolesih, ta
krat pa je na avtomobilu iz-
brulmil požar. Ogenj se je raz
širil po vsem vozilu, ki je v ce
loti zgorelo, še preden so na 
kraj dogodka prispeli gasilci iz 
Žalca. 

Voziio obstalo na 
strehi 

Na lokalni cesti zunaj nase
lja Skale se je, v nedeljo, 29. 
maja zjutraj, pripetila nezgo
da, v kateri je bila ena oseba 
hudo ranjena, na vozilu pa je 
škode za okoli 350 tisoč to
larjev. 

Ismet Čorbič (32) iz Celja je 
vozil osebni avtomobil iz sme
ri Gaberk proti Velenju. 
V Skalah je zapeljal na desno 
bankino, kjer je vozilo dvakrat 
obrnilo, pristalo pa je na strehi 
ob robu vozišča. Hude telesne 
poškodbe je utrpel voznik 
Čorbič. 

Trčenje v Rogaški 
Slatini 

Na Kidričevi cesti v Rogaški 
Slatini se je, v ponedeljek, 30 
maja popoldne, pripetila nez
goda, v kateri je bil hudo teles
no poškodovan voznik kolesa 
z motorjem. 

Ivica Pondeljak (26), hrva
ški državljan, je vozil osebni 
avtomobil po Kidričevi cesti. 
Ko je pripeljal v levi ovinek in 
v neposredno bližino stano
vanjske hiše Kidričeva 81, je 
na mokrem vozišču zapeljal na 
desno bankino in potem na le
vo stran vozišča kjer je trčil 
v 14-letnega voznika kolesa 
z motorjem Petra S. iz Roga
ške Slatine, ki je pripeljal iz 
nasprotne smeri. 

M.A. 

mini KRIMICI 
Vlomil v ribogojnico 

v noči na 27. maj ie neznani 
storilec prerezal platneno 
mrežo, s katero je ograjena ri-
bigojnica v Kraberku na K o 
njiškem. Iz ribnika je najprej 
spustil nekaj vode ter si s tem 
olajšal delo. Lastnik objekta, 
Silvester G. iz Slovenskih K o 
njic, pogreša za okoli 60 kilo
gramov postrvi, vrednih okoli 
60 tisoč tolarjev. 

Ukradel gorilnik 
v času od 25. do 27. maja je 

nekdo vlomil v stanovanjsko 
hišo v Dobojski ulici v Celju. 
Skozi priprto okno je prišel 
v kletne prostore, tam je od-
montiral plinski gorilec in ga 
odnesel. Center za varstvo in 
delo Golovec je s tem oškodo
van za okoli 150 tisoč tolarjev. 

V katrco po radio 
v noči na 28. maj je neznani 

storilec vlomil v osebni avto
mobil znamke R 4, last Petra 
K., ki je bil parkiran pred sta
novanjsko hišo v Ulici Franja 
Malgaja v Šentjurju. V vozilu 
je odmontiral digitalni avtora-
dio znamke blaupunkt, vreden 
24 tisoč tolarjev. 

Dve žogi 
v noči na 28. maj je nekdo 

vlomil v telovadnico Osnovne 
šole bratov Jurhar v Dobrteši 
vasi. V telovadnici je potem 
vlomil še v prostor, kjer hrani
jo športne rekvizite in ukradel 
dve žogi. S silo telesa je potem 
vlomil še vrata, ki vodijo 
k učilnicam, vendar tam ni na

šel nič zanj zanimivega. Dobr-
teška šola je s tem oškodovana 
za okoli 25 tisoč tolarjev. 

Vlomil v Tenciub 
v noči na 29. maj je neznani 

storilec vlomil v prostore 
Tencluba v Mlačah in iz notra
njosti odnesel glasbeni stolp 
samsung, sedem zabojev piva, 
nekaj steklenic mariborčana 
in dva zaboja praznih stekle
nic cocacole in bibite. Storilec 
je Zvonka B. iz Mlač oškodo
val za približno 100 tisoč to
larjev. 

Juge spredaj brez 
v noči na 29. maj je neznani 

storilec ukradel vetrobransko 
steklo na osebnem avtomobilu 
zastava jugo, ki je bil parkiran 
pred stanovanjskim blokom 
na Cesti na Roglo v Zrečah. 
Lastnik vozila, Zoltan K. iz 
Zreč, je oškodovan za 25 tisoč 
tolarjev. 

Novi izsledki 
preiskave 

Spisek kaznivih dejanj, ve
činoma poslovnih goljufij, ki 
naj bi jih storil Esad C. iz Ce
lja, lastnik restavracije Vegas 
v Celju, ki je trenutno v pripo
ru, se daljša. Po najnovejših 
preiskavah kriminalistov 
U N Z Celje naj bi s sklenitvijo 
posla v letu 1992 podjetje Po
hištvo Celje oškodoval za do
brih 500 tisoč tolarjev. Bla
govni center Merx v istem letu 
za dobrih 900 tisoč tolarjev ter 
Galo trade v letu 1993 za 
94.762 tolarjev. 

M. A. 

Svet 

O S N O V N E ŠOLE 
I V A N A FARČNIKA-BUČA 
V R A N S K O 
razpisuje delovno mesto 

ravnatelja šole 
Kandidati morajo poleg splošnih, zakonsko predpisanih po
gojev izpolnjevati pogoje iz 137. člena Zakona o osnovni šoli: 
- imeti ustrezno pedagoško izobrazbo (VI. ali VII. st.), 
- najmanj 5 let delovnih izkušenj po opravljenem strokov

nem izpitu, 
- pedagoške, organizacijske in druge sposobnosti za uspeš

no vodenje pedagoškega in poslovodnega dela šole, 
- pri svojem dosedanjem pedagoškem in drugem delu dose

gati delovne uspehe, ki kažejo, da bo lahko uspešno 
opravljal naloge ravnatelja. 

Prednost imajo kandidati, ki so opravili šolo za ravnatelje. 

Ravnatelj bo imenovan za 4 leta. 

Začetek dela je 1. septembra 1994. 

Kandidati naj pošljejo prijave s kratkim življenjepisom in 
dokazila o strokovnosti v 8. dneh po objavi razpisa na naslov: 
Osnovna šola Ivana Farčnika - Buča Vransko, 63305 Vran
sko, s pripisom »za razpis«. 

Ker je imenovanje vezano na soglasje ustanovitelja zavoda, 
bodo kandidati obveščeni o izbiri takoj, ko bomo prejeli sklep 
pristojnega organa ustanovitelja. 





stranka šaljivcev 
preil kongresom 

Slave Leben In Slavica Planko šaljivi par leta 9U - častni preUsetinlk In sekretarka 
vabita na Loko 

če smo lani ob Balatonu na 
Madžarskem dobili kralja 
»Stranke šaljivcev« Novega 
tednika, smo letos napredovali 
in smo dobili predsednika 
stranke, ki se je v letu dni toli
ko pogospodil, da smo mu pri
lepili še spremljevalko, lahko 
tudi tajnico ali sekretarko. 

Zanimivo je, da je tudi letos 
bila izvolitev predsednika in 
njegove spremljevalke v tuji 
državi, v Poreču na Hrvaškem. 
Če bo šlo tako naprej, se bo 
pojavil kdo, ki bo v vse skupaj 
podvomil in glasno zatrdil, da 
si kaj takega ne upamo izbirati 
doma. In če se bo tako nadalje
valo, bodo nove volitve v A v 
striji, I tal i j i . . . 

Stranko šaljivcev je zelo 
uspešno vpeljal na zadnjo 
stran Novega tednika Edi 
Masnec, ljudje so jo sprejeli za 
svojo in samo v zadnjem letu 
se je pojavilo preko 400 takih, 
ki so napisali kaj šaljivega in 
to poslali v objavo. Edi je vse 
to iz tedna v teden vestno pre
biral, sortiral in najboljše ob
javljal. Tisti, ki so se najbolj 
izkazali, pa so za honorar do
bili možnost sodelovanja na 
dvodnevnem izletu,- ki je bil 
letos v Poreču. 

Prostor ob morju je bil kot 
nalašč za dobro razpoloženje 
ljudi, katerim humor, smeh in 
dobra volja veliko pomenita. 
Ob hotelu in bazenu je lepa 
travnata in betonska plaža, ki 
se nadaljuje v prostrano mor
je. Ko je v ta del z neba leglo 
sonce spat v morje smo sedeli 
na ploščadi pod strmo steno 
hotela in ob zvokih Zokijeve 
harmonike (Zoran Zorko) peli 
kot slavčki. Vmes je bilo veliko 

šal in smeha, pa ploskanja in 
celo metanja v vodo. Vso to ad 
hoc igro sproščenosti in igri
vosti so spremljali mnogi turi-

V pristanišču Poreča je nastala tudi tale »gasilska« slika letošnje skupine najboljših šaljivcev in 
šaljivk NT&RC. 

sti, ki so se pojavili na balko
nih kot v ložah velikega gleda
lišča. Imeli so sobotno pred
stavo in razvedrilo zastonj. 
Celo snemali so nevsakdanjo 
igro in ploskali, mnogi obču
dovali Zokijeve spretnosti na 
tipkah frajtonarice... 

Po večerji smo se zbrali 
v preveliki kavami. Sami! Še 
natakarji so se nas izogibali! 
In začel se je program, kjer je 
igral Duo Orfej s Polzele, ki ga 
sestavljata brat in sestra Boris 
in Mojca Bizjak. Pesmica za 
pesmico, par za parom na ple
sišču. Že dopoldne smo med 
vožnjo kar v avtobusu preko 
posebne avdicije izbrali deset 
takih, ki so se uvrstili v finale 
za najboljšega šaljivca in ša-
Ijivko. Najprej so se pomerili 
v različnih igrah spretnosti in 
veselosti, nato še v pripovedo
vanju šal. To je odločalo, kdo 
bo najboljši med najboljšimi. 

Vodni krst smo opravili v morju in bazenu, kjer vidimo pri 
skoku z Zokijeve harmonike Heleno Malgaj iz Šentjurja. 
Gasilka in igralka Helena se ni jezila nad mokroto, ampak nad 
izgubljeno frizuro. Ko se je posušila, pa je bila v glavo mnogo 
lepša kot prej, ko je prišla od frizerke... 

Konkurenca je bila hujša, kot 
lani na Madžarskem. Opaziti 
je, da se ljudje počasi navajajo 
tudi dobro pripovedovati šale 
in da začetna trema kmalu 
mine. 

Malo pred polnočjo je bilo 
vse odločeno. Posebna komisi
ja (šofer Roman Tovornik, 
glasbenik Boris Bizjak in av

tor reportaže) je bila skupaj 
z »očetom« akcije Edijem Mas-
necem in njegovo »sekretarko« 
Simono Brglez (vsa admini
stracija za sodelovanje s ša-
Ijivci gre preko njenih vestnih 
rok) enotna v odločitvi, da sta 
največ pokazala Ivan Slave 
Leben iz Dobrove pri Celju in 
Slavica Planko iz Udmata pri 
Laškem. 

Ivan Slave Leben (za vsak slučaj: tisti na levi) 
in Slavica Planko takoj po srečni informaciji, 
da sta najboljša šaljivca. Za Slavca še zdaj ni 
jasno, česa je bolj vesel - ponovnega naslova 
najboljšega ali spremljevalke! 

78 letni Hink 
resno, pa čep 
Sodeloval je i 
izkazal tudi n 

Slavčka milo sta 
z a p e l a . . . 

Ivan Slave Leben je tako po
novil lanski uspeh, ko je bil 
najboljši že na Madžarskem, 
Slavica ga je letos močno 
ogrozila in napovedala vsaj 
prihodnje leto hudo konku
renco. Če bo Slave samo malo 
»zabušaval« in izkoriščal svoj 
položaj, ga bo sekretarka 
kmalu spravila s trona... Po
tem sta se na široko predstavi
la, Slave tudi z mnogimi pe
smimi in kitaro. 

Slave: »Kmečki sin je imel 
očeta na smrtni postelji, v hle

vu pa je bila krava pred tem, j 
da povrže teleta. Kaj storiti, 
pri komu biti! Pa se kmečki 
sin domisli, prižge svečo, stopi 
do očeta, ležečega na postelji, 
in mu porine svečo v sklenjeni 
roki. Oče, ne pozabite, predno 
umrete, vpihnite svečo, da ne 
bo prišlo do požara. In je šel 
v hlev h kravi, ki je čakala 
te le ta . . .« 

Slavica: »Na motorju sta se 
peljali dve mušici in zaradi 
prehitre vožnje je prišlo do ne
sreče, pri kateri so eno izmed 
mušic težko poškodovano pre
peljali v bolnišnico. Čez dan 
ali dva jo je obiskala zdrava 
mušica in jo vprašala, zakaj je 

Napol oorezanl od š 
¥ KraInčIcI se le zrušilo skromno okno v svet 

Krajnčica pri Vrbnem ni da
leč od Šentjurja in Celja, s svo
jim razmajanim lesenim mo
stom čez Voglajno pa je bila 
s svetom slabo povezana. Po 
pretekli čmi sredi povezuje 
Krajnčico z vsem ostalim sve
tom le še skromni kolovoz. Te
ga dne se je dotrajani most 
zrušil v Voglajno, z njim pa 
človek, ki je vozil traktor s pri
kolico. Krajani so že dolgo 
opozarjali na mogočo trage
dijo. 

»Od tega mostu smo živ
ljenjsko odvisni, saj ni nikjer 
drugje nobene prave ceste,« se 
razburjajo po Krajnčici, pa tu
di po Hruševcu in Vrbnem, 
krajih šentjurske občine. Po
tem ko nas je nekdo na njihovo 
stisko opozoril po telefonu, 
smo jih preteklo soboto obi
skali. Čez porušeni most pri 
Vrbnem seveda ni mogoče, za
to smo se napotili naokrog, čez 
Šentjur in Hruševec, ter spet 
nazaj v celjski smeri. Za Hru-
ševcem je hitro zmanjkalo 
spodobne ceste ter smo nada
ljevali po svežem gramozu. Ko 
se je razgubil še gramoz, je av
tomobil začel grezati v zemljo. 
Mopedist, ki nas je srečal, nam 
je svetoval naj se vrnemo, zato 
smo avtomobil pustili ob »ce
sti«. Potem je bilo treba še peš, 
približno kilometer po blat
nem kolovozu. 

V pričakovanju 
tragedije 

Da, to je cesta v Krajnčico, 
kraj na pragu šentjurskega in 
celjskega mesta. Pri pomše-
nem Novakovem mostu, kot ga 
imenujejo, ni bilo sprva žive 
duše, potem pa se je hitro 
zbralo nekaj ogorčenih kraja
nov. S svojim dosedanjim 
oknom v svet niso bili nikoli 
zadovoljni, zdaj pa so še brez 
tega zasilnega stika. No, 

Rudi Guček se boji nove 
nesreče. 

s takšnim mostom se ne bi stri
njali niti v kakšni slabo razviti 
azijski državi. 

Prizadetih je približno deset 
do petnajst gospodinjstev, od 
koder hodijo na avtobusno po
stajo v Vrbno, večinoma dnev
no. V Vrbno hodijo tudi šolar
ji, ki obiskujejo pouk v šent
jurski osnovni šoli. Ljudje so 
od pretekle srede prisiljeni 
plezati po ostankih mostu, 
zemljo pa obdelujejo na drugi 
strani Voglajne. Ali bodo 
kmetje poslej prevažali pridel
ke naokrog, čez center Šent
jurja ter ovirali promet na 
glavni cesti Celje-Rogaška 
Slatina? Približno pet dodat
nih kilometrov? 

Pogovarjali smo se tudi 
z Rudijem Gučkom iz Krajnči-
ce, ki dnevno spremlja svojo 
petošolko Mojco čez ruševino 
mostu, preko Voglajne. Vsi se 
bojijo tragedije, saj je les po
gosto moker, spolzek. Pretekli 
teden, ko se je skupaj z mo
stom zrušil v Voglajno trakto
rist Pirjevec iz Hmševca, je bi
la vodna gladina k sreči nizka. 
»Veliko časa smo opozarjali 

Hinko Novak je govoril o dol
gotrajnih opozorilih v prazno. 

različne šentjurske organe, pa 
so imeli za novi most premalo 
interesa,« je nezadovoljen Ivan 
Ocvirk iz Krajnčice, ki obde
luje zemljo onkraj, v Vrbnem. 
O večletnih prizadevanjih za 
novi most je govoril tudi Hin
ko Novak iz Vrbnega, ki ima 
v Krajnčici gozd. Pripovedo
val je, da so pred tremi leti 
ustanovili gradbeni odbor ter 
zbrali približno polovico po
trebnega denarja, njega pa so 
postavili za odborovega pred
sednika. Pa ni bilo dovolj de
narja. Pravi da so na možnost 
nesreče opozarjali krajevno 
skupnost Šentjur-Okolica, 
predsednika šentjurske vlade 
Grdino, župana Malovrha, ki 
je iz iste vaške skupnosti, Ra-
tajevo iz sekretariata za ureja
nje prostora, Pečka s cestnega 
področja... Nekateri od njih 
so si pred dobrim mesecem, 
skupaj s predstavniki vodar
jev, most osebno ogledali. 

V ponedeljek smo o zadevi 
povprašali še v Šentjurju. Ne
kateri so bili službeno odsotni, 
govorili pa smo s predsedni
kom občinske vlade, z Ladi
slavom Grdino. Zanj trdijo 

Ivan Ocvirk je med tistimi, ki 
kmetujejo na drugi strani 
reke. 

Skupaj z dotrajanim mostom f 
most še uporabljajo. 
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stvar vzel hudo 
fčanje šaijivcev. 
ikasneje pa se je 
t^ter stare šole. 

če. Ja, muha mi 
pa je poč i lo . . . « 

jideleženec izle-
išaljivk je bil 78 
tčko: »Držim se 
Bgovora, ki pra-
pol zdravja. Ve-
z jutra j zbudim 
bolha in vesel 

I odgrnem odejo 
H spat. Vic? Ne 
li ne gre solata 
č napiknem več 
sem v g l a v o . . . « 

seskozi na preži 
|i prijetnim gla-
lale in domislice 
za šalo: »Kaj je 

skleroza? Edina bolezen, ki ne 
boli in izveš vsak dan nekaj 
novega.« 

Slavica (na izletu je prazno
vala tudi rojstni dan) želi 
opravičiti izbor »naj« šaljivke 
in pove še eno šalo: »Učiteljica 
vpraša učence naj ji povedo 
tuje valute. In naštevajo: mar
ka, dolar, lira, frank... Vsi so 
nekaj vedeli, samo Janezek ne, 
vendar se na izrecno prigovar
janje učiteljice le spomni in re
če >puta<. Učiteljica ga debelo 
pogleda, saj za tako valuto še 
ni slišala. Janez pa: ja, bo že 
kakšna valuta, ko pa je moja 
sestra zadnjič prišla domov in 
rekla, da je dala >dva puta< in 
dobila krznen plašč . . .« 

Šaljivce in šaljivke, združe
ne v stranki šaijivcev v Novem 
tedniku, čaka koncem junija 
še eno srečanje in sicer v Loki 
pri Žusmu. Edi Masnec o tem: 

»Prvo množično srečanje ša
ijivcev smo pripravili lani 
v Kalobju, letos bo v nedeljo, 
26. junija v Loki pri Žusmu na 
glavnem vaškem trgu. Priča
kujem okoli dva tisoč gostov. 
Program bo super, kot gostje 
pridejo šaljivci iz Velenja in 
znani pevec Alberto Gregorič. 
Naš šaljivi par Slave in Slavi
ca bosta na prizorišče prija-
ha la . . .« 

Slavica se jahanja ne ustra
ši: »To je najbolj enostavno in 
se da hitro naučiti. Sicer pa 
ima Slave veliko izkušenj in 
mi bo že pomagal.« 

Če bo naš šaljivi par res ja
hal, še ne vemo, se bo pa prav 
gotovo pripeljal s kočijo, ki jo 
bo vlekel par lepih konj! In če 
se bosta ob tem še spravila na 
konja, bo to svojevrstna atrak
cija, kakršne ne vidiš vsak 
dan. 

Še posebej, ker Novi tednik 
napoveduje tudi zaključek ak
cije in žreb nagrad v akciji Iš
čemo desettisočega naročnika. 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

(z njihovimi sti-
Beznanjen. O ne-
Bta, pretekli te-
del. Pravi da ga 

i so bili pred leti 
I V na gradnjo so-
tu. »V občinskem 
ia most prenese 
ffemenitve,« pra
la misli na mož-
Hruševca uredili 

co v Štore ter Če
pico ter posodob-
^ most. S tem bi 
lenili preobreme-
Iki center, vendar 
tri dvomili zaradi 
Ino močvirne lege 
• So to zgolj lepe, 
fesničljive želje? 
[a v Šentjurju tre

nutno uresničujejo velike cest
ne naložbe v mestno obvoznico 
ter v razrešitev prometnega 
vozla v smeri proti Jakobu. 
Največja ovira za postavitev 
Novakovega mostu je seveda 
finančne narave. Predsednik 
Grdina opozarja, da je, na pri
mer, občinski rezervni sklad 
preveč okleščen, zato bi za No
vakov most vsekakor morali 
najti nov finančni vir. »Upam, 
da bomo to razvozlali,« je še 
dejal. 

Najbolj upajo seveda 
v Krajnčici, pa tisti v Vrbnem 
in Hruševcu, ki brez Novako
vega mostu ne morejo. Nekaj 
novega upanja vzbuja stiska 
kmeta Pasariča iz Hruševca, ki 
je dal zemljo za novo šolo 
v Hruševcu ter dobil zamenja
vo v Vrbnem, onkraj podrtega 
Novakovega mostu. Po neka
terih podatkih naj bi Pasarič 
zamenjavo pogojeval z upo
rabljanjem Novakovega mostu 
ter dobil občinsko pisno zago
tovilo. Predsednik Grdina tega 
v ponedeljek ni zanikal. 

BRANE JERANKO 

f'3;n« traktorist s prikolico. Mnogi so prisiljeni, da 

Telovska procesija pred drugo svetovno vojno v Laškem. Sprevod zavija na Valvazorjev trg, kjer je bil na 
pred sedanjo trgovinico »Maja« postavljen zasilni oltar iz zelenja. Pred njim (spodaj desno) baldahin 
z Najsvetejšim, na levi pihalna godba. ( iz laške domoznanske zbirke) 

Telovske procesije 
- vzorec vseh parad 

če na telovo grdo vreme zadrži procesijo, 
se težko potlej suši seno. 

(Ljudski vremenski pregovor) 

Telovo ali praznik rešnjega te
lesa naj bi v 13. stoletju oznanjala 
sv.Julijana, redovnica nekje na 
območju sedanje Belgije, to naj bi 
ji bilo naročeno pri nekem prika
zovanju. Škof Urban je praznik 
Kristusovega spreminjanja v kruh 
uvedel najprej v svoji škofiji, nato 
ga je kot papež Urban IV. vpeljal 
po vsem krščanskem svetu. Ker je 
bil to čas »interregnuma«, dvojne
ga papeštva, ga je resnično uspel 
uveljaviti šele Klemen V. leta 
1311. Praznik je spomin na zadnjo 
večerjo, in ker bi se bučno prazno
vanje na predvečer velikega petka 
ne spodobilo, je telovo na četrtek 
po nedelji Sv. Trojice. 

Procesije na telovo so bile naj
bolj slikovite, vseobsegajoče, pra
ve predstave blišča, ki se je naj
bolj razbohotil po deželah, v kate
rih je zmagala protireformacija in 
z njo nabuhli barok. Nosilci takš
nih spektaklov v mestih so bili 
jezuiti, na podeželju pa je bilo vse 
bolj preprosto, a morda ravno za
to bolj poduhovljeno in prisrč-
nejše. 

Ta praznik je najbolj simbolizi
ral pripadnost katoliški cerkvi, 
seveda tudi priprošnji proti uj
mam in uničujoči streli, kar spet 
velja zlasti za podeželske fare. 
V mestih pa so pravzaprav vsi 
tekmovali, da bi bili j a opaženi, in 
to čim bolj odmevno. Baje so na 
cesarskem Dunaju pripravili po 
petdeset prizorov, ki so ob proce
sij ski poti prikazovali slike iz ce
hovskega in stanovskega življe
nja, a tudi mnoštvo prizorov iz 
svetopisemskih zgodb stare in no
ve zaveze, torej o Adamu in Evi, 
prodanem Jožefu in njegovih bra
tih, treh kraljih in vrsti priljublje
nih svetnikov: sv. Juriju z zma
jem, Eliji na ognjem vozu, pa še in 
še. Lahko bi rekli: Dunaj je Du
naj. A tudi v Ljubljani telovske 
procesije niso bile od muh. Že 
v 17. stoletju so menda postavljali 
odre ob poti, po kateri se je pomi
kal sprevod, in na njih uprizarjali 
biblijske žive slike. Postavili so 
slavoloke, jih okrasih s papeški-
mi, cesarskimi in mestnimi pra-
porci ter zelenimi girlandami. 
V sprevodu samem so poleg du
hovščine, raznih laičnih družb in 
društev sodelovali celotni cehi, 
pozneje obrtniške strokovne 
združbe s svojimi stanovskimi 
prapori, znaki in najbolj značil
nim orodjem ter izdelki. Popofno-
ma razumljivo je, da so šli v pro
cesijo vsi, ki so nosili uniformo, od 
gamizijskih vojaških enot (v kra
ljevini Jugoslaviji so šli v povorki 
tudi častniki, ki niso bili katoliča

ni) in policijskih posadk do gasil
cev, pa pihalne godbe in seveda 
tudi razna športna društva: lovci, 
strelci, sokoli, orli in vse, kar je 
takega še bilo. Oblastniki so se 
potili v svojih strogih opravah ali 
frakih, pokriti z »hohcilindri« in 
»melonami«, a po položajih, od 
najvišjega navzdol, prosim lepo, 
kot se spodobi. S tem so hoteli 
poudariti, da je takšna družbena 
razvrstitev po božji volji. 

V manjših mestih in trgih, v po
deželskih župnijah je bilo tega 
blišča gotovo veliko manj, zato pa 
bržčas več pristne pobožnosti, če
prav se je tudi sem prikradla ma-
nira, da le ni vseeno, kdo je s kom 
stopal v procesiji in kako daleč ali 
blizu Najsvetejšega je v procesiji 
bil. 

Bistveno razliko med meščan
sko in kmečko procesijo je določal 
stroškovnik. Tako kot v mestu so 
tudi na podeželju pripravili za 
procesij ski obhod štiri zasilne ol
tarje, če ni bilo kapel ali cerkva, 
ki v mestih stojijo bliže druga 
drugi. V podeželskih farah so, če 
drugega ni bilo, zgradili zelene 
ute iz vej, vanje postavili mizo, jo 
prekrili z najlepšimi vezenimi prti 
in dodali obilo cvetja, ki ga je raz
košno ponujala narava. Namesto 
dragih slavolokov so po kmečkih 
župnijah ob procesij ski poti po
stavljali lično ozaljšane mlaje, 
k hišam prislanjali zelene veje, 
okrasili okna s cvetjem, prtički in 
gorečimi svečami. Z zelenjem so 
prekrili manj spoštljive vidike, 
kot so gnojišča in prostorčki za 
»zahrbtne« zadeve, ki so sodili 
k vsaki hiši, čeprav je vsak vedel, 
kaj se za njimi skriva. 

Menda ni treba posebej ome
njati, da so si ljudje ta dan nadeli 
najboljše, kar so premogli. Iz 
skrinj so vzeli stare ljudske noše, 
ki so dišale po sivki, baziliki in 
podobnih zeliščih z domačega vr
ta. Če je bilo kaj surove svile ali 
brokata v hiši, sta na ta dan mora
la na sončno luč. Matere so že 
dneve pred tem z osladkano vodo 
zmočile lase svojim hčercun, jih 
navile na ličkanje ali klasinke, da 
so se pod rutami nakazovale en
krat večje glave z drobnimi obraz
ki, a so deklice potrpele - da bodo 
lepe, ko bodo šle rož'ce trosit. Za 
procesijo so jih oblekU v obhajilne 
in birmanske obleke, očistili so 
lične košarice in vanje nabrali 
obilico dišečega cvetja, od vrtnic 
do jasmina. Gospodinje so šumele 
s svojimi kiklami in imtercami. 
Dekleta, tudi mlajše dekle, so si za 
ta dan nakravžljale lase s poseb- •• 

Prizor s procesije v Gornjem Gradu. Enak red kot pri pogrebih je bil 
tudi tu, moški so šli posebej, ženske prav tako. Bandera, na kateri je 
podoba Janeza in Pavla, je zelo velika, zato so jo nosili s tremi drogovi. 
Zastava je bila v spodnjem delu razcepljena v štiri trakove, da se je 
veter manj upiral vanjo. 

nimi škarjami, ki so jih grele nad 
razbeljenim ognjem in pri tem do
bile prenekatero opeklino. Možje 
niso zaostajali v svojih ta'kmaš-
nih gvantih, še drobni, drugače 
vse poletje bosonogi fantiči so ta 
dan štorkljah v čevljih in stiskali 
ustnice, če so jih obuvala ožulila. 
Fantje, zlasti tistoletni naborniki, 
so nosili bandere, imenitnejši 
kmetje, ki so modrovali v župnij
skih svetih, so nosili baldahin, 
pod katerim je stopal župnik 
z Najsvetejšim, obdan s kapla
nom, ministranti, ki so vihteli ka-

(Slika je iz zbirke g. Janeza Mavrica) 

dila. Pred baldahinom pa so de
klice z venčki v laseh trosile cvet
ne lističe na pot. 

Še ena bistvena razlika med 
mestom in vasjo je bila. Procesije 
v mestih se je udeležilo res veliko 
ljudi vseh slojev, vendar se je večji 
del meščanov postavil v špalir. Po 
podeželskih župnijah so večinoma 
vsi udeleženci šli v procesijo. 

Tudi na telovo so streljali 
z možnarji, v mestih so to opravili 
celo topničarji, če jih je vojaštvo 
premoglo; da so zvonili z vsemi 
zvonovi, ni treba posebej omenja
ti. Seveda je telovski četrtek še 
vedno velik verski praznik, ven
dar je veliko nekdanjega blišča in 
slikovitosti, ki nista neposredno 
vtkana v obred, pozabljeno in 
opuščeno. Se je pa veliko tega 
preselilo na slavja ob civilnih 
praznikih, proslavah in priredi-
t\ah. Še največ podobnega smo 
lahko videli na prvomajskih para
dah, kjer sicer niso prikazovali 
slik iz svetega pisma, pač pa sim
bolično povzdigovali kult dela, 
ustvarjalnosti, velikih dosežkov. 
Vsak nov izdelek, zlasti nove stro
je in naprave, ki so bili izdelani 
v tekmi s kapitalističnim svetom, 
so vozili na ogled in jih ozaljšali 
s kinčem zastav, cvetja in gesel, 
predvsem pa z živim okrasjem po
stavnih fantov in brhkih deklet, ki 
naj bi z raznimi simboli v rokah 
prepričali množice, da bo zdaj 
zdaj raj v deželi. 

Sicer pa so parade stare kot člo
veška civilizacija. Pomislimo sa
mo na slavja v starem Egiptu, 
v Grčiji, Rimu. 

Tako se telovo vrača k izvoru 
- v duhovno razsežnost. 
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ODMOl 
Zdravniki in 
bolniki 11. 

Sp)oštovani gospod dr. med. 
Andrej Žmavc, iz vašega odgo
vora v N T ugotavljam, da ra
zumete moje pisanje kot pri
tožbo na strokovno delo dveh 
vaših zdravnikov in ne kot 
opozorilo na njun oporečen 
odnos do hudo bolnega starej
šega človeka. Moj namen pa je 
bil izrecno opozoriti na prepo
vršen odnos obeh dežurnih 
zdravnikov do hudo bolnega 
moža, o čemer nenazadnje pri
ča dejstvo, da ga je tretja de
žurna zdravnica pod nujno na
potila v bolnišnico, kjer so 
zdravniki - specialisti ugotovi
li dejanske vzroke poslabšanja 
njegovega zdravstvenega 
stanja. 

Na nekatere vaše navedbe 
v pismu, s katerimi opraviču
jeta ravnanje obeh dežurnih 
zdravnikov ne bom odgovar
jala. 

Resnica in izkušnja mene in 
moje hčere je povsem drugač
na. Trdno pa sem sklenila, da 
o tem ne bom več polemizirala 
z vami, ker bi lahko kakšna 
pretežka beseda sprožila ne
prijetne posledice zame in za 
mojega moža. Prepričana sem 
celo, da jih je ž e . . . 

In čisto na koncu: kot kaže, 
sem s svojim pisanjem priza
dela tudi vas, spoštovani go
spod dr. med. Andrej Žmavc, 
vendar vam tak občutek nika
kor ne daje pravice, da me 
oslavljate v vašem pismu v NT 
kar z imenom. Za vas, če nič 
drugega ne, želim ostati še na
prej gospa. 

M. J. in hči, 
Celje 

Uredništvo: Naziv »gospa« 
smo izpustili pri prepisovanju 
odgovora dr. Žmavca v ured
ništvu — tokrat pomotoma, saj 
je bila besedica vljudnosti 
uporabljena na začetku pisma. 
Sicer pa praviloma v pismih 
izpuščamo to besedico, saj za
radi pogostosti uporabe brez 
potrebe podaljšuje besedila. 

PREJELI 

Rdeča oblast 
Če bi celjska rdeča oblast 

hotela zamenjati rdečo ravna
teljico na osnovni šoli Frana 
Roša, bi to že zdavnaj storila, 
ne pa, da ji kar naprej podalj
šuje mandat. Vprašam se, za
kaj so podaljšali mandate 
ostalim komunističnim ravna
teljem na celjskih šolah, ki ni
so nič manj komunistično na
darjeni od nje. 

Višek tega je bil članek 
v Novem tedniku, ko neka 
učenka jugobalkanskega pore
kla podpira svojo ravnateljico 
in pravi, da je politika ne zani
ma. Dvomim, da je to pismo 
otrok spontano napisal. Tu se 
lepo vidi sodelovanje med ju-
gobalkanom in rdečimi, ki tra
ja že od leta 1918, če ne že od 
pre]. 

To pišem zato, ker smatram, 
da je potrebno Slovenijo deko-
munizirati in to tako, da se 
vsem, ki so bili člani Z K in 
vodilni ZSMS-jevci prepove 
javno in politično delovanje. 
Pri tem sploh ni pomembno, če 
se pišejo Bavčar, Kocjančič, 
Kučan Roječ, Pukl ali Janša. 
Ne vem kaj so ti počeli v tej 
totalitarni organizaciji, če so 
veliki demokrati, za kakršne 
se sedaj deklarirajo. 

Jaz že dolgo pravim, da ni 
dobrih komunistov in zato dr
ži pregovor: »Komunist se 
spreobrne, ko se v jamo 
zvrne.« 

Predsednik OO 
Slovenske nacionalne 

desnice Celje, 
M I R A N ŠNEBEREGER 

Izjava Liberalne 
stranke 

z ozirom na zadnje zaplete 
pred Ustavnim sodiščem Libe
ralna stranka ugotavlja, da se 
na žalost uresničujejo njene 
napovedi o škodljivosti takega 
načina vpeljave nove lokalne 
uprave v Sloveniji. 

Zato Liberalna stranka 
predlaga, da Državni zbor 
ustavi projekt lokalne samou
prave in prekliče referendume 
za ustanovitev novih občin in 
naj razpiše volitve v občinske 
svete v sedanjih občinah po 
novi zakonodaji. 

Državni zbor bi s tem dal 
Sloveniji prepotreben predah 
in možnost, da se osredotoči 
na gospodarske probleme, iz
vedbo privatizacije in denaci
onalizacije ter odpravo vses
plošne korupcije. 

Državni zbor bo s tem deja
njem omogočil umiritev polo
žaja v državi in zmanjšal na
petosti med ljudmi. Projekt lo
kalne samouprave pa se po te
meljitem premisleku vpelje 
čez štiri leta, morebiti pa čez 
dve leti poskusno v eni ali več 
občinah. 

dipl. inž. vrrOMIR GROS, 
član Glavnega odbora 

Liberalne stranke 

Izjava 
v Demokratični stranki 

upokojencev Slovenije (De-
SUS) smo z zadovoljstvom 
sprejeli na znanje pismo pred
sednika Vlade RepubUke Slo
venije z dne 26. aprila 1994. 
Vsebina pisma kaže na razu
mevanje zahtev in predlogov, 
zaradi katerih so se upokojen
ci na nedavnih protestnih zbo
rih in sestankih obračali tudi 
na predsednika vlade. Sklad
nost z našimi zahtevami je 
v pismu izražena zlasti v na
slednjem: 

Vlada bo usklajevanje po
kojnin izvzela iz intervencij
skega zakona in jih torej ne 
izenačuje več z ostalimi nado
mestili (nadomestila med po
rodniškim dopustom, odsot
nost z dela nad 30 dni, ob 
brezposelnosti in zajamčena 
plača). 

Po podpisu dogovora o poli
tiki plač v gospodarstvu za le
to 1994 in tarifnega dela ko
lektivne pogodbe za gospodar
stvo, ki vključuje zaostajanje 
zlasti plač za rastjo malopro
dajnih cen, bo mogoče pokoj
nine še naprej usklajevati 
z rastjo plač. 

Nismo bili ravno trdno pre
pričani, da se bodo napovedi iz 
pisma predsednika Vlade za
res in trajneje uresničile. Pri
čakovali pa smo, da bomo vsaj 
nekaj časa, brez drezanja v na
še pravice, lahko mirneje uži
vali svoje trdo zasliižene po
kojnine. Kaže, da je bilo naše 
majavo pričakovanje uteme
ljeno in spet smo v p>oložaju, 
ko bomo morah protestirati. 

Odbor za zdravstvo, delo, 
družino in socialno politiko 
Državnega zbora je namreč 21 
dni po pismu predsednika Vla
de na seji 17.5.1994 odločil 
drugače. Ne da bi razpravljal 
in morda ovrgel argumente 
upokojencev in tokrat tudi 
enake, v pismu zapisane argu
mente predsednika Vlade, je 
z večino glasov odločil, da ne 
sprejme predloga Vlade o umi
ku pokojnin iz intervencijske
ga zakona in se odločil tudi za 
hiter postopek sprejemanja 
zakona. Kaže, da se cilj, udari
ti po upokojencu ni spremenil, 
spremenili so se le nosilci vlog. 
Družno so v odboru nastopili 
proti upokojencem poslanci 
Liberalne demokracije. Krš
čanskih demokratov in Slo
venske ljudske stranke. 

Nad odločitvijo odbora smo 
ogorčeni toliko bolj, ker sodi
mo, da je bila sprejeta ali iz 
politično konkurenčnih razlo
gov, morda razlogov merjenja 
moči ali pa je plod vnaprej do
govorjene taktike zaplotništva 
in menjave vlog. V kratek stik 
komuniciranja med predsed
nikom Vlade in Državnega 

zbora namreč ne verjamemo. 
Ni najvažnejše ali je ozadje ta
ko ali drugačno. Važen je 
sklep Odbora, zoper katerega 
izražamo svoj protest. K pro
testu pozivamo vse območne 
organizacije DeSUS, vse upo
kojenske organizacije pa vabi
mo, da se nam pridružijo. 

DeSUS, 
predsednik: 

JOŽE GLOBAČNIK 

»Odbiti izstrelek 
v oko« 

v uvodu moje zgodbice bi 
najprej pozdravil vse sokraja-
ne (tako dobre kot slabe). Obo
je sem omenil zato, ker se mi 
zdi, da je vedno več sovraštva 
med ljudmi, posebno pa člove
ka spoznaš, kakšen je v resni
ci, če je v stiski, če mu gre 
v škripce, skratka, takrat po
kaže svoje človeške in nečlove
ške vrline. 

To pa je tudi moja glavna 
tema zgodbe. Jaz bi rad bral
cem NT pojasnil oz. povedal 
resnično zgodbo o nesreči, ki 
se je zgodila 1.5.1994 na Pre-
vorju. Namreč v NT, ki je izšel 
12.5.1994, je bila ta nesreča 
objavljena, vendar so bile izja
ve nekaterih neresnične in je 
tudi objava v NT netočna. Na
mreč zgodilo se je čisto druga
če kot je pisalo. 

Martina Kotnik ni lastnica 
tega kokošnjaka, ampak je bi
la, oz. sva bila na obisku pri 
njej doma. Namreč jaz sem bil 
zraven, čeprav v celi zgodbi 
nisem omenjen. Zakaj, ne vem, 
ali pa...? Ker je Martina doma 
opazila kuno na kozolcu, ko je 
pač hodila tam okoli, sem na 
željo njenih domačih peljal 
Martino iskat lovca. Lovec je 
res šel takoj v akcijo. V objavi, 
12.5. v NT, piše, da je Martina 
lov opazovala izza vogala hiše. 
To seveda ni res, kajti ona je 
bila po moji presoji od lovca 
oddaljena največ 6 metrov, ni 
bila za vogalom ampak na od
prtem terenu. Pa še to bi do
dal, da lova ni opazovala sa
ma, ampak nas je bilo več. No, 
nazadnje, ko je pač dobila ši-
bro v očesni predel glave, ni 
iskala sama pomoči v bolniš
nici, ampak sem ji pomagal 
poiskati pomoč jaz. Se danes 
je v bolnišnici. Takšna naj bi 
bila resnična, oz. je resnična 
zgodba, pa verjamete ali ne . . . 

Zdaj pa sami presodite ali je 
bil to fer odnos nekaterih do 
ponesrečene Martine, ki je 
v tem času dala že nekaj težkih 
operacij skozi in je morala pu
stiti doma mene samega s tri
mesečno punčko. Hvala bogu, 
da imam super mamo, da mi 
pomaga okrog teh zadev. Go
vori se, kako je povzročitelj te 
nesreče ob živce, da ga je zelo 
prizadelo. Jaz se sprašujem, 
ali se kdo vpraša, kako trpi 
Martina v bolnišnici, njena 
punčka doma, pa še kdo . . . Po
sebno trpiš, če še potem prebi
raš neresnične izjave. Za ko
nec bi rekel le to, da se nam 
naj Martina čimprej vrne 
zdrava iz bolnišnice, saj jo zelo 
pogrešamo, pa še to bi dodal, 
če kdo išče krivca tega dogod
ka, naj ga nikar ne išče v pone
srečeni Martini, saj ima ona 
dovolj gorja s tem za celo živ
ljenje. 

SREČKO, 
Prevorje 

Sodba v imenu 
ljudstva! 

Temeljno sodišče v Celju, 
enota v Celju je po sodniku 
M . . . P . . . , v pravdni zadevi to
žeče stranke RTV Slovenija, 
Ljubljana, ki jo zastopa poo
blaščenec D . . . P . . . itd, i td . . . 

Prav s takšnim uvodom po
šiljajo naša sodišča sodbe lju
dem, ki jim sodi ljudstvo. A b 
surd. Kako si ti ljudje pred
stavljajo, da razsojajo v imenu 
ljudstva. Kaj so še vedno pod 

vplivom droge, ki se ji reče: 
»Rudeče enoumje.« Kdo daje 
tem tovarišem sodnikom, ki so 
prej, v času komunističnih ve
ljakov pač delali tako kot so 
jim drugi narekovali, pravico, 
da se okličejo za ljudstvo. Sra
mota. En sam človek, pa če
prav sodnik, še nikoli, razen 
v komunističnem sistemu, ni 
predstavljal ljudstvo. In kako 
naj bo en sam človek, ali sod
nik, pravičen in ne pod vpli
vom nekoga nadrejenega ali 
pa monopolista, če pa je bil že 
v prejšnjem sistemu isto kot pa 
je sedaj. 

Ko se nas pet prijateljev 
usede za mizo, predstavljamo 
več ljudstva, kot pa ga vi. 
Predlagam, že drugič v nekaj 
letih, da tudi sodišča preidejo 
že enkrat iz komunističnega 
sistema in se pričnejo obnašati 
v duhu demokracije, toda naj
prej morate počistiti v svojem 
gnezdu. Iz lastnih izkušenj 
vem, lahko pa vam tudi pisme
no opišem primere, da je bilo 
najtežje prav pri nas doseči 
pravico in izgleda, po sodbi 
sodeč, ki je v imenu ljudstva, 
da se boste še dolgo tako obna
šali. Ko preprosti, majhni lju
dje iščejo svoj prav ali pravico, 
jo pri vas zelo težko najdejo, 
pa to zanikajte če lahko. Za 
takšne ljudi, ki so poleg tega, 
da so »mali« tudi siromašni in 
si ne morejo privoščiti dragih 
odvetnikov, se zadeve vlečejo 
po več let, celo pet aU deset in 
še več. In zakaj? Ker je sodstvo 
nesposobno ali pa pod vplivom 
nekoga »višjega«. Al i pa se še 
vedno dela po starem sistemu, 
ker so še vedno isti sodniki, 
kot so bili v prejšnjem sistemu. 
Če dvomite v resničnost zapi
sanih besed poiščite sodbe 
s številkami P 984/89, ki se 
vlečejo že peto leto in še sedaj 
niso razčiščene. Nesposobnost 
ali »višja sila«? Lahko kdo po 
pravici pove, zakaj tako? Ver
jetno izgovor, da je preogrom-
no dela in premalo sodnikov. 
A jaz vem za odgovor. Tudi vi 
pričnite delati vsak dan po 
osem ur, kot mora uboga raja, 
pa bo več primerov rešeno 
v hitrejšem času. In predlagam 
vam, da prenehate s takšnimi 
uvodi, da se en sam ali pa tudi 
trije ljudje oklicujete za ljud
stvo, ker to nikoli in nikdar ne 
morete biti. 

Napisano v imenu ljudstva! 
MIRKO GOLOB, 

Laško 

TV konferenca, 
resnice in 
razmišljanja 

TV konferenca, 16.5. nam je 
odkrila resnice, o katerih smo 
dosedaj samo domnevali. Pro
glasitev Kučana za nadstran-
karskega kandidata, kar je iz
vršila njegova stranka, je de
jansko bila izvrstno izpeljana 
politična prevara, s katero je 
bilo zapeljanih precejšnje šte
vilo volivcev. Kučan pa je sa
mo »deponiral« članstvo, ka
kor je sedaj razkrito. 

Želim bralce - državljane 
opozoriti na nekatera zamol
čana in izkrivljena tolmačenja 
TV konference in tudi sicer. 
Kako se Z L S D lahko pred
stavljajo kot leva stranka, če 
so njeni člani v glavnem direk
torji, lastniki kapitala in naj
novejši delodajalci? Od kod 
smelost za kratico SD, skupno 
ZLSD. Če me spomin ne vara, 
je ljubljansko sodišče registra
cijo zavrnilo in je stranka mo
rala poiskati sodišče izven 
Ljubljane, ki je iz »nepoučeno-
sti« ali nevednosti, registracijo 
izvršilo. Tudi v vprašanju div
jega lastninjenja so člani vaše 
stranke v velikih slučajih v pr
vih vrstah. Da so arhiv CK 
ZKS predah že pred leti niče
sar ne dokazuje, saj vemo, kdo 
je arhiv dejansko vodil. Sumi
mo, da se bistveni dokumenti, 
ki bi lahko partijo ali posa
meznike bremenili, med pre
našanjem arhiva dejansko 
uradno »zgubili« ter jih dejan
sko »nikoli ni bilo«. Zavzema
nje za socialne pravice zapo
slenih in upokojencev je sle

parsko zapeljevanje ljudstva. 
Ministrica za socialo in ostalo, 
ki je članica vaše stranke, stal
no predlaga ukrepe proti de
lavcem in upokojencem, skup
no z Gasparijem, vi pa navi
dezno nasprotujete, odnosno 
članica ZL. V skupščini vaši 
poslanci izkoristijo vsako pri
ložnost, da bi zavrli gospodar
stvo, razvoj in se s tem enačite 
z bivšimi zelenimi. Zadnji tak 
primer, ki ga je izvršila stran
ka vašega bivšega podmladka, 
je prenos (predlog) pristojnosti 
za gradnje v celoti na MOP 
(ministrstvo za okolje in pro
stor). Skriti namen tega pa je 
»miniranje« in onemogočanje 
načrta izgradnje avtocest, ki 
pomeni eno glavnih točk za 
oživljanje našega gospodar
stva. 

O združeni listi. Poglejmo 
sezname dveh zadnjih CK 
ZKS, medobčinskih in občin
skih komitejev pa bomo videli 
od kod se vodstva strank ZL. 
Demokratična stranka upoko
jencev, ki po primerjalnih 
izračunih šteje približno 25 
odstotkov in je v skupni volilni 
rezultat Z L prispevala 90.000 
glasov ali 53 odstotkov od 
skupnega. Pri tem pa ste bla-
govoUli tej stranki samo eno 
mesto, pa je v končni fazi do
bila celo ministra (ki je to bil 
tudi pri Markoviču). Za DSS 
se pa sploh nič ne sliši. 

Na volilnih listih naj bo 
v bodoče točno navedeno ime 
stranke, ki nastopa združeno 
in tudi ločeno število kandida
tov. Na primer S K D - N D ali 
L D S po blejski združitvi in 
podobno. To naj velja za vse 
stranke. Če poslanec prestopi 
v drugo stranko in izstopi iz 
stranke na katere Usti je bil 
izvoljen, se mu mora pri ve
ljavnem volilnem sistemu 
mandat odvzeti in dodeliti na
slednjemu z volilne liste. 
Upam, da bodo moja razmi
šljanja vzpodbudila tudi raz
mišljanja bralcev. 

CIRIL KNEZ, 
Na Pristavi, 

Laško 

Ovadba 
Po dogovoru s Pokrajinskim 

odborom Slovenskega ekolo
škega gibanja - SEG smo vloži
li kazensko ovadbo zoper Re
publiško upravo za ceste 
v Ljubljani kot upravljalca in 
investitorja in njeno odgovor
no osebo zaradi povzročanja 
splošne nevarnosti. Gre za kri
žišče magistralnih cest v Celju 
in sicer Mariborske ceste in 
magistrale vzhod - zahod pri 
učnem centru oziroma vojaš
nici TO. 

Ob izgradnji magistrale 
vzhod-zahod je ostalo križišče 
neurejeno in povzroča stalno 
nevarnost za vozila, voznike, 
potnike in tovor. 

Zgodilo se je že več nesreč, 
veliko vozil je na »skakalnici« 
odskočilo, podrsalo po asfaltu 
(sledi so jasno vidne), odpadel 
je marsikateri izpuh... 

Kot smo lahko zvedeli, kri
žišče ni bilo dokončano v skla
du z gradbenim dovoljenjem. 
Ne bo težko preveriti, kje je 
krivda, kakor tudi ne, kaj je 
zapisano v tehničnem pregle
du od dovolitvi prometa po tej 
cesti. Najbrž je na voljo tudi 
kakšen zapisnik inšpekcijske
ga pregleda. Kar zadeva ne
vladne ekološke organizacije, 
smo na problem že opozorili 
- tudi prometno inšpekcijo in 
Ministrstvo za notranje zade
ve. Morda je za razmere odgo
vorna tudi inšpekcija? 

Za ovadbo smo se odločili, 
ker problem ni rešen že več let, 
škodljive posledice pa so ne
primerno večje, kot bi bili 
stroški izgradnje križišča po 
načrtu. Križišče je zlasti ne
varno za voznike iz drugih 
krajev, ki pasti ne poznajo, in 
v času, ko utripa zelena luč za 
smer vzhod-zahod (in obratno) 
in je potrebno hitro izprazniti 
križišče. 

Za 10 SEG, 
K A R E L LIPIČ 

Cerkev je le del 
države... 

Odmev na žarišče 18.5.1994 
(Stres & Peterle) 

Spoštovana sozemljana! 
Res je, da tudi ustava ne mo

re ločiti nekaj, kar je že od 
nekdaj del države, saj bi bilo 
takšno dejanje nedemokratič
no in to je dokazala tudi TV 
Slovenija - državna televizija, 
ker je omogočila medijski pre
nos vajinega pogleda na ena
kopravnost državotvornih no
silcev, med katere brezdvom-
no sodijo državljani - verniki, 
krščanska cerkev in tudi njena 
tisočletna organizacijska 
struktura (in še drugi živeči 
ljudje, ljudske iniciative itd.) 
kot enakopravni državotvorni 
nosilci. 

Prepričan sem, da vsak člo
vek veruje v tisto, kar mu je 
dano, privzgojeno, prirojeno 
ali naučeno. Poštenje, pravič
nost, ljubezen skrb za potom
stvo - to so vrednote, ki so lju
dem dane že ob rojstvu, kar 
potrjujejo človeške skupnosti 
in še živeči narodi, ki niso ni
koli ničesar slišali o krščan
stvu, veliko pa vedo o naravi. 

O tem so veliko vedeli znani 
krščanski zavojevalci: Krištof 
Kolumb. . . 

O vzgoji in izobraževanju 
mladih in manj mladih pa 
vprašajte tudi nas, ki veliko 
vemo, ko se ob poučevanju 
vsakodnevno srečujemo 
z družbo sprašujočih pogledov 
učenk in učencev v naših 
šolah. 

Kulturna in druga narodna 
izročila je brez dvoma krepila 
tudi svoje čase cerkvena 
oblast, danes, v zahvalo huma
nistom, počenja manj ali bolj 
pluralna posvetna oblast. 

Veliko je strokovno uteme
ljenih pobud, da se uvede 
v šolske programe ekološka 
vzgoja, ustvarjalna kultura, 
krepilne športne aktivnosti 
itd. Sočasno ob preobilici pre
dobrih želja, kaj vse bi morala 
teoretično izvedeti naša učeča 
se populacija, a stroka cinično 
ugotavlja, da je preko 40 od
stotkov osnovnošolske in sred
nješolske mladine fizično in 
psihično zaradi preobremenje
nosti prizadete (nerazviti deli 
okostja, okvare vida, po
manjkljiva mišična moč, živč
nost, preobremenjenost s te
oretičnim in monotonim de
lom, s prezahtevnim izpraše
vanjem - skratka preobreme
njenost . . . ) 

Zato vama G. Peterle in g. 
Stres predlagam ustrezno po
litično sodelovanje, da s skup
nimi močmi na sledečem TV 
- žarišču predstavimo izboljša
ni in ustreznejši program 
praktične izvedbe zdravega 
življenja v šolah tako, da se 
vsakodnevno po treh urah te
orije uvede še dveuma zdrav
stveno - družabno - športna 
kulturna in odraščajoči mladi
ni primerna prehrambena de
javnost in to obvezno za vse 
udeležence vzgoje in izobraže- ^ 
vanja; po tem sproščujočem 
intervalu naj bi sledile še 3-4 
ure teoretičnega pouka. 

Le takšna neposredna ak- ' 
tivna človeku prijazna vzgoja 
bo trajno privzgojila v ljudeh 
pričakovane vrednote, kot so 
prijateljstvo, solidarnost, ra
zumevanje, spoštovanje do ; 
vsega tudi do cerkve kot del 
žive narave. 

Prostovoljni verouk pa naj 
živi interesno v cilju vzgoje 
poglobljene duhovnosti umsko 
in fizično razvitega in razgle
danega učenca, ne pa ga izrab
ljati za beg iz resničnosti - od 
problemov, ki obremenjujejo 
prihodnost in sedanjost naše 
človeške civilizacije. Vsakršno 
ločevanje kogarkoli in zaradi 
česarkoli od države je skrega
no z obče veljavnimi človeko- | 
vimi pravicami in svoboščina- ! 
mi. Zato imamo vsi pravico i 
- enakopravno sodelovati tudi | 
na TV - omizjih, ko teče beseda 
o vrednotah, morali, naravi.. . 

Vera ne more biti le posledi- i 
ca stiske, temveč svobode! 

JOŽEFJARH, I 
Celje 
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Odredba ne velja za nazaj 
Nedavno objavljena in 

vsaj deloma že veljavna 
odredba o prepovedi uvoza 
in prodaje avtomobilov brez 
katalizatorja očitno zbuja 
precej pozornosti in vsaj de
loma tudi jeze ter nejasnosti. 

Dejstvo namreč je, da je 
uvoz avtomobilov z bencin
skim motorjem in brez urav-
navanega katalizatorja pre

povedan že od sobote, 21. 
maja, vendar le v primeru, 
ko gre za individualni oziro
ma {)osamičiii (kot je zapisa
no v odredbi) uvoz avtomo
bila. Torej to pomeni, da lah
ka pooblaščeni prodajalci 
tujih avtomobilov oziroma 
zastopniki tujih avtomobil
skih tovarn vse do 1. julija še 
uvažajo avtomobile brez 

ustreznega katalizatorja. 
A kakšnega posebnega posla 
tudi zaradi tega ne bo, kajti 
po 1. juliju bo odredba zače
la veljati z vso močjo. Po tem 
datumu bo namreč prepove
dana tudi prodaja ekološko 
neprimernih avtomobilov in 
zato se pač vsi trudijo, da bi 
se jih do začetka naslednjega 
meseca znebili. Po drugi 
strani je očitno treba zapisa
ti, da odredba ne velja za av
tomobile, ki so bili v S love
niji registrirani pred uvelja
vitvi jo odredbe. Povedano 
nekoliko bolj razumljivo: po 
slovenskih cestah se bodo 
lahko še naprej nemoteno 
vozil i že registrirani avto
mobili brez katalizatorjev, 
njihova prodaja ne bo one
mogočena, še manj registra
cija. Skratka, odredba, ki so 
jo dolgo časa napovedovali 
in še precej več časa tudi pri
pravljali, ne velja za nazaj. 
Kako pa se bodo znašli vsi 
tisti, ki imajo na zalogi še 
precej avtomobilov brez 
uravnavanega katalizatorja, 
pa je že drugo vprašanje. 

Opel in mariborska Avtoiiiša Koimanič&Co. 
Mariborska Avtohiša Kol-

manič&Co. je imela pred ne
davnim dan odprtih vrat. 
Priložnost so izkoristili tudi 
za promocijo novega opla 
omega (na sliki). 

Nemška avtomobilska to
varna Opel - Avtohiša K o l -
manič je eden od treh poo
blaščenih prodajalcev teh 
avtomobilov na slovenskem 
trgu - je nedolgo tega posta

vila na cesto povsem novo 
izvedenko omege, ki je po 
upokojitvi senatorja največji 
avtomobil v programu. Opel 
omega je na voljo v dveh ka-
roserijskih variantah (kot 
štirivratna limuzina in kot 
karavan), z različnimi ben
cinskimi in tudi dizelskimi 
motornimi agregati (pri če
mer precej pozornosti zbuja 
turbodizelski motor, ki si ga 

je Opel sposodil pri B M W ) 
ter seveda različno opremo. 
Avtohiša Kolmanič je pred
stavitev omege popestrila 
tudi s posebnim popustom, 
kar je seveda dobrodošlo 
predvsem za kupce v tem de
lu Slovenije. Sicer pa gre 
omega dokaj dobro v pro
met, kajti prodaja je stekla 
konec marca, doslej pa je 
Opel že dobil več kot 50 tisoč 
naročil. _ 

Renault twlngo in tržni rezultati 
Renault tvî ingo, po sploš

nem mnenju avtomobil, ki uti
ra nekatera nova pota pri obli
kovanju vozil, drugim pa se 
zdi eden najbolj srčkanih av
tomobilov zadnjega desetletja, 
gre ob vsem tem tudi dobro 
v promet. 

Pred nedavnim so v Renaul-
tu (avtomobil nastaja tako 
v Franciji kot tudi v Španiji) 
izdelali že več kot 220 tisoč 
twingov. V Franciji si je lani 
najmanjši renault priboril 3,9 

odstotka trga, letos je njegov 
tržni delež že petodstoten. Je 
tretji najboljši prodajani fran
coski avtomobil na franco
skem trgu (za cliom in peuge-
otom 106, torej v razredu 
manjših avtomobilov), dokaj 
dobro se prodaja tudi izven 
Francije. Doslej so na različ
nih evropskih trgih prodali 
94.700 twingov (lani v Slove
niji nekako 250), kar je zado
voljiv rezultat. Zanimiva je 
ugotovitev, po kateri se nad 

twingom navdušujejo ljudje 
v starosti od 30 do 50 let, veči
noma poročeni, tisti, ki imajo 
dovolj denarja, in oni, ki imajo 
v garaži (ali pred njo) že kak
šen drug avtomobil. Twingo je 
ob tem avtomobil, ki ponuja 
en sam motor, eno samo opre
mo in je na voljo po eni sami 
ceni. Možno je izbirati le med 
različico s pločevinasto in 
platneno streho. K o gre za 
slednjo, se je zanjo doslej odlo
čilo približno 20 odstotkov 
vseh kupcev. 

Šlcode liodo po 1. iuiiju dražje 

Ljubljanski Avtoimpex, 
mradni zastopnik češke tovar
ne Škoda, se ta hip ukvarja 
z nekaj manjšim (kot pravijo) 
problemom: na dvorišču stoji 
nekako 1000 škod, ki imajo 
katalizator, vendar ni ustre
zen. Vse te avtomobile pa je 
treba prodati vsaj do 1. julija, 
ko bo začela veljati že znana 
odredba o prepovedi prodaje 
avtomobilov z bencinskim mo
torjem in brez uravnavanega 
katalizatorja. 

Pri Avtoimpexu trdijo, da 
cen kljub vsemu ne bodo niža
li, kajti povpraševanje po ško
dah je sedaj kar ustrezno in se 
utegne zgoditi, da bo do 1. ju
lija skladišče prazno. Bolj po
membno in omembe vredno je 
to, da bodo vse škode, ki bodo 
po 1. juliju opremljene z urav-
navanim katahzatorjem, za 
dobrih 2500 mark dražje. To je 
seveda razlog, da sedanje pov
praševanje po škodah ni majh
no. Po drugi strani utegne 
prav dejstvo, da bodo češki av
tomobili, opremljeni z uravna-
vanim katalizatorjem, bistve
no drcižji, nekoliko spremeniti 
sedanje prodajne načrte. Av-

toimpex namreč račima, da bo 
do konca leta prodal približno 
7500 škod. Če bi se to tudi zgo
dilo, bi bila Slovenija med šti
rimi ali petimi najpomembnej
šimi kupci čeških avtomobi
lov. Tako je bilo tudi lani, kajti 
bolje so šle škode v promet le 
v Turčiji, Veliki Britaniji in 
Nemčiji. Ni pa še jasno, kdaj 
bodo tudi slovenskim kupcem 
na voljo avtomobili, opremlje
ni z nekaj močnejšim motor
jem. Češka tovarna je namreč 
pred nekaj meseci sedanjemu 
1,3-litrskemu štirivaljniku po
večala moč s sedanjih 56 na 68 
K M . In nasploh se ve, da tudi 
češki tovarni ne gre vse tako 
od rok, kot je bilo mišljeno 
- čeprav je bila lani znotraj 
koncema Volkswagen (ta je 
31-odstotni lastnik) edina brez 
izgube. 

Maloprodajne cene (veljale 
bodo le do 1. julija) nekaterih 
škod pa so: favorit L X 967.528 
tolarjev, favorit G L X 
1.100.000 tolarjev, forman L X 
1.108.875 tolarjev in forman 
G L X 1.241.000 tolarjev. 

Na sliki: škoda favorit 

Po audiju A8 še audi A6 

Ingolstadski Audi se z lan
skimi poslovnimi rezultati ni 
mogel ali morebiti hotel prav 
posebej hvaliti (in je moral 
prav zaradi tega oditi nekda
nji prvi človek Kortum), letos 
pa dokazuje, da se avtomobil
skega trga loteva s svojevrstno 
zagrizenostjo. 

Pred dobrima dvema mese
cema je tako postavil na cesto 
povsem novi audi A8, največji 
in tudi najodličnejši avtomobil 
v programu, sedaj se priprav
lja na predstavitev audija A6 
(na sliki). To bo zamenjava za 
sedanji audi 100. Navzven se 
bo novi avtomobil precej spo
gledoval z audijem A8, kar do
kazujeta tudi prednji del in 
značilni zadek. Tudi znotraj 
bo audi A6 precej drugačen od 

sedanjega audija 100, pod po
krovom pa se bosta ob drugih 
vrtela še dva nova motorja: 
TDI, kar je oznaka za turbodi
zelski motorni agregat z di
rektnim vbrizgavanjem, ki bo 
zmogel 90 K M in so si ga spo
sodili pri manjšem audiju 80 
TDI, ter 2,0-litrski motor s po 
štirimi ventili na valj in konč
no močjo 133 K M . Po sedanjih 
napovedih bo ta motor na vo
ljo šele proti koncu leta. Prav 
tedaj ali kakšen mesec prej naj 
bi na cesto pripeljal tudi audi 
A4, kar je oznaka za povsem 
prenovljeni audi 80. Po vsem 
tem je več kot očitno, da pri tej 
nemški avtomobilski tovarni, 
sestavnem delu koncema 
Volksvvagen, delajo z vso 
močjo. 
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Ostanimo sicupaj! 
Skupno stališče raaiicev v okviru 
Združenja 

v skoraj petletnem obdobju 
obstoja se je Združenje radij
skih postaj v Sloveniji na svoji 
skupščini sestalo prvič tudi 
v Celju. Pod pokroviteljstvom 
Banke Celje in ob izdatni pod
pori vse hiše NT&RC smo celj
ski radijci prejšnji petek, 27. 
maja uspešno pripravili 5. red
no skupščino Združenja, na 
njej pa v glavni točki dne\Tie-
ga reda predstavili dosedanje 
aktivnosti pri pripravi 5. festi
vala radijskih postaj Slovenije 
konec oktobra 1994. 

Radio Celje je kot letošnji 
jubilejnik - 40 letnik, organi
zator 5. festivala Združenja 
radijskih postaj Slovenije med 
26. in 28. oktobrom 1994. V ta 
namen so se v hiši NT&RC in 
na Radiu Celje še posebej do
bro pripravili. Izdelana je ce
lostna podoba festivala (de
sign Minja Bajagič), prav tako 
so opravljeni nujni dogovori 
glede namestitve in poslušanja 
tekmovalnih dosežkov v sed
mih zvrsteh v hotelu Evropa 
Celje, medtem ko je pokrovi
teljstvo nad festivalom prevzel 
celjski Izvršni svet. 

Radijci upamo, da nam bo še 
naprej mecensko in sponzor-
sko roko nudila Banka Celje, 
ki je tudi sicer generalna po
kroviteljica nad 40. jubilejem 
Radia Celje - 2. najstarejše lo
kalne oziroma regionalne ra
dijske postaje na Slovenskem. 
Ni skrivnost, da pri zahtevnem 
projektu organizacije Festiva
la računamo še na druge po
slovne prijatelje in sodelavce. 

Čeprav je bilo nekaj nrmenj, 
da bi ponovno razmislili, ali je 
Združenje glede na razmah ra
dijskih postaj in zlasti pojav 
komercialnih postaj in progra
mov še smiselno, pa je bilo 
sprejeto končno stališče vseh 
navzočih, da ima Združenje še 
Vedno globok »raison d'etre«. 

Ne gre samo za kakovostno 
merjenje radijskih izdelkov in 
medija na festivalih, ampak za 
mnoga pragmatična vprašanja 
iz radijske studijske in prenos
ne tehnike ter vzdrževanja, 
predvsem pa za urejanje odno
sov znotraj slovenske radiodi
fuzije, do osrednje radijske hi
še Radia Slovenije in naci
onalnih radijskih programov 
ter do države ozioroma do Re

publiške uprave za telekomu
nikacije, ki je v imenu države 
za urejanje takšnih vprašanj 
tudi pristojna. 

Radijci torej želijo ostati 
skupaj vsaj v okviru Združe
nja, kljub temu, da se mnogi 
med njimi dnevno srečujejo 

Najkasneje do 15. junija se bo 
sestal Izvršni odbor Združenja 
in pripravil predlog nekaterih 
sprememb statuta, po katerih 
v skladu s sklepom skupščine 
vrata v Združenje za sprejem 
ne bodo več odprta povsem na 
steza j . Pripravil pa bo skupaj 
z vodstvom Radia Celje tudi 
natančna pravila za izvedbo 
festivala konec oktobra v Ce
lju. Morda bo izvršnemu odbo
ru uspelo izpeljati še eno 
skupščino pred glavnimi do-
pustii t.j. do julija, pripravili 
pa naj bi jo radijci iz Trbovelj 
v Medijskih Toplicah. 

Za predsednika so na skupš
čini ponovno izvolili Aleša 
Kardelja, glavnega in odg. 
urednika RGL iz Ljubljane, za 
podpredsednico pa Irmo Ben-
ko, direktorico Murskega vala 
in Vestnika iz Murske Sobote. 

tudi kot izraziti poslovni kon
kurenti - to je bistveno sporo
čilo celjske skupščine Združe
nja radijskih postaj v Slove
niji. 

MITJA U M N I K 

Dober doseg Radia Celje 
Po Mediani smo na 3. mestu med reglonalcl In lokalcl 

Prav na današnji dan je In
štitut za raziskovanje medijev 
v Ljubljani ob izidu letošnje 
pomladanske številke Medi
ane pripravil no\inarsko kon
ferenco, na kateri je osvetlil 
nekatere trende, ki jih je zabe
ležil med različnimi slovenski
mi mediji. Mediana 1/1994 po
meni spet polletni mejnik, ki 
pomeni objavo novih podat
kov iz projekta Mediana - bra-
nost, gledanost, poslušanost. 

Zato o kompletnih podatkih 
o Radiu Celje, njegovem dose
gu in poslušanosti v družbi 
z ostalimi radijskimi postaja
mi do zaključka redakcije za 
to številko NT, še ne moremo 
pisati. 

Inštitut za raziskovanje me
dijev nam je kot nekakšen pre
dujem poslal le skope podatke 
o dosegu radijskih postaj. Na 
osnovi teh podatkov smo lah
ko veseli, da se je Radio Celje 
uvrstil za razliko od prejšnjih 
let, še posebej lani, zelo viso
ko: v družbi vseh regionalnih 
in lokalnih radijskih postaj je 
na odličnem tretjem mestu, ta
koj za radijskima postajama 
Murski val iz Murske Sobote 
in Studio D iz Novega mesta in 
pred radijskimi postajami 
Kranj, Koroški radio Slovenj 
Gradec in drugimi, s katerimi 
se tudi sicer primerjamo in na 
festivalih radijskih postaj tudi 
tekmujemo. 

Čemu pripisujemo takšen 

vzpon? Nedvomno je izboljša
na slišnost Radia Celje z no
vim oddajnikom na Boču in na 
frekvenci 95,1 MHz od lanske 
pomladi naprej prispevala 
svoje in podaljšala doseg naše 
radijske postaje. Res pa je tu
di, da je smiselno korigiran 
vzorec zajemanja podatkov: za 
pomladansko Mediano niso 
npr. več spraševali ljudi o sliš

nosti Radia Celje tam, kjer se 
sploh ne slišimo. 

Sicer pa več o izsledkih le
tošnje Mediane, ki vedno zno
va draži poslovne ambicije in 
vzpostavlja nova konkurenčna 
razmerja med radijskimi po
stajami v vse bolj gostem etru 
države Slovenije, v prihodnji 
številki NT. 

MITJA UMNIK 

Četrtek, 2. junija, 13.10 j 

Domačiji 5 
Vsak četrtek lahko poslušalci izbirajo najljubšo narodno zabavno j 

melodijo med petimi predlogi, ki jih pripravlja Tone Vrabl. Melo-j 
dijo, ki med 25 klici poslušalcev dobi največ glasov, lahko vsak danj 
poslušate po prvi jutranji kroniki Radia Slovenija. ] 

Četrtek, 2. junija, 12.20 ^ 

IVlavrica: Avtotelinlica 
V oddaji se boste lahko seznanili s ponudbo znanega podjetja za 

prodajo avtomobilov. Glavna prodajna znamka Avtotehnike so 
Renaultova in Citroenova vozila. 

Sobota, 4. junija, 9.05 

40-let od poplave v Celju 
Spomnili se bomo dogodka, ki je vznemiril Celje: katastrofalna 

popolava je zahtevala 22 žrtev in povzročila veliko materialno 
škodo. Kroniko tega dogajanja bo obujal Tone Vrabl. 

Nedelja, 5. junija, 10.30 

Nedeljsici gost: Metod Trebičnik 
Metod Trebičnik iz Celja, eden izmed dolgoletnih članov Šport

nega društva Gaberje, je eden izmed glavnih pobudnikov Gaberi-
ade, vsakoletnega srečanja Gaberčanov, ki postaja vse bolj priljub
ljeno. Pogovor bo vodil Tone Vrabl. 

Nedelja, 5. junija, 16.15 

Potrošnik-Publlkum, prenos 
v predzadnjem krogu državnega prvenstva čaka celjske nogome

taše vroče gostovanje v Beltincih. S točko bi si že zagotovili visoko 
končno četrto mesto na lestvici. Reporter bo Goran Obrez. 

Dr. Janez RugelJ 
- alkoiiol in glasba 
Morda se sliši nekoliko 

smešno, a med glasbo in alko
holom lahko potegnemo kar 
nekaj povezav. V sobotni od

daji Glasba je življenje, bom 
gostila dr.Ruglja, najuspeš
nejšega na področju zdravlje
nja alkoholikov pri nas. 

V medicini obstoja kar ne
kaj področij, kjer zdravijo tudi 
s pomočjo glasbene terapije. 
Dr. Rugelj pravi, da je poskusil 
z glasbo tudi na svojem po
dročju, najprej s klasično glas
bo, kar se ni najbolje obneslo, 
potem pa je svoje paciente 
vključU v pevski zbor, kar se je 
izkazalo za zelo pozitivno. 
Prepevali so največ slovenske 
ljudske pesmi. Slovenci ima
mo v svoji ljudski glasbeni za
kladnici ogromno pesmi, ki 
opevajo dobro kapljico - te so 
v Rugljevem zboru izpustili... 

V nagradni igri ob 130-let-
nici Pivovarne Union smo iz
žrebali: Angelco Meserko iz 
Ljubljane in Nives Kuner iz 
Mozirja, ki bosta prejeli po 
dve majici, izžrebali pa smo 
tudi Katarino Gosnik iz Ra
dovljice, ki ji bo pismonoša 
prinesel ročno uro Sola. Česti
tamo! Opozarjam vse sodelu
joče v nagradni igri, da bo ko
nec avgusta finalno žrebanje, 
glavna nagrada pa gorsko ko
lo. Sodelujte, ejga, se splača... 

S IMONA H 2 O 

Delavski svet 

Gozdnega gospodarstva Celje 
p o . 
razpisuje delovno mesto 

D I R E K T O R J A P O D J E T J A 
za 4-letni mandat oziroma do lastninskega preoblikova
nja podjetja, skladno z zakonom o lastninskem preobli
kovanju podjetja. 

Kandidat mora poleg splošnih pogojev, določenih z zako
nom, izpolnjevati še naslednje: 
- da je dipl. inženir gozdarstva 
- da ima 5 let delovnih izkušenj 
- da ima opravljen strokovni izpit 
- da ima organizacijske sposobnosti vodenja 
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev v 8 dneh od objave razpisa na naslov: 
Gozdno gospodarstvo Celje p.o., Celje, Ljubljanska cesta 13, 
s pripisom »za razpisno komisijo«. 
Kandidati morajo vlogi priložiti tudi vizijo razvoja in delovanja 
podjetja. 
Kandidati bodo o izbin obveščeni v 8 dneh po sprejemu 
sklepa. 

RADIJSKI SPORED 
od 2. do 8. junija 

R A D I O C E L J E 
č e t r t e k , 2 . 6 . : 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja kronika 

RS, 5.35 Domača melodija tedna, 6.00 Poročilo OKO Celje, 6.30 Poročilo 
OKO Maribor 6.45 Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika RS, 7.20 
Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poro
čilo OKO Celje, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 9.05 
Pokličite in vprašajte, 10.00 Novice, 10.30 Mali O, 12.00 BBC 
novice, 12.10 Tečajnica, 13.00 Novice, 13.05 Napovednik 13.10 Izbira 
domače melodije tedna, 14.00 Jack pot, 15.30 Dogodki in odmevi 
(prenos RaSlo), 16.00 Podalpski biser (melodija tedna), 16.10 Glasbeni 
express, 17.00 Kronika, 17.30 Pika na i, 18.00 Ročk blok (Aleš Uranjek), 
19.00 Večerna poročila, 19.05 Deutsche Welle, 20.00 Zaključek pro
grama 

P e t e k , 3 . 6 . : 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja kronika 
RS, 5.35 Domača melodija tedna, 6.00 Poročilo OKO Celje, 6.30 Poročilo 
OKO Maribor, 6.45 Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika RS, 7.20 
Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poro
čilo OKO Celje, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 
Novice, 10.15 Filmski sprehodi, 10.30 Petkove štengce, 12.00 BBC 
novice, 12.10 Tečajnica, 13.00 Novice, 13.05 Napovednik, 13.10 Glas
bene želje, 14.00 Jack Pot, 15.00 Obvestila, 15.05 Šport ob koncu tedna, 
15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaSlo), 16.00 Podalpski biser (melodija 
tedna), 17.00 Kronika, 19.00 Večerna poročila, 19.05 Deutsche VVelle, 
20.00 Zaključek programa 

S o b o t a , 4 . 6 . : 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja kronika 
RS, 5.35 Domača melodija tedna, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.45 Horo
skop, 7.00 Druga jutranja kronika RS, 7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 
8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev pro
grama, 10.00 Novice, 10.15 Študentski servis, 10.30 V modnem vrtincu, 
12.00 BBC novice, 12.10 Teen val, 13.00 Novice, 13.05 Napovednik, 
14.00 Jack pot, 14.05 Glasba je življenje, 15.00 Obvestila, 15.30 Dogodki 
in odmevi (prenos RaSlo), 16.00 Podalpski biser (melodija tedna), 16.05 
Čestitke in pozdravi, 17.00 Kronika, 17.30 Vročih 20, 19.00 Večerni 
športno-zabavni program: 24.00 Zaključek programa. 

N e d e l j a , 5 . 6 . : 8.00 Začetek programa, 8.05 Poročila, 8.30 Verska 
oddaja-Luč sveti v temi, 9.00 Horoskop, 10.00 Novice, 10.30 Nedeljski 
gost, 12.00 Time out za šport, 12.30 Iz domačih logov (Jure Krašovec), 
13.00 Novice, 13.05 Domača melodija tedna, 13.10 Čestitke in pozdravi, 
16.15 Nedeljsko športno popoldne: Potrošnik-Publikum, prenos, 18.30 
Čestitke in pozdravi-2.del, 20.00/21.00 Zaključek programa 

P o n e d e l j e k , 6 . 6 . : 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika RS, 5.35 Domača melodija tedna, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 
Poročilo OKC Maribor, 6.45 Horoskop, 7.00 Druga jutranja kronika RS, 
7.20 Tečajnica, 7.40 Pregled tiska 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 
Poročilo OKC Celje, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 
Novice, 10.30 Športno dopoldne, 11.30 Športni kviz, 12.00 BBC novice, 
12.10 Tečajnica, 13.00 Novice, 13.05 Napovednik, 13.10 Glasbene želje, 
14.00 Jack Pot, 15.00 Obvestila, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos 
RaSlo), l e . O f i Podalpski biser (melodija tedna), 17.00 Kronika, 17.30 
Pika na i, 18.00 Podalpski pop, 19.00 Večerna poročila, 19.05 Deutsche 
VVelle, 19.30 Večerni program, 20.00 Domača glasba: Vrtiljak polk in 
valčkov (Tone Vrabl), 22.00 Zaključek programa 

T o r e k , 7 . 6 . : 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Pn/a jutranja kronika 
RS, 5.35 Domača melodija tedna, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo 
OKC Maribor, 6.45 Horoskop, 7.00 Dmga jutranja kronika RS, 7.20 
Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poro
čilo OKC Celje, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 
Novice, 10.30 Lestvica 3, Tri, III.&AS, 12.00 BBC novice, 12.10 Tečaj
nica, 13.00 Novice, 13.05 Napovednik, 13.10 Domača glasba: melodija 
tedna, 14.00 Jack pot, 15.00 Obvestila, 15.30 Dogodki in odmevi 
(RaSlo), 16.00 Podalpski biser (melodija tedna), 17.00 Kronika, 17.30 
Pika na i, 18.00 Zimzelene melodije, 19.00 Večerna poročila, 19.05 
Deutsche VVelle, 20.00 Zaključek programa. 

S r e d a , 8 . 6 . : 5.00 Po domače v novo jutro, 5.30 Prva jutranja kronika 
RS,5.35 Domača melodija tedna, 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo 
OKC Maribor, 6.45 Horoskop, 7.00 Dmga jutranja kronika RS, 7.25 
Tečajnica, 7.40 Pregled tiska, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.25 Poro
čilo OKC Celje, 8.45 Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 
Novice, 10.15 S knjižnega trga, 11.00 Glasbene novosti, 12.00 BBC 
novice, 12.10 Tečajnica, 13.00 Novice, 13.05 Napovednik, 13.10 
Domača glasba: Podarite, izberite, 14.00 Jack Pot, 15.00 Obvestila, 
15.30 Dogodki in odmevi (prenos RaSlo), 16.00 Podalpski biser (melodija 
tedna), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Pika na i, 18.00 Pop loto, 19.00 
Večerna poročila, 19.05 Deutsche VVelle, 20.00 Brane Rončel na RC, 
21.00 Zaključek programa, 

R a d i o C e l j e o d d a j a o d 5.00 d o 20 .00 v t o r e k , č e t r t e k in p e t e k , o b 
p o n e d e l j k i h d o 2 2 . 0 0 , o b s r e d a h d o 2 1 . 0 0 , o b s o b o t a h d o 2 4 . 0 0 u r e , 
o b n e d e l j a h p a o d 8 .00 d o p r i b l i ž n o 1 9 . 0 0 u r e , n a U K V f r e k v e n c a h 
9 5 , 1 , 95 ,9 in 1 0 0 , 3 M H z - s t e r e o . 

Glavm in odgovorni urednik: Mitja Umnik 
Pomočnik odgovornega urednika: Robert Gorjanc 

Uredništvo: Nataša Gerkeš, Vesna Lejič, Mateja Podjed, Janez 
Vedenik in Tone Vrabl. 

Glasbeni urednik: Stane Špegel 
Vodja tehnike; Bojan Pišek 

Naslov uredništva: Radio Celje, Prešernova 19, Celje. 
Telefon: 29-431, fax: 441-032, 

Studio: 441-310, 441-510. 
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Diamantni Jubiiej Lojzeta Slaiia 
v ponedeljek, 30. maja, je 

bil v Vrtiljaku polk in valčkov 
na Radiu Celje gost eden naj
boljših slovenskih glasbenikov 
s področja narodno zabavne 
glasbe, Lojze Slak. To je bil 
njegov zadnji večji pogovor 
z ljubitelji njegove glasbe pred 
sobotnim jubilejnim koncer
tom, ki ga bo pripravil v veliki 
dvorani Cankarjevega doma 
v Ljubljani. 

Prav Lojze Slak bo ob 30 
letnici svojega ansambla prvi, 
ki bo s celovečernim koncer
tom v tej dvorani predstavil 
narodno zabavno glasbo. 

V tridesetih letih je nastalo 
preko sto različnih nosilcev 
zvoka, na katerih so zbrane 
številne Lojzetove skladbe, za 
katere so iriu tekste napisali 

Marjan Stare, Ivan Sivec, Fani 
Požlep in drugi, med njimi ve
liko tudi sam, največ v začetku 
svoje kariere. 

»Med šestimi povsem novi
mi skladbami pa je tudi Vra
čam se spet na deželo, kjer je 
ob melodiji znova moj tekst.« 

Čeprav je bil Lojze Slak gost 
v Vrtiljaku že 10. januarja, pa 
tokrat zanj ni bilo nič manjše 
zanimanje, saj smo sprejeli na
tančno 30 klicev s vprašanji, 
mnenji in čestitkami. 

V soboto bo v Cankarjevem 
domu prav gotovo izjemen 
glasbeni dogodek. Lojze Slak 
je k sodelovanju povabil vse 
nekdanje člane (razen pevcev), 
ki so igrali z njim, nastopil bo 
tudi kanadski kralj polke Wal-

ter Ostanek (v Slovenijo je pri
potoval v ponedeljek) in še ne
kaj »skrivnostnih« gostov. 
Z Lojzetom Slakom smo se do
govorili za še eno radijsko sre-

Z Lojzetom Slakom bodo na 
slavnostnem koncertu nasto
pili Milan Ferlež in Tone Štri-
tof, ki bo zamenjal Janeza Ka-
lana (zaradi slabega zdravja je 
petje koncem lanskega leta 
opustil) ter pevci Andrej Ber-
gant, Franci Rebemik in Janez 
Dolenc. 

čanje ob koncu leta in da bo na 
naše povabilo ob jubileju Ra
dia Celje tudi pripravil nastop. 
Reportažo s koncerta bomo 
objavili prihodnji teden, Lojze 
Slak pa je ob odhodu iz Celja 
takole komentiral 30 let 
igranja: 

»Občutki so lepi, narobe je 
le to, da je teh 30 let tako hitro 
minilo.« 

TONE VRABL 

Cmok vabi v Golovec 
Ansambel Cmok pripravlja velik promocijski koncert, 

na katerem bodo predstavili svojo prvo kaseto. Koncert bo 
jutri, v petek, 3. junija, ob 20. uri v dvorani Golovec, kot 
gostje pa bodo na prireditvi sodelovali Hajdi, Irena Vrč-
kovnik, Majda Arh, Oto Pestner, Brendi, Štajerskih 7, 
Celjski instrumentalni kvintet. Alkotest in Plesni val. 
Člani ansambla Cmok obljubljajo številna presenečenja in 
zabavo za otroke, predvsem pa seveda obilo dobre glasbe. 

2. Slovenski 
ročk festival 

Nogometni stadion K o 
vinarja na Teznem v Mari
boru v petek, po 18. uri, ko 
se je tam pričel drugi slo
venski ročk festival, ni rav
no sameval, prave zabave 
pa tudi ni bilo. 24 sodelujo
čih v tekmovalnem delu in 
gostje (Orlek, Tomaž Do-
micelj & projekt Triglav, 
Janez Bončina-Benč & T o 
mo Jurak) so privabili le 
nekaj sto slovenskega roč
ka željnih. 

Kljub vsemu je bil festi
val izveden in po njem so 
ostali novi zmagovalci: za 
mlado obetajočo skupino 
so razglasili Revolver (na
grada Antene in Arthea-
Studio Rose), najboljši 
scenski nastop so imeli Ca-
lifomija (nagrada Dots re-
cords), nagrado strokovne 
žirije so si priigrali Av to 
mobili (prispevala sta jo 
Stop in Val 202), po izboru 
organizatorjev so bili naj
boljši Šank ročk (nagrada 
Radia Maribor), občinstvu 
pa so bili najbolj všeč Cha-
teau (nagrade Kaj, Nota in 
Music Shop Marko). 

SŠ 

Po smrti Kurta Cobaina in 
razpadu Nirvane so prestol se-
atlleške grunge scene zavzeli 
PEARL JAM. Njihova lani iz
dana plošča »Versus« je še 
vedno v zgornji polovici naj
bolje prodajanih LP-jev, pevec 
in frontman Eddie Vedder in 
njegovi pa že pripravljajo ma
terial za naslednjo. Založba 
Epic, ki o omenjenem novem 
projeku skupine Pearl Jam ne 
ve nič, je te dni z albuma »Ver-
sus« izdala tretji single, na 
njem pa bo, poleg skladbe 
»Dissident«, tudi v živo posne
ta »Rearviewmirror«. 

Prejšnjo soboto je angleška 
tehno zasedba FUTURE SO-
U N D OF L O N D O N premiemo 
predstavila povsem novo obli
ko izvajanja in spremljanja 
glasbe. Preko računalniške 
mreže Internet so lahko vsi 
uporabniki modemov nepo
sredno spremljali nastop sku
pine Future Sound Of London 
(FSOL), zvok pa je istočasno 
prenašal BBC-jev Radio 1. 
FSOL so pravkar objavili tudi 
novo CD ploščo »Lifeforms« in 
single, ki so ga posneli skupaj 
s pevko znane britanske za
sedbe Cocteau Twins Liz 
Fraser. 

Tudi šrlaktni PRINCE noče 
zaostajati za dosežki novih 
magnetnih medijev. Po veli
kanskem in povsem nepriča
kovanem uspehu s skladbo 
»The Most Beautiful Girl In 
The World« bo njegova na
slednja plošča, ki bo izšla 
v ponedeljek, dostopna le na 
CD-ROM formatu. Poleg nove 
skladbe »Interactive« bo na 
CD-ROMU še 52 starejših pe
smi, iz vseh skladb pa bo mo
goče narediti povsem drugač
ne, saj bo možen dostop do 
vseh parametrov glasbenega 
in vokalnega zapisa. 

Še slab mesec in pol nas loči 
od enega največjih letošnjih 
ročk spektaklov, štiridnevne
ga koncerta Phoenix 1994. Na 
petih različnih prizoriščih se 
bo med 14. in 17. julijem zvr
stilo preko 200 skupin in posa
meznikov. Zvezde prvega ve
čera bodo THE WONDER 
STUFF (na sUki), ki pa bodo še 
isti večer končali svoje skupno 

delo. Nesoglasja v bendu so to
likšna, da jih menedžerji, 
kljub precejšnjemu finančne
mu uspehu njihovih štirih ve
likih plošč, niso uspeli zgla
diti. 

S poslovilnim koncertom, 2. 
julija v londonskem Albert 
Hallu, pa se razhajajo tudi 
L I T T L E A N G E L S , ki se jih 
slovenski ljubitelji ročka spo
minjajo kot predvozačev na 
lanski turneji skupine Van 
Halen. 

Coutry zvezdnika W I L L I -
EJA N E L S O N A (na shki) so 
aretiraU teksaški poUcisti za
radi posedovanja narkotičnih 
sredstev. Dolgoletnega užival

ca in starega znanca plavih 
angelov so medtem, ko je spal 
na zadnjem sedežu svojega av
tomobila, spet zalotili z mari-
huano. Tokrat jo je »puhač« 
Willie premogel za dobri dve 
unči. 

Prvič pa je pozitivne izkuš
nje s policijo imel JELLO BIA-
FRA, šef legendarnih califor-
nijskih punkerjev Dead Ken-
nedys. Ta plavi so ga komaj 
rešili pred podivjanimi mladi
mi punkerji, ki so Biafro obto
žili, da se je prodal, ga nato še 
obrcali in mu zlomili nogo. 
V bolnišnico, kjer bo ostal naj
manj mesec dni, so ga odpelja
li prijazni policisti. 

V ponedeljek je izšla plošča 
»Gloryland«, posvečena letoš
njemu svetovnemu prvenstvu 

v nogometu. Poleg skladbe 
»Goal Goal Goal«, ki so jo JA
MES posebej za prvenstvo pri
redili po svoji uspešnici » L o w 
Low L o w « , bo na tej plošči tu
di uradna skladba prvenstva 
»Glory Glorv Hallelujah« Da-
ryla Halla. Ostale pesmi pa so 
prispevali še Tina Tumer, 
Queen, Santana, Jon Bon Jovi, 
Kool & The Gang, Moody 
Blues... 

Končno je pri Založbi kaset 
in plošč RTVS le izšla dolgo 
pričakovana druga kaseta pri
morskega igralca in pevca I Z 
T O K A M L A K A R J A . Glasba in 
vsebina kasete »Balade in 
štroncade«, ki ji bo kmalu sle
dila tudi CD plošča, je na moč 
podobna, pa nič manj zanimi
va, od zdaj že skoraj ponaro-
delih »Štorij in baldorij«. 

Studio Činč je tudi po teme
ljiti obnovi in nabavi nove 
opreme polno zaseden. Redke 
nezasedene luknje pa zapolni
jo BULDOŽERJI, ki tam po
novno snemajo v studiu Tivoli 
že posnet in v požaru izgubljen 
album » N o č « . Pri Činču je 
v maju snemal tudi Tomaž Do-
micelj s skupino Projekt Tri
glav, dva nova posnetka so 
spočele BOMBE, Peter Lovšin 
pa je skupaj z Magnificom 
posnel staro uspešnico Pankr-
tov »Totalna revolucija«. 

Bar-fly vas danes, v četrtek, 
2. junija, vabi na boemski ve
čer, ki ga bo tokrat zapolnil 
Iztok Novak EAS¥ (na sliki). 
Otožni baritonist, obogaten 
s kilogrami romantike in ne-
obolelega humorja, namerava 
deklice in ženske pripeljati 
v vznemirljiva razpoloženja. 
Več o Easyju boste izvedeli 
v današnji oddaji ROČK 
BLOCK na frekvencah Radia 
Celje ob 18. uri. 

V petek, 3. jimija, pa bo srca 
in mednožja mladih dam v tai
stem lokalu že drugič letos 
ogreval trenutno najpopular
nejši pop estet MAGNIFICO. 

STANE ŠPEGEL 
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Skozi leta z Avtomobili 

Enajst let že »brnijo* po Sloveniji no-
vogoriški Avtomobili, v tem času so do
mače in radijske fonoteke obogatili kar 
s petimi samostojnimi ploščami in kase
tami, zadnja, z naslovom Skozi leta. je še 
vroča. 

Kaseta s tem naslovom je že nekaj časa 
v prodaji, CD je iz Prage, kjer so jih 
tiskali, v naše trgovine prispel pred ne
kaj dnevi. Glasba zanju je bila dokonča
na v prvih pomladnih dneh letos, založila 
ju je Avtomobilom »domača« založba 
Arthea. 

Kar nekaj časa so si (hote ali nehote) 
vzeli, da so izoblikovali 10 novih koma
dov, saj je projekt nastajal od lanskega 
poletja naprej. »Želeli smo zelo na hitro 
to narediti, potem pa se je izkazalo, da 
nismo predvideli nekaterih stvari. Polet
je je bilo v Gorici zelo vroče. Tam, kjer 

mi vadimo, je bila tako neznosna vroči
na, da smo vaje omejili na minimum, 
rezultat tega je bil ta, da smo komponi-
rali do zime. Takrat je bil pa mraz tako 
hud, da smo spet težko delali,« je zaokro
žil pripoved o težavah pri nastajanju ka
sete in CD-ja, katerih vsebina je enaka, 
basist in vokalist skupine Marko Vuksa-
novič. 

Pri snemanju novih komadov jih čas ni 
omejeval; da je nastalo približno 45 mi
nut dobre, kvalitetne glasbe, so si vzeli 
več kot mesec dni. Na notranji strani 
ovitka CD-ja, kot ponavadi je dober tudi 
ta, boste našli vsa besedila, napisana 
v nekoliko neklasični obliki, in cel kup 
imen, ki so pomagala ustvariti sprehod 
skozi čas. Omenim naj le dva od glasbe
nikov: violinist Jure Križnic in harmoni
kar David Šuligoj, znan po svojem sode

lovanju z Iztokom Mlakarjem. Več jih je 
Marku pomagalo tudi pri vokalih: Mate
ja Koležnik, Miran Rudan, Martina 
Trampuž. 

Čeprav se je nekaj pesmi s kasete že 
»prijelo«, je promocija važen korak pri 
predstavljanju novitete. Marko o tem 
pravi: »Če nisi zelo bogat ali nimaš zelo 
bogatih sponzorjev, moraš na pot zelo 
počasi. Pri nas promocija traja približno 
pol leta, zato že začenjamo koncerte.« 

V Celju so minuli konec tedna odpelja
li Skozi leta v Bar-flyju, še enkrat pa jih 
lahko vidite in slišite ob koncu prihaja
jočega tedna v Grižah na Miš mašu. 

Avtor vseh (tudi tokrat dobrih) tekstov 
je spet Marko. »Ustvarjam vedno. Ne 
ustvarjam tako, da se usedem in gledam 
v zvezde, ampak zlagam besedila frag
mentarno, ker mislim, da mi narava ni 
naklonila pesniškega talenta, mi je pa 
dala kritični duh. Zato morda ta moja 
muka pri delu. Teksti zelo dolgo nastaja
jo. Ko brat ustvarja glasbo, mi dostikrat 
besedilo popolnoma zmasakrira, zgodi 
se, da je rezultat popolnoma drugačen od 
tistega, kar je bilo na začetku.« 

Tokrat opazimo tudi premike v glasbi. 
Manj je elektronike, več naravnih inštru
mentov. Kljub temu to ostajajo Avtomo
bili, kot jih poznamo že dolgo vrsto let. 

Zakaj je prav Skozi leta postal naslov
ni komad? Nostalgija? »Ja, vendar ne le 
v tem komadu. Mislim, da je na celi ploš
či malo nostalgije. Nostalgija ni specifič
na tema, to je stvar, ki zadeva vsak tre
nutek v življenju. Je eden lepših občut
kov, vedno na nieji med veseljem in ža
lostjo.« S temi besedami se je poslovil 
Marko Vuksanovič, ko je poslušalcem 
Radia Celje predstavljal nov projekt. Ta
krat je lahko le slutil, da bodo v soboto 
številnim zmagam na Pop delavnicah 
pridali še nagrado strokovne žirije na 
»Slovenija Ročk '94«, ki se je zgodil 
v Mariboru. 

STANE ŠPEGEL 

Klik - klak klong 
Nihamo! Spiralno! Eroge-

ne cone civilizacije so pre-
pleskane z debelim slojem 
živalske masti. Tehno? Osci
lacija zvoka brez kapljice 
znoja na telesih obrednih 
plesalcev - trans. Ni potreb
no, da ste kakšen poseben 
talent, kataklizmo zdravja 
lahko zavohate tudi v vsa
kem dobro obiskanem jav
nem stranišču. Frekvenčni 
lok prebada. Prej od spodaj, 
zdaj od zgoraj, trajlajlala. 
Aids žuga v kinu, občinstvo, 
pritisnjeno ob zid nevedno
sti, sočutno pogoltne grenki 
tonik in se razlije po disco-
štalah, kot vsak petek, Ame
rika od blizu, Adidas od da
leč, kot reflektorski snopi 
s streh kombinatov za lup
ljenje mladine. Potnike na
prošamo, da vneto požirajo 
slino in si pripnejo varnostne 
pasove, ki jih ni priporočlji
vo odpenjati, preden se na 
zaslonu ne pojavi napis: 
»Dobrodošli na tleh! Uf!« 
Oglas za Olija: »Menjam 
desno rdečo ali levo rumeno 
teniško za istonožno zelene, 
črne ali modre barve, toda 
enake velikosti. Cenjene po
nudbe pod šifro >številka 45< 
poslati Joštu na Novi ted
nik!« Šele sedaj sesekljam 
česen, ga stresemo v lonec in 
jed je pripravljena: 

Super je! Razen za tiste, ki 
pač mislijo drugače. No in 
ravno taki so potem skoraj 
brez izjeme čudaki. Dost je 
sranja. Medtem ko seje Celj-
stvo naslajalo nad dragimi 
Avtomobili, so iskre preska
kovale v Murski Soboti, Or
možu, pri Krškem, v Mirni 
na Dolenjskem, Črnomlju, 
na velenjskem starem gradu, 
v Ilirski Bistrici, Novi Gori
ci, v Brdih, izolskem Arigo-
niu in še kje, pa Doz ne ve! 
Na sevniškem gradu je bilo 
lepo, Božotu v Mirni pa so se 
tresle hlače, ki jih tudi 
s špricerji ni uspel umiriti. 
Uroš je bil razprodan od sed
me zvečer do tretje zjutraj, 
tako v točki A kot v točki B, 

ki ju povezuje stokilometr-
ska cesta, polna ovinkov. 
WC direktor koprskega 
MKC-ja in predsednik 
DPZN je poročal o zdrav
stvenem stanju Franje Fran-
čiča po promociji njegove 
knjige Male vojne, ki se je po 
strmoglavljenju v štirih urah 
presenetljivo izboljšalo, zato 
pa je bila v dosti slabšem 
stanju sanitetna ekipa, ki se 
je v hiši brez vode in elektri
ke proti spancu borila z vi
nom. V žalski pivnici Krpan 
pa so iz rokava potegnili 
Dalmatinca in nategnili ter
min za nastop Schmidtove 
tolpe nekam v nejasno jesen. 
V zraku je akcija, le redki jo 
zaznavajo. Po deželi se va
ljajo in igrajo starine Demo-
lition group, Strelnikoff, 
Poljska malca, Frakcija FM, 
Javna Traja in četice mladi
ne Žoambo žoet Workestrao 
s prvo kaseto Kabelski kre
sovi. Projekt ptičjih strašil, 
Pet abulance, pa štajerski 
podmladek z one strani 
Dravskega polja ali bolje: 
jutri so v Deskljah pri Anho
vem ameriški Up front co-
rovci, na Metelkovi v Ljub
ljani pa bodo degustirali fi
naliste lanskoletnega (!?) 
ART + MuSIC festa v Puli in 
sicer Headbanger, The Stuff 
in The Rattleheads. V soboto 
koprski Dpzn vabi na festi
val Radilar Popukal, ki bo 
zmes radikalnega in popu
larnega, nastopili pa bodo 
Obrite riti, Revolver, Kvaka 
22, Mištrešh in Mamojebac. 
V celjskem Kljubu pa v so
boto Poljska malca do pre
povedi kazalca. Čas je, da se 
vidimo. Dežuje! 

Pop loto 
Nihče ni napovedal pra

vilnega vrstnega reda 
sklab. Nagrada, ki jo po
darja sponzor oddaje Pop 
loto, trgovina Oris MASH, 
se tako podvoji in znaša se
daj 6000 SIT. Za skladbe. 

ki jih je izbral Stane Špe
gel, lahko glasujete v sredo, 
09. junija ob 18. uri. Kupo
ne pošljite na dopisnicah 
na naslov: Radio Celje, 
Prešernova 19, Celje. 
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Prosto 
Včasih preprosto ne veš, kaj bi bilo najbolje. Jasno ti je, 

da je z življenjem, ki ga živiš, ali z odnosi, ki jih imaš, 
marsikaj narobe, da bi bilo potrebno kaj prekiniti, kaj 
drugega narediti na novo . . . 

Trdno si odločen, da boš stvari, za katere veš, da so 
napačne, spremenil. Veš, da tako ne gre več naprej. 

Ampak, vseeno pustiš. Da teče življenje dalje z vsemi 
napakami vred; čeprav se jih zavedaš. Stvari revoluci
onarno spremeniš samo ob kakšnem večjem pretresu; ko ti 
resnično ne preostane nič drugega... 

Življenje pa gre še vedno naprej. 
N I N A M. 

Manipulator 
V uredništvo Vrtiljaka je 

slučajno zašel Manipulator, 
neodvisno glasilo Doma učen
cev in Srednje rudarske šole iz 
Hrastnika. 

Glasilo je sicer že malo sta
rejše, vendar je v njem vseeno 
mogoče najti kar nekaj pri
spevkov, ki so aktualni tudi 
danes. 

Med njimi smo izbrali poro
čilo o pretepu, ki ga je vestno 
zapisal neznani avtor. 

Tuča kod o.k. Korala 
m kad su pucale 
tikve 

Sredinom januara, prije 
školskog raspusta došlo je do 
žestokog okršaja grupe učeni-
ka Srednje rudarske škole. 
Konflikt je izbio (a gde bi dru
go) - ispred školskog WC (čitaj: 
gasna komora!). 

Naime, učenik Janez pome-
nuo je zube (žube) učenika Ha-
sana, na što ovaj drugi uzvrati 
komphment ukazavši na spe
cialni oblik Janezove glave. 
Zadovoljan komplimentom 
Janez počne rukama grliti Ha-
sana. Na nesreču se u tom mo
mentu na tom mestu zadesio 
Mujo, pomislivši, da Janez gu-
ši Hasana. Ne oklijevavši ni 
trena, Mujo opali štosom Jane
za po glavi. 

Nastane pometnja, imiiješa-
ju se i drugi učenci i započne 
sveopšta tuča. Šta se dogadalo 

odavde ne zna tačno više niko, 
a najmanje učesnici. Megdan 
se prvo preselio na hodnik, 
a onda ispred škole, gde su se 
mogli videti razni lepi potezi 
iz svih borilačkih, a bogami 
i nekih drugih veština obija 
ekipa. 

Ko zna, kakav bi bio ishod 
ovog spontanog meča (»udesi-
la se tuča«), da se nisu umije-
šale nastavnice, koje jesu sa 
prozora škole uputile par 
ostrih (jako ostrih) i prijekor-
nih pogleda. Što je jako sputa-
lo intenzitet tuče, da bi ta na 
kraju sasvim prestala. Važno 
je još napomenuti, da su u tuči 
sudjelovali neorganizirani po-
jedinci, a ne dve grupe kako 
neki zlonamernici tvrde, in da 
tuča nije imala nikakve (a ma 
baš nikakve) veze sa nacional-
nošču njenih učesnika. 

Napravil si 
napako 

čeprav si obljubil, da boš 
prišel, če boš imel čas, te ni 
bilo. Se pravi, da časa ni bilo, 
ker si ga niti nisi poskušal vze
ti. Le zakaj si vedno izmišljaš 
to »blesavo« učenje? Prav so
vražim ga, če slišim zanj iz 
tvojih ust, ker vem, da lažeš, 
da se izmikaš, skušaš prekriti 
resnico, ki je več kot očitna. 
Ne maraš me, vem, a tega ne 
rečeš, ker morda misliš, da me 
s tem »obvaruješ« težkih tre
nutkov. Dober namen, a nikoli 
izvedljiv. Vsaj pri človeku, ki 
ima smisel za poznavanje lju
di. Ne, ne boš me prevaral, 
vem, da je tako, a vse zavijaš 
v meglo, v lažno utopijo, ki ne 
pelje v nedogled. Samo žalo-
stiš me in mi je še težje, kot bi 
mi bilo, če bi mi na lep način 
povedal svoje misli - resnico 
v obraz, čeprav bolečo. Na eni 
strani mi je danes vseeno, vsak 
dan mislim nate in tega mi ne 
moreš preprečiti. Grdo si na
pravil z mano, verjemi! Vse 
upanje, ki se razblinja kot mil
ni mehurčki, naerikrat, na
slednji hip jih ni več in ne bo
do se vrnili. Iz milnice se pora
jajo novi, lepši, pa tudi pone

srečeni, vsi se naenkrat razbli
njajo. Pravzaprav je vse eno
stavno, preprosto. Jemlji vse 
okvirno, šablonsko, in ne bo 
komplikacij! Brez čustev, brez 
želje, hotenj - in razumel boš. 
Mar je svet res tako pokvar
jen? Smo mar vsi taki, kot si ti 
- roboti brez govorice, ki se 
ravnajo tako, kot jih usmerjajo 
drugi, pametnejši? 

M A R L I N 

Za domovino! 
Bil je 25. maj. Nekoč je bil to 

dan mladosti. Danes ni nič 
več. Danes se nihče niti ne 
spomni, da je več kot štirideset 
let sploh kaj b i l o . . . 

Govorili smo o tem in govo
rili smo o Titu. Poslušalka, ki 
je klicala po oddaji, nam je 
čestitala. Čestitala za pogum, 
za to, ker si o tem, kot je rekla, 
ne upa govoriti nihče drug. 
Potem je klical Dušan. »Hej, 
super ste bili! Veš, da nisem 
noben titoist, ampak: dan 
mladosti, bravo!!! Kar tako 
naprej!« 

V oddajo in po oddaji so kli
cali predvsem starejši poslu
šalci. In porušili so mnenje 
o tem, da bomo povojno zgo
dovino kar tako izbrisaU. Vla
da oziroma uradna oblast lah
ko dela, kar hoče; stvari, ki so 
se dogajale, ki smo jih živeli, 
o katerih so nas vzgajali, pa 
bodo ostale v nas. 

Ne da se jih pozabiti kar 
tako. 

N I N A M. 

Homoseksualnost je var
nejša od tabletk. 

Draga Darka! 
Zadnje čase se počutim 

prav podlo dobro. Saj veš, 
pomlad, maj, sveža dete
l j a . . . Ah , da, tebe zanima, 
kako je bilo z Lisko! N e vem, 
nisem je videl že od predsta
v e . . . Res pa je, da so imeli 
pri gazdi dan za tem goveje 
z r e z k e . . . Tako gre to! Darka 
- hočeš nočeš, jaz od svojega 
političnega prepričanja ne 
odstopam! Govedo se mora 

združiti in složno nastopiti 
proti razrednim sovragom 
- predvsem ovcam, perutnini 
in svinjam. Konji so mi sim
patični, s psi pa se tudi prav 
dobro ujemam. Pa človeki? 
Jo j , če me bo mali spet ho tu 
pomolzt! Ah, da, draga Dar
ka, takav ti je život. Se sliši
mo naslednji teden! Prav? 

H U B E R T 

Jaz, kompliciran? Ne, le 
preprosto mozaik sem; več 
oseb v eni sami. 

(Francis Scott Fitzgerald) 

Streets of Pliiiadeipliia 
(Bruce Springsteen) 

/ was brused and battered I couldn't teli 
Whatlfelt 
I was unrecognizable to myself 
I saw my reflection in a window I didn 't know 
My own face 
Oh brother are you gonna leave me 
Wastin' away 
On the steets of Philadelphia« 

I walked the avenue 'till my 
legs felt like stone 
I heard the voices of friends vanished and gone 
At night I could hear the blod in my veins 
Black and whispering as the rain 
On the streets of Philadelphia 

Ain 't no angel gonna greet me 
It's just you and I my friend 
My clothes don 't fit me no more 
I walked a thousand miles 
Just to slip this skin 

The night has fallen, Fm lyin' awake 
I can feel myself fading a w a j 
So deceive me brother with your faithless kiss 
Or will we leave each other alone like this 
On the streets of Philadelphia 

Ne zbujaj me 
Ne zbujaj me, hitro odidi, 
naj sanjam do konca ta san, 
ker nočem, da kdor koli vidi, 
kako prebudil se bom sam. 

Brez te tvoje šminke bo 
tema, 
pogrešal bom stari refren, 
a solzo prikrajšam obema, 
zato se zbuditi ne smem. 

Vse, kar boš pustila, so črvi, 
lahko bi marjetko ti dal, 
pa najbrž še v tem nisem 
prvi, 
tako bom slovo kar prespal. 

Zato me ne zbujaj, le teci, 
ukradi mi svoje telo 
in ko boš že daleč, mi reci, 
da z mano bilo je lepo. 

POET 

Z NT&RC v Ganlaland 
V soboto smo iz velikega kupa kuponov izvlekli tudi pošto: 

Kristija K oširja, Dramlje 9/b, Dramlje; Mateja Kolenca, Smre-
karjeva 2, iz Celja, in Sandre Belej, Hanjsko 4/a, Pristava. Lepo 
se imejte v Gardalandu! 
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- O H ^ A U P N I K 

»Striček je hud,« se oglasi Hotimir. 
»Ne smemo hoditi po travici.« 
Obetajo se torej prave sitnosti s hojo v vr

tec! Vsaj pol ure prej bo treba vstati, pol 
ure kasneje bo kosilo. Naenkrat mi šine 
v glavo: saj še imam voziček! Vozila ju 
bom, čeprav sta že velika. 

»Bi se jutri z vozičkom peljala v vrtec?« 
»Ja, mami! Že tako dolgo se nisva vo

zila.« 
Doma hitim kuhati in pospravljati. 
»Mami, očka je prišel!« 
Komaj sem čakala, da povem, kakšne te

žave sem imela, takoj sem tudi naročila, naj 
popravi voziček, ker se eno kolo snema, pa 
še, da moram napisati nov učni načrt, saj 
imajo še vedno starega... 

»Mi boš pustila do besede?« je nekoliko 
nataknjen. 

»Sem že vse povedala. Kaj imaš ti no
vega?« 

»Dobil sem povabilo za slavistično zbo
rovanje v Portorožu. Ne vem, zakaj me 
prejšnja leta niso vabili. Komaj čakam, da 
se srečam s svojimi profesorji in kolegi.« 

Te novice sem se zelo razveselila. Bila 
sem vsa vznemirjena. Morda se bo začel 
bolj intenzivno pripravljati za diplomo in 
bo pustil vsemogoče organizacije in se
stanke. 

Hitro smo pojedli. Otroka sta šla na dvo
rišče, midva k šolskim obveznostim. Mene 
je skrbel učni načrt. Marko je pregledoval 
študijske knjige. 

Ponoči je deževalo. Na zidu v spalnici so 
se pokazale še večje mokre lise. Borut je 
kašljal vso noč, tudi čaj z medom ni dosti 
pomagal. 

»Tako, danes se bosta peljala. Pokriti va
ju bom morala s pelerino, ker dežuje.« 

»Potem ne bova nič videla.« 
»Za očke bom pustila odprto.« 
Porivati voziček je bilo vse kaj drugega 

kot hoditi peš. Bili smo zgodnji, pripeljali 
smo vse potrebne rekvizite. Ob slovesu je 
Borut spet neusmiljeno jokal, da se je člo
veku trgalo srce... V šolo sem prišla cele 
pol ure prej, a tokrat ravnatelja ni bilo na 
hodniku... 

»Silva, kdaj bi lahko sestavili nov po
drobni učni načrt? Za en mesec sem ga že 
pripravila, a mislim, da bi bilo prav, če bi 
imeli enakega, ker obe učiva tretji razred.« 

»Lahko pridem kar danes po kosilu, če ti 
je prav.« 

»Seveda mi je prav! Čim prej mora biti 
narejen.« 

Čeprav je bil dan temačen in deževen, 
sem se počutila odlično. Po pouku sem od
hitela v vrtec. Sinova mi pritečeta nasproti, 
vidim, da sta oba suha. 

»Vaša prozorna nočna posoda je tako za
nimiva, da jo hočejo vsi otroci uporabljati, 
ker takšne še niso videli.« 

»Kar naj jo uporabljajo, saj imamo še eno 
doma, če se ta potare.« 

»Jo bomo vsak dan razkužili, da se otroci 
česa ne nalezejo.« 

In že hitim domov. Tokrat ne božamo in 
ne duhamo rožic. Dež je nekoliko pojenjal, 
le mlakuž je bilo vse polno. Kaj naj sku
ham? Nekaj, kar bom lahko ponudila tudi 
Silvi. »Krompirjeva juha in jabolčni zavi
tek,« si potiho rečem. 

»Sinova, vidva se lahko igrata pred hišo, 
dokler ne pride očka. Samo da ne bosta 
skakala po lužah!« 

Hitim lupiti krompir in pripravljati te
sto. Sinova prijokata vsa mokra: »Borut me 
je zmočil!« 

»Mene pa je Hotimir.« 
»Saj ni res! Samo po luži sem skakal.« 
»Jaz sem tudi samo po luži skakal!« 
Umijem si roke in ju preoblečem. 
»Naj greva malo ven, saj ne bova šla več 

v vodiko.« 
Meni je bilo kar prav. Tako sem imela 

bolj proste roke. Mož je prihajal pozno do
mov, ker je poleg slovenščine učil še fiziko 
in telesno vzgojo. 

»Ja, kaj si pustila otroka v mlako? Vsa sta 
blatna in mokra,« me je pozdravil. 

Malo sem bila huda, a ne preveč, saj bi 
morala vedeti, da je najlepše skakati^ po 
vodi. Oblekla sem jima zadnje suhe hlače. 
Perilo se je v kopalnici slabo sušilo, šele čez 
več dni je bilo suho. 

»Danes boš ti varoval otroka, ker bova 
s Silvo sestavljali učni načrt,« sem kar uka
zovalno rekla. 

»Prav danes, ko vendar veš, da grem jutri 
v Poriorož in se moram še pripraviti?« je 
negodoval. 

Se posode nisem uspela pomiti, ko je Sil
va že potrkala. 

»Silva, sedi! Samo čaj še skuham. Smo 
vsi nekam prehlajeni.« 

To so bili časi, ko smo gostom postregli 
s čajem. O kavi v naši hiši ni bilo duha ne 
sluha. Silva si ogleduje stene in maje 
z glavo: 

»Ni čudno, da ste vsi prehlajeni, ko imate 
tako vlago. Mislila sem, da se šališ, da ima
te gobe po zidu. Sedaj pa vidim za zaveso, 
da ti spet rastejo.« 

»Res škoda, da je takšna vlaga. Za otroka 
je ta kraj primeren, ker smo v središču 
parka in ni nevarnosti, da bi ju povozil 
avto. Pa prigrizni jabolčni zavitek!« 

»Bom pozneje, sem pravkar jedla kosilo 
doma.« 

»Malo sem pogledala okvirni učni načrt. 
Kar precej sprememb je.« 

»Če odkrito priznam, ga sploh nisem po
gledala.« 

Najprej sva sestavili tedenske enote, 
upoštevali sva vse državne praznike. Nato 
sva delali po predmetih. Žalostno sva ugo
tavljali, da na šoli ni nikakršnih učnih pri
pomočkov, le star gramofon, nekaj plošč 
s partizanskimi pesmimi, kača in močerad 
v špiritu ter prav stare slike, še z nemškimi 
podnapisi. 

»Na nekaterih šolah že imajo magnetofo
ne, učence lahko posnameš, da se slišijo, 
kako berejo,« razlaga Silva. 

»Tudi radio imajo na večini šol, da lahko 
poslušajo šolske radijske ure.« 

»O, tega imamo tudi mi v ravnateljev! 
pisarni,« mi pove. 

»Potem pa kar vn^iva v učni načrt, da 
bova poslušaU šolske radijske ure. So kar 
kvalitetne. Jaz jih večkrat poslušam doma. 
Načrtujeva lahko tudi vse ekskurzije. Lah
ko si ogledamo nahvalnico, steklarno, ope
karno, gozd in okoliške vasi, tudi orientaci
jo v naravi bova lahko izpeljali.« 

»Prav nič rada ne hodim okrog, ko te vsi 
tako zijajo.« 

»Kakor hočeš, jaz bom učence vsekakor 
peljala na ekskurzije. Ob koncu šolskega 
leta predlagam izlet z avtobusom po ob
čini.« 

Najini irmenji sta se razlikovaU, vendar 
sem vztrajala, da sva zapisah moj predlog. 

Pozno zvečer je nekdo potrkal. Mož je 
dobil obisk. Otroka sta bila že sitna, zato se 
je razhudil: »Sedaj je tega dovolj! Spravi 
otroka spat. Tudi jaz moram še kaj napra
viti.« 

Bilo mi je neprijetno, ker je sitnaril pred 
kolegico sitnaril. 

»Samo dva meseca še imava, potem bova 
gotovi.« 

Preden je kaj odgovoril, je Silva vstala, 
rekoč: 

»Pozno ježe, tudi jaz moram domov. Vsa
ka bo pripravila za en mesec, v šoli pa bova 
prediskutirali.« Že se je poslovila. 

Šele tedaj sem opazila, da jabolčnega za
vitka sploh ni poskusila. Jezila sem se, ker 
je imel Marko še vedno dovolj časa, da je 
razpravljal z Lojzetom o taborniških načr
tih in se ni prav nič pripravljal na Poriorož. 

Ponoči meje bolela glava, slabo sem spa
la. Oba sinova sta močno kašljala. Kaj, če 
zbolita, ko bom sama doma? Mož se je zgo
daj odpeljal v Poriorož. Otroka sta še kar 
naprej kašljala. Le zakaj sem ju včeraj pu
stila zunaj, da sta tacala po mlaki? Mene 
tudi kuha prehlad, bo zopet angina? Vzdr
žati bo treba. 

Po pouku sva s Silvo pregledali učni na
črt za zadnja dva meseca, bolje povedano, 
vsaka je prepisala manjkajoči mesec. 

»Danes ste pa pozni. Oba otroka sta pre-
hlajena in močno kašljata. Morali boste 
k zdravniku,« je v skrbeh vzgojiteljica. 

Kar mimogrede sem se oglasila v zdrav
stvenem domu. Za vsak slučaj nosim zdrav
stvene knjižice s sabo. Polna čakalnica. 
Dim. Sitnarjenje: 
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V M O D N E M 
V R T I N C U 

P r i p r a v t j a : 

VLASTA CAH - ŽEROVNIK 
Si predstavljate, da je mesec 

maj že minil? Komaj verjetno, 
vendar že vemo imena nagra
jencev, ki jih je v soboto izžre
bala naša modna svetovalka 
yiasta Cah-Žerovnik. Če ne 
drugače, vsaj zaradi tega smo 
lahko prepričani, da je mesec 
ljubezni za nami. 

Prva nagrajenka meseca 
maja je Petra Osojnik, Milčin-
skega 7, Celje, ki bo prejela 

šal, druga nagrajenka pa je 
Andreja Dečman, Sp. Preloge 
17/a, Slovenske Konjice, ki bo 
prejela pulover. Obe nagrajen
ki bosta svoji nagradi »dvigni
l i« v drugi polovici jimija 
v tajništvu našega uredništva. 

Sedaj pa se posvetimo nove
mu modnemu hitu letošnje se
zone, kot napoveduje že naslov 
današnjega Vlastinega vrtin
čenja. 

Uredništvo 

Modni iiit 04 -
bustiers 

Pred nekaj leti je Madonna 
šokirala svetovno javnost, 
s tem pa tudi vpeljala oblačilo, 
ki je do takrat veljalo izključ
no za spodnje perilo-bustiers. 

Pravzaprav gre za nadgrad
njo klasičnega steznika oziro
ma korzeta, ki zna pričarati 
tisto, posebej moškim všečno 
S-silhueto. Ob koncu 19. sto
letja je bil s to »sans ventre« 
(brez trebuha) linijo obseden 
ves modni svet. Kakšnega za
obljenega trebuščka takšen 
bustiers seveda niti ne sluti, 
zato pa o zaželene vse ostale 
obline, na čelu z oprsjem. 
Slednjega je znala že okrog le
ta 1784 s pomočjo kitovih ko
sti imenitno poudariti kraljica 
Maria Antonietta. Gotovo ni 
slutila, da bo dobrih 200 let 
kasneje s svojim skrajno drz
nim dekoltejem motivirala ta

ko slavna kreatorska imena, 
kot so denimo Kari Lagerfeld, 
Vivierme Westwood in Azze-
din Alaia. 

Za kaj pravzaprav gre? Za 
mikro bluzo, oziroma top, ki je 
od bokov do pasu navzgor 
skrajno oprijet, kroj pa je » i z 
posojen« od kopalk s podlože
nimi polkošaricami. Ustvar
jalci trdijo, da so mučilne na
prave s kitovimi kostmi res 
daljna zgodovina, današnji 
bustiers je anatomsko obliko
van s strech opornicami. Po 
zaslugi teh materialov in vzor
cev se je iz intimnega prelevil 
v samostojen zunanji kos gar
derobe. 

In kar je najbolj pomembno 
- za letošnje vroče poletne dni 
in tople večere se napoveduje 
kot hit oblačilce. Ste se navdu
šile? 

V L A S T A 

Nagradno anketno vprašanje meseca junija: 

K A K Š N E KOPALKE BOSTE TO POLETJE NAJRAJE NO
SILE? 
a) Bikinke, 
b) dvodelne z romantičnimi volani, 
c) enodelne. 

KMETIJSKI NASVET 

Zbirainice mlelca 
Pomemben dejavnik, ki 

vpliva na kakovost mleka, je 
hlajenje po molži. Kmetje hla
dijo mleko vsak zase že doma, 
skupno pa se hladi v zbiralnici 
mleka. Mleko se plačuje glede 
na kakovost, zato hlajenje 
v zbiralnici lahko pomembno 
vpliva na ceno. Hladilnike 
v zbiralnicah mleka moramo 
dobro vzdrževati. 

V enajstih občinah celjskega 
območja imamo 437 zbiralnic 
mleka in prav toliko hladilnih 
bazenov. Število zbiralnic se 
ne povečuje. Bazeni v zbiralni
cah mleka so različno veUki, 
od 150 do 1.200 litrov. Dnevna 
količina zbranega mleka je 
okrog 153.000 litrov od 3.753 
proizvajalcev. Vsak proizvaja
lec torej v povprečju dnevno 
odda le 43 litrov mleka. 

Pretežni del zbiralnic je 
skupnih, le 12 odstotkov je za
sebnih, pri kmetih doma. 

Hladilni bazeni so od različ
nih proizvajalcev: Alfa-Laval, 
Mile, Westfalija, Prodic, Jugo-
stroj, Alchrom. Nekateri baze
ni so dotrajani, okrog 6 odstot
kov jih bo treba zamenjati 
z novimi. 

Vsaka zbiralnica mleka mo
ra imeti tudi električni bojler 
za segrevanje vode. Topla vo
da je nujno potrebna za čišče
nje in pranje bazena potem, ko 
ga izpraznimo. 

Predvidevamo, da se bo pro
izvodnja mleka znižala za 
okrog 10 odstotkov. Nekatera 
območja bodo opustila proiz
vodnjo mleka, zato bo potreb
no tudi premeščanje hladilnih 
bazenov tja, kjer bo mleka več. 

Zavedamo se, da se bodo 
norme za kakovost mleka že 
v kratkem poostrile. Zahtevali 
bodo, da se mleko ohladi prej 

kot v dveh urah. Poseben po
goj bo tudi varčevanje z ener
gijo, ki ga bo moral izpolnje
vati proizvajalec bazena. Do
slej je veljalo, da porabi hla
dilni bazen za to, da ohladi en 
liter mleka s 37° na 4°, okrog 
16 watov. 

Sodim, da imamo na območ
ju vseh enajstih občin dovolj 
zbiralnic mleka, seveda pa vse 
niso najbolje razporejene po 
krajih. V času začasnih prepo
vedi oddaje mleka se dogaja, 
da so nekateri bazeni preveli
ki. V letu 1993 smo imeli nekaj 
zbiralnic tudi začasno zaprtih 
zaradi premajhne čistoče mle
ka, za daljši čas pa tiste zbiral
nice, kjer ni bilo dovolj mleka. 

Iz enajstih občin celjskega 
območja prevzemajo mleko 
naslednje mlekarne: Celje, 
Ljubljana, Ljutomer, Maribor 
in Vrhnika. Načini poslovanja 
posameznih mlekarn se razli
kujejo. Pogosto se ne upošteva 
dovolj, da je kakovost mleka 
odvisna tudi od hitrosti prevo
za v mlekarno. Radi pozabimo, 
da je mleko po prevzemu last 
mlekarne in da gredo vse spre
membe v kakovosti mleka, ki 
nastanejo pri prevozu od zbi
ralnic do mlekarne, na račun 
mlekarne. 

Skupna naloga proizvajal
cev in predelovalcev mleka je, 
da izboljšajo kakovost mleka. 
Pri tem pa ima kmetijska sve
tovalna služba na terenu po
membno vlogo. 

mag. IVO KUDER 

ASIROLOŠKI KOTIČEK 
A s t r o l o E i n j e ( U A N E 
Šifra: Različni 
interesi 

Sem še študent, ki ima teža
ve s tem katerega študija naj 
se zares oprime. Vpisal sem se 
na dve različni zadevi, eno za
radi staršev, drugo pa zaradi 
sebe. Gre za dve različni sme
ri, ena je tehnične narave, dru
ga pa bolj umetniška. Sedaj 
obojega ne zmorem več in 
starši me poskušajo prisiliti 
k študiju za katerega pa sam 
nisem najbolj odločen. Zanima 
me kaj pravijo zvezde o mojih 
talentih, v čem bi bil uspeš
nejši? 

Ivana: Skozi vaš horoskop je 
razvidno, da je v mladih letih 
imel oče zelo velik vpliv na 
vas, tako da študij, ki vas zanj 
poskušajo navdušiti lahko te
melji na očetovih interesih. 
Žal je pogosto tako, da starši 
poskušajo skozi otroka realizi
rati svoje lastne ambicije, ki 
jih v svojem življenju niso 
uspeli. To pa ne le slabša od
nose v družini, ampak lahko 
zagreni mladost - saj poznate 
pregovor, ki pravi, da nam po
lovico življenja uničijo starši, 
drugo polovico pa otroci. Gle
de na vaš horoskop bi dejala, 
da se raje odselite in začnite 
sami skrbeti za svoje potrebe. 
Tudi glede študija je tako, da 
se pač dveh stvari skoraj ne da 
perfektno izpeljati v življenju. 
Mislim, da ste bolj nadarjeni 
za umetniške zadeve. Do za
četka drugega letnika še poča
kajte, kajti najbrž vam ne bo 
uspelo še pred počitnicami 
oditi na svoje, prav tako tak 
hiter odhod ne bi bil dober za 

nadaljnje odnose s starši, mor
da bi izpadli preveč nezrelo in 
bi se tako razkorak v različno
sti mišljenja še povečal. Jesen-
sko-zimski meseci so vam nas
ploh bolj naklonjeni od poletja 
in pomladi, prav zaradi tega 
pa je bolje, da se držite tega 
svojega astroritma in po
membnejše zadeve začenjajte 
raje s septembrom. Večje 
uspehe na svojem področju 
lahko pričakujete med 35 in 40 
letom življenja. Na področju 
dela bodite previdnejši v kon
taktih z izrazitimi Kozorogi. 
Nasploh vam bo več pomoči in 
dobrih stvari v življenju pri
hajalo skozi mlajše osebe od 
vas, pri izrazito starejših pa 
lahko pride do komplikacij 
- podobno kot v odnosu 
z očetom. 

Šifra: Obup 
Zanima me, kaj mi kaže 

v prihodnosti na področju de
la, zakona ter na ostalih po
dročjih življenja. 

Ivana: Nasploh sta vam na
klonjena letna časa pomlad ter 
poletje. Dobro je, da s pomla
djo začenjate zadeve. Kar ste 
si zadali do konca leta, posku
site dokončati do konca okto
bra. November, december ter 
januar so za vas napornejši, 
zato v teh mesecih nikar ne 
pričakujte preveč. Vsekakor 
pa bodo rešitve v zvezi z de
lom, domom in odločitvami 
prišle v drugi polovici leta. 
Morda boste začeli z nekim 
novim delovnim ali življenj
skim obdobjem, dobro bi bilo 
uvesti vse spremembe na tem 
področju. Tudi napetost v zve
zi z domačimi bo popustila. Od 
letošnjega leta pa vse do jeseni 
naslednjega leta poskusite 
urediti večino za vas pomemb
nih stvari. V življenju so pač 
obrati, pribUžno na vsakih 7, 
12, 30 let se življenje spremi
nja v večjih obratih. Vam se bo 
obdobje tega obrata, ki se je 
čutilo že lani, predvsem v dru
gi polovici leta, zaključilo ne
kako po letu 1996. Po teh spre
membah pa boste mnogo bolj 
sproščeno zaživeli. Nekoliko 
previdnejši bodite v kontaktih 
z ljudmi, ki so rojeni v zname
nju Škorpijona, do leta 96 pa 
tudi bolj pazite v kontaktih 
z otroki ter mlajšimi osebami 
nasploh, kajti v napomejših 
jesensko zimskih mesecih so 
možne neke izgube na teh po
dročjih. _^ _ _ _ _ 
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Rojec "bi reitu*' 
v Celjskem magazinu Ra

dia Celje so pretekli teden 
gostili tudi celjskega župana 
Antona »bi reku« Rojca, ki je 
v dialogu s teharskim »prija
teljem« Ježovnikom v dese
tih minutah vsaj 120 krat 
izrekel svoje že legendarno 
miselno mašilo - »bi reku, to
rej bi reku«. Bi rekli, da je to 
le preveč. 

Drugi pa '-recimo*^ 
v primerjavi z županom 

Rojcem je srečanje s pred
sednikom sveta KS Rečica 
Antonom Hribemikom pra

vo osvežilo, saj skoraj nikoli 
ne uporabi »bi reku«. Njegov 
mašilni posladek je namreč 
»recimo«, uporablja pa ga 
vsaj tako pogosto kot celjski 
župan. 

žai 

sije sonce 
Na zadnji seji mozirske 

vlade bi morali obravnavati 
tudi problematiko RTC Gol
te, vendar vodilni niso uspeli 
pravočasno pripraviti gradi
va. Predpostavljamo, da so 
imeli preveč dela z umetnim 
zasneževanjem prog. 

Bodo tudi nove občine na ta
ko negotovih nogah? 

Strogo nadzorovana voiišča 
Nič čudnega, da so se ponekod pritoževali zaradi slabe udeležbe občanov na nedeljskem 

referendumu. Če so vhode na volišča povsod tako zavarovali kot je videti s fotografije iz 
Laškega, je še dobro, da je sploh kdo prišel obkrožit za ali proti. 

Civiina zaščita po teharsiio 
Kdo pravi, da Teharčani nimajo civilne zaščite? Kandidat 

za bodočega teharskega župana Ferdo Ježovnik je takole 
demonstriral svojo pripravljenost. Naj se le prikaže župan 
Rojec, če si upa! 

Za naše srečanje, ki bo v L o k i pri Žusmu, 
26. junija, so prisotnost potrdili tudi fantje 
skupine Alkotest satirikon, ki sicer redno 
pripravljajo podoben program na Radiu Ce
lje. Obljubljajo šopek najboljših šal. 

Gabrijela Rorič iz Celja in Lidija Toplišek 
iz Hude jame 3, Laško pa prejmeta našo 
standardno nagrado. Prva za Salo tedna, 
drugi pa je nagrado namenil žreb med ku
poni. 

Šaia tedna 
Poliojniiiova žena 

Pokojnikova žena naroči 
venec in trak z napisom: »Na 
svidenje!« 

Malo pozneje pomisli, da 
je tak napis preskromen in 
telefonira v cvetličarno. 

»Prosim, dodajte napisu še >v nebesih,< če 
bo dovolj prostora?« 

Na traku je pisalo: »Na svidenje v nebe
sih, če bo dovolj prostora!« 

Poroiia 
Poročila sta se krava in polž. Ko sta se 

nekoč sprehajala, je krava zagledala bika, 
ter takoj zbežala k njemu. 

Pa pravi polž: »Saj vem, z mano se je 
poročila samo zaradi hišice.« 

Pozneje 
Mladi mož pride k obrtniku vprašat za 

službo. 
»Koliko bo pa kaj plače?« se zanima. 
»Sprva 20.000 SIT pozneje pa 40.000.« 
»Prav, bom pa prišel pozneje,« reče moža

kar in gre. 

Poliora 
Dekle najstarejše obrti pride k mlademu 

župniku na spoved: 
»Oče, grešila sem.« 

Ko mu našteva grehe in ker jih je veliko, 
se spovednik ustraši in steče k starejšemu 
župniku ter vpraša: 

»Častiti, >tista< je prišla. Koliko ji dam?« 
(misleč na pokoro) 

Pa mu častiti odgovori: »Jaz sem ji dal 
6.000, ti pa ji daj kolikor hočeš!« 

Poštni nabirainiii 
Hči Jelka se kradoma pretihotapi iz sobe. 

Oče pogleda preko časopisa in reče: 
»Kam si se namenila?« 
»Grem do poštnega nabiralnika, da nekaj 

oddam,« pojasni hčerka. 
»Potem pa kar pohiti, poštni nabiralnik je 

že trikrat požvižgal« 

Mamo so povedan 
Brat in sestra sta se ljubila in pravi sestra 

bratu: »Veš bratec, ti si pa boljši kot so ate.« 
»Ja vem sestra, so mi že mama povedali« 

Trije strelci 
Trije kavbojci so tekmovali, kateri naj

boljše strelja. Prvi je zadel pajka, ki je bil 
v mreži na koncu verande. Drugi je zadel 
letečo muho. Tretji pa je streljal na letečega 
komarja. 

Tega je po strelu zanašalo in je letel na
prej. Prva dva sta rekla: 

»Saj še leti!« 
Tretji odvrne: »Že, že, mladih pa ne bo 

več delal!« 

Šale so prispevali: Ivana K A M E N Š E K iz Ro
gaške Slatine, Hedvika MUŠIČ iz Začreta, 
Darja K L I Č E K iz Podčetrtka, Jožefa ROMIH 
iz Štor, Marjan FERLIČ iz Pilštanja in Cilka 
L I P N I K iz Rogaške Slatine. 

Celo oder se Je podrl 
Se še spominjate, kako so včasih izgledale 

diskoteke. No ja, včasih diskotek res ni bilo, 
so pa mladi iskali zabavo po raznih domo
vih Partizanov, po veselicah, zdraviliščih, 
vrtovih, kjer so igrali dobri ansambli. In 
med njimi je bil menda med boljšimi in 
prvimi ansambel Ota Roma iz Petrovč, ki je 
kasneje tudi posnel nekaj plošč in prevan-
dral velik kos Slovenije in tujine. 

»Muzikanti so včasih igrali le stare >mar-
še< in med prvimi se je s svojimi komadi 
pričel v petdesetih letih pojavljati Avgust 
Stanko, pa Vadnali, za Avsenike sem slišal 
nekaj let potem, ko smo s fanti že pridno 
zabavali vse lačne muzike in plesa. Vseeno 
je bilo kaj smo igrali, domačo, >diksilend< ali 
twist, narod je bil nenasiten plesa. Spom
nim se prepolne dvorane v Taboru ob pusto-
vanju, ko je prišel v modo takoimenovani 
ples >rašpla< z veliko skakanja. Ob vrhuncu 
skladbe se je oder zrušil, nekatere povezane 
maske so se postavile na glavo, drugi na 
hrbet in kar nekaj časa je trajalo, da smo 
dobili vse skupaj narazen. Prevozno sred
stvo je bilo kolo, ozvočenja ni bilo. V Dreši-
nji vasi, kjer smo tudi igrali brez ozvočenja, 
se je v masi ljudi zvok kar zadušil in takrat 
smo se znašli tako, da sem skočil domov po 
nov radio, ki smo ga potem zvezali na kitaro 
in je vsaj malo izstopalo. Slišalo se je, kot da 
bi kitarist igral na citre. Tako so se mladi 
zabavali nekoč. Danes vidim, da iščejo za
bavo v diskotekah, radio in televizija sta 
močno zasitila glasbene zvrsti in opažam, 
da je med mladimi izredno vel iko dobrih 
muzikantov, besedila in glasba pa ni tako 
kvalitetna,« pravi Oto Rom, ki je sam tudi 
veliko igral po ohcetih. 

»Tisto, ko svatje pridejo po nevesto in 
naprej puščajo skozi vrata stare ženice, pa 
petelina, je bila takrat dobra pogruntavšči
na, da ljudje, ki še niso bili razpoloženi, 
pridejo do dobre volje. Manj pa razne larme, 
kjer so se resnično znebili denarja, saj ga ni 

Ena iz Otovega roiiava 
»Janez, kam pa ti?« 
»Na rentgen!« 
»Kako? Z lopato?« 
»Ja. Veš, kličejo me na globinsko sli

kanje!« 

bilo toliko kot danes, klobuk pa je šel na
okoli kar naprej. Ukradel se je celo čevelj 
nevesti, samo da se jc lahko licitiralo in da 
se je spet prišlo do denarja. Bolj kot igric in 
štosov so se veselili plesa. Pa vendar sem 
znal spraviti ljudi v dobro voljo tudi na 
šaljiv način. Z igrico vtikanja vžigalične 
škatle z nosa na nos, naprimer. Če je škatli
ca padla na tla je bila >kazen< poljub.« 

EDI M A S N E C 


